
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Μουσικό Σχολείο Τρίπολης, σελ. 9795 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9791, 9792, 9793, 9794,

9795, 9796, 9797, 9798, 9799, 9800, 9802, 9803, 9804, 9805,
9806, 9807, 9808, 9809, 9810, 9811, 9812, 9813, 9815 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Τα ανησυχη-

τικά ευρήµατα της ετήσιας έρευνας του ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ για την
ακρίβεια και τις συνθήκες διαβίωσης των νοικοκυριών», σελ.
9791 

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Σε τί αποσκο-
πούν οι διαρθρωτικές αλλαγές στο δικαίωµα εισόδου και τη
διαχείριση επισκεπτών στα µνηµεία της χώρας ;», σελ. 9793 

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i.  µε θέµα: «Οριστική λύση για την αποτροπή δηµιουργίας

λατοµείων µαρµάρου στο Πεντελικό», σελ. 9795 
ii. µε θέµα: «Παράλειψη ενηµέρωσης από την Ρυθµιστική

Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας & Υδάτων (ΡΑΑΕΥ) του βασικού
συντελεστή προσαύξησης και του ορίου ενεργοποίησης της
ρήτρας αναπροσαρµογής στα τιµολόγια προµήθειας ηλε-
κτρικής ενέργειας», σελ. 9803 

δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µε θέµα: «Για την απορρόφηση των επιτυχόντων µη διορι-
στέων του γραπτού διαγωνισµού 1Γ/2022 στην ΑΑΔΕ», σελ.
9797 

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Η
ιατροδικαστική πραγµατογνωµοσύνη για τις συνθήκες θανά-
του του Κ. Μανιουδάκη φέρει το Υπουργείο προ των αναν-
τίρρητων ευθυνών του», σελ. 9800 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Να µην απολυθούν οι 58 εργαζόµενοι συµβα-

σιούχοι ορισµένου χρόνου (ΣΟΧ) στην καθαριότητα στο Νο-
σοκοµείο «Αγ. Σάββας» και να µετατραπούν οι συµβάσεις σε
αορίστου χρόνου µε πλήρη εργασιακά και µισθολογικά δι-
καιώµατα», σελ. 9805 

ii. µε θέµα: «Η αδικαιολόγητη και χρονίζουσα έλλειψη σα-
φούς νοµοθετικού πλαισίου ως προς τους εναλλακτικούς θε-
ραπευτές Παραδοσιακής, Συµπληρωµατικής και Εναλλακτι-
κής Ιατρικής (ΠΣΕΙ) στη χώρα µας», σελ. 9808 

iii. µε θέµα: « Άκρως ανησυχητική η λειτουργία του Γενικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης Ιπποκράτειο», σελ. 9810 

iv. µε θέµα: «Εξωπορισµός των υπηρεσιών καθαριότητας
του Γενικού Αντικαρκινικού Ογκολογικού Νοσοκοµείου Αθη-
νών "Ο  Άγιος Σάββας", ο οποίος οδηγεί στην ανεργία δεκά-
δες εργαζοµένους επιβαρύνοντας αδικαιολόγητα τον
κρατικό προϋπολογισµό και στην τιµώρηση των χρονίως πα-
σχόντων εργαζοµένων», σελ. 9812 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών,
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστα-
σίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, καθώς και οι Αναπληρω-
τές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσω-
τερικών κατέθεσαν στις 2 Φεβρουαρίου του 2024 σχέδιο
νόµου: «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις
για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη φυ-
τοΰγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα των τροφί-
µων και άλλες διατάξεις και την τόνωση της αγροτικής
ανάπτυξης», σελ. 9793 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ.  9803 - 9815
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ.9791 - 9803

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9803, 9804, 9805, 9806, 

9807, 9808, 9809, 9810, 
9811, 9812, 9813, 9815

ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 9800
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9791, 9792, 9793, 9794, 

9795, 9796, 9797, 9798, 
9799, 9800, 9802

ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 9799

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 9803, 9804, 9805
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 9805, 9806, 9807, 9808, 

9809, 9810, 9811, 9812, 
9813, 9814

ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9793, 9794, 9795, 9800, 
9801, 9802

ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ., σελ. 9798, 9799
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 9810, 9811
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 9791, 9792, 9793
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 9797, 9798
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 9808, 9809, 9810
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9805, 9806, 9807, 9808
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 9794, 9795
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 9800, 9802
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 9812, 9813, 9814
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 9803, 9804, 9805
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 9791, 9792, 9793
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν., σελ. 9796, 9797
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9795, 9796

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9806, 9813

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα 5 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
15.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τους Υπουργούς που
θα απαντήσουν στις επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν
στη σηµερινή µας συνεδρίαση.

Πρώτη θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 647/29-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου
Καζαµία προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Τα ανησυχη-
τικά ευρήµατα της ετήσιας έρευνας του ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ για την
ακρίβεια και τις συνθήκες διαβίωσης των νοικοκυριών».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος Σκρέ-
κας.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 24 Ιανουαρίου το Ινστιτούτο Μικρών Επι-

χειρήσεων της ΓΣΕΒΕΕ δηµοσίευσε έρευνα µε τίτλο «Εισόδηµα
και δαπάνες διαβίωσης νοικοκυριών για το 2023». Σύµφωνα µε
τα συγκλονιστικά ευρήµατα της έρευνας αυτής φάνηκε ότι
κάπου 60%, έξι στα δέκα νοικοκυριά, δεν µπορούν, δεν έχουν ει-
σόδηµα το οποίο θα τους επιτρέπει να φτάσουν πέρα από την
δέκατη ένατη ηµέρα του µήνα. 

Τα στοιχεία αυτά είναι χειρότερα από εκείνα που είχε κατα-
γράψει το ίδιο ινστιτούτο για τις προηγούµενες δύο χρονιές. Για
το 2022 η ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ είχε διαπιστώσει ότι 52% των νοικοκυριών
στην Ελλάδα δεν έχουν εισόδηµα που να αρκεί πέρα από τη δέ-
κατη ένατη ηµέρα του µήνα, ενώ για το 2021 το ποσοστό αυτό
ήταν 44%. Δηλαδή έχουµε στα τελευταία δύο χρόνια αύξηση από
44% στο 61%. Είναι µια πολύ σοβαρή επιδείνωση.

Επιπλέον, η ίδια έρευνα, κύριε Υπουργέ, βρήκε ότι πάνω από
τους µισούς Έλληνες, δηλαδή το 54%, πιστεύει πως η οικονοµική
του κατάσταση θα χειροτερέψει µέσα στον χρόνο. Στην περσινή
έρευνα το ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ βρήκε πως το ποσοστό αυτό ήταν χαµη-
λότερο 52% και την προηγούµενη χρονιά το 2021 αυτό το ποσο-
στό ήταν ακόµη πιο χαµηλό στο 45%. Δηλαδή και εδώ υπάρχει
ραγδαία επιδείνωση. 

Το τραγικό σε όλη αυτή την κατάσταση είναι ότι την προηγού-

µενη διετία ενώ αυτά τα στοιχεία καταγράφονταν, η Κυβέρνησή
σας δεν έπαψε να καυχιέται για τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης και για την πρόοδο που σηµειώνει στην κατάσταση της οικο-
νοµίας, περιλαµβανοµένου και του ελέγχου των τιµών, µε δικές
σας υποτίθεται πρωτοβουλίες, καθώς και µε αυξήσεις στον βα-
σικό µισθό. Τα στοιχεία, όµως, αυτά έρχονται σε χτυπητή σύγ-
κρουση µε αυτά που διακηρύσσετε. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε τη φετινή έρευνα του ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ
οκτώ στους δέκα ερωτηθέντες αξιολογούν τα µέτρα της Κυβέρ-
νησης για τη µείωση της ακρίβειας ως «ανεπαρκή» και ως «µάλ-
λον ανεπαρκή».

Και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Αµφισβητεί η Κυβέρνηση τα
στοιχεία της έρευνας της ΓΣΕΒΕΕ που δείχνει ότι έξι στα δέκα
νοικοκυριά δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα µετά τη δέκατη
ένατη ηµέρα του µήνα ή όχι; Κι αν τα αµφισβητείτε, πόσα νοικο-
κυριά δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν στην ακρίβεια που υπάρ-
χει;

Και δεύτερον, δεδοµένου ότι η αδυναµία της ελληνικής οικο-
γένειας να ανταπεξέλθει στην ακρίβεια πάει κάθε χρόνο από το
κακό στο χειρότερο, τι νέα µέτρα προτίθεστε να λάβετε, ούτως
ώστε να ανακόψετε αυτή την πολύ αρνητική τάση που κάνει τους
συµπολίτες µας να υποφέρουν; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κατ’

αρχάς, να ευχαριστήσω τον συνάδελφο για την επίκαιρη ερώ-
τηση και την ευκαιρία που δίνει να συζητήσουµε στη Βουλή τα
µέτρα τα οποία έχει λάβει η Κυβέρνηση για να αντιµετωπίσουµε
το νούµερο ένα πρόβληµα που απειλεί τα νοικοκυριά και είναι
αυτό της ακρίβειας. 

Βεβαίως, κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω, όπως και σωστά
υπονοείτε µε την ερώτησή σας, ότι ο µόνιµος τρόπος αντιµετώ-
πισής της ακρίβειας είναι η αύξηση του εισοδήµατος των νοικο-
κυριών, µέσα από τον οποίο θα µπορέσουν βέβαια να αντα-
ποκριθούν και να ανταπεξέλθουν στις αυξηµένες ανάγκες, αλλά
να ζήσουν και καλύτερα. Η ακρίβεια κάποια στιγµή θα αποκλιµα-
κωθεί, οι αυξήσεις όµως και η αύξηση εισοδήµατος θα παραµεί-
νουν κι αυτό είναι κάτι το οποίο θα οδηγήσει στην πρόοδο και
τελικά σε καλύτερες συνθήκες διαβίωσης για τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι πολύ σύντοµα έχουµε λάβει ως
χώρα µια σειρά από µέτρα κατά της ακρίβειας. Είχαµε ξεκινήσει
µε το «καλάθι του νοικοκυριού», προχωρήσαµε µε τη µόνιµη µεί-
ωση τιµής όπου έχουν ενταχθεί χίλια τριακόσια προϊόντα τα
οποία πωλούνται σήµερα στα ράφια των σουπερµάρκετ µε µει-
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ωµένη κατά 5% τουλάχιστον τιµή σε σχέση µε την περίοδο πριν
την ανάληψη αυτής της δράσης από την Κυβέρνησή µας. 

Επίσης, να πούµε ότι οι έλεγχοι για την αισχροκέρδεια συνε-
χίζονται. Βλέπετε ότι κάθε εβδοµάδα σχεδόν ανακοινώνουµε
πρόστιµα, εφόσον εντοπίζονται παραβάσεις, κατά εκείνων των
εταιρειών οι οποίες δεν κατανοούν αυτό το οποίο συµβαίνει στην
ελληνική κοινωνία και προσπαθούν να κερδίσουν αθέµιτα σε µια
περίοδο που οι πληθωριστικές πιέσεις πλήττουν τα ελληνικά νοι-
κοκυριά. Και δεν θα σταµατήσουµε να ελέγχουµε την αγορά
µέχρι να εξαλείψουµε αυτό το φαινόµενο της αθέµιτης κερδο-
φορίας ή της κερδοσκοπίας από µερικές ή µερικούς οι οποίοι
σκέφτονται πονηρά. 

Από εκεί και πέρα, σε ό,τι αφορά την έρευνα που αναφέρετε –
στη δευτερολογία µου θα αναλύσω και τα αποτελέσµατα- καλό
θα ήταν να διαβάσετε όλη την έρευνα -είµαι βέβαιος ότι την έχετε
κάνει-, αλλά να µην παραλείπετε να αναφέρεστε και στα υπό-
λοιπα ευρήµατα της έρευνας αυτής που δείχνει ότι πολλά νοικο-
κυριά -όπως δηλώνουν- αποδεικνύεται ότι η οικονοµική τους
κατάσταση βελτιώνεται χρόνο µε τον χρόνο.

Βεβαίως δεν είµαστε ικανοποιηµένοι από τον βαθµό βελτίω-
σης, ούτε από το ποσοστό των νοικοκυριών που δηλώνουν ότι
έχει βελτιωθεί η οικονοµική τους κατάσταση και γι’ αυτό συνεχί-
ζουµε να δουλεύουµε άοκνα, ώστε να έρθει ακόµα πιο ισχυρή η
ανάπτυξη στη χώρα µας µέσα από την οποία θα δηµιουργηθούν
θέσεις εργασίας, θα αυξηθούν οι µισθοί και τελικά θα αυξηθεί το
εισόδηµα των νοικοκυριών.

Πρέπει να πούµε ότι τα τελευταία χρόνια -από το 2019 µέχρι
σήµερα- έχουµε καταφέρει να δηµιουργήσουµε πάνω από τετρα-
κόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Σε µια οικογένεια που δού-
λευε ένα ή δύο µέλη, σήµερα δουλεύουν περισσότερα µέλη.
Αυτό σηµαίνει ότι αυξάνεται το εισόδηµα στην οικογένεια. Οι µι-
σθοί αυξάνονται µέσα από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που
έχει λάβει η Κυβέρνησή µας. Είχαµε αύξηση στον κατώτατο
µισθό. Τον παραλάβαµε στα 680 ευρώ και έχει ξεπεράσει τα 850
ευρώ σήµερα και ο στόχος είναι να φτάσει τα 950 ευρώ. Απελευ-
θερώσαµε τις τριετίες. Όλα αυτά έφεραν αύξηση στους µισθούς
των ιδιωτικών υπαλλήλων. Αυξάνονται οι µισθοί στον δηµόσιο
τοµέα. Αυξάνονται οι συντάξεις. Μετά από δεκατέσσερα χρόνια
ξεπάγωσαν οι µισθοί στον δηµόσιο τοµέα. Ξεπάγωσαν οι συντά-
ξεις. Βεβαίως -επαναλαµβάνω- αυτά είναι µέτρα τα οποία θέ-
λουµε και τα επόµενα χρόνια να επαναληφθούν, ώστε να
αρχίσουµε να προσεγγίζουµε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Το ότι, όµως, ήδη έχει µπει η οικονοµία σε έναν ενάρετο κύκλο,
αναπτυξιακό, που δίνει τη δυνατότητα να αυξηθούν οι µισθοί είτε
στον ιδιωτικό τοµέα, είτε στον δηµόσιο µέσα από την αύξηση των
εσόδων, αυτό είναι κάτι το οποίο είναι αναντίρρητο και το οποίο
αποδεικνύεται και µε τα στατιστικά στοιχεία τα οποία στην
έρευνα που εσείς αναφέρεστε και την οποία επικαλείστε αποτυ-
πώνονται.

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, θα αναφέρω αυτά τα
στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καζαµία,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µένω άναυδος µε την απάντησή σας. Η έρευνα

στην οποία αναφέρθηκα, δεν δείχνει καθόλου ότι κάποια νοικο-
κυριά βλέπουν την κατάστασή τους να βελτιώνεται. Απεναντίας,
αναφέρει ορισµένα στοιχεία για τα οποία θα ήθελα µια πιο ειλι-
κρινή απάντηση εκ µέρους σας. Το 81% των ερωτηθέντων στην
έρευνα της ΙΜΕ-ΓΣΕΒΕΕ για την οποία συζητάµε, αξιολογεί τα
µέτρα της Κυβέρνησης σας ως «ανεπαρκή».

Δεύτερον, 33% µόνο των ερωτηθέντων δήλωσε ότι ζει άνετα
χωρίς δυσκολίες και το 67% κάνει περικοπές. Μήπως αναφέρε-
στε στο 33% το οποίο ζει άνετα, ως το ποσοστό το οποίο θεωρεί
ότι η κατάστασή του βελτιώνεται; Γιατί αν το κάνετε αυτό είστε
εκτός πραγµατικότητας.

Επιπλέον, 73% σύµφωνα µε την έρευνα δήλωσε πως αύξησε
τις δαπάνες για τα είδη διατροφής. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τον
Ιανουάριο ο πληθωρισµός για τα τρόφιµα και το αλκοόλ αυξή-
θηκε σε σχέση µε τον Δεκέµβριο, έχει πάει στο 7,6%, ενώ στην
Ευρωζώνη έχει µειωθεί κατά µία ποσοστιαία µονάδα, λίγο πάνω

από το 5%. Υπάρχει µεγάλη διαφορά.
Επιπλέον, τα µέτρα για τα οποία εσείς επαίρεστε, και τώρα τα

µέτρα που µου αναφέρατε, είναι εντελώς άσχετα µε το µέγεθος
των προβληµάτων. Το «καλάθι του νοικοκυριού» -για το οποίο
µου είπατε- το ξέρετε ότι σύµφωνα µε το Ινστιτούτο Έρευνας
Λιανεµπορίου Καταναλωτικών Αγαθών, ΙΕΛΚΑ, για τον Νοέµβριο
του ‘23 µόνο το 3% των ερωτηθέντων θεώρησαν το µέτρο αυτό
ότι βοηθά; Το 81% των ερωτηθέντων -και αυτή είναι µια έρευνα
µε δείγµα χίλια άτοµα µε τη βοήθεια εταιρείας δηµοσκοπήσεων-
θέλει µείωση στον ΦΠΑ, για το οποίο δεν κάνετε τίποτα; Ισχυρί-
ζεστε ότι έγινε στην Ισπανία και δεν είχε κανένα αποτέλεσµα.

Τα µέτρα που λαµβάνετε, κύριε Υπουργέ, είναι εντελώς ανε-
παρκή, δεν δείχνουν να καταλαβαίνουν το µέγεθος του προβλή-
µατος και προσπαθείτε µε κάποια στατιστικά στοιχεία -τα οποία
είναι επιλεκτικά- να εξαπατήσετε τον κόσµο και να δείξετε ότι η
Κυβέρνηση κάνει κάτι. Ο κόσµος, όµως, υποφέρει. Είναι τροµα-
κτικό το 61% των νοικοκυριών να µην µπορεί να φτάνει πέρα από
τη δέκατη ένατη µέρα του µήνα. Αυτό έχετε να τους πείτε; Το
«καλάθι του νοικοκυριού»; Ή έχετε να τους πείτε ότι κάποια άλλα
νοικοκυριά πάνε καλύτερα; Δεν αισθάνεστε άσχηµα που τα λέτε
αυτά τα πράγµατα;

Ο Πρωθυπουργός έγραψε ένα άρθρο την περασµένη Παρα-
σκευή στο γνωστό βρετανικό περιοδικό «Economist», στο οποίο
µιλούσε για την κατάσταση της οικονοµίας. Ξέρετε τι είπε; Είπε
ότι «εµείς που ανήκουµε στο ευρωπαϊκό κατεστηµένο» -το ανα-
γνώρισε- κινδυνεύουµε, και είπε ότι «κινδυνεύουµε από µια αλα-
ζονική αυτοπεποίθηση που µας κάνει να µην βλέπουµε τις
δυσκολίες των πολιτών και θολώνει τις σκέψεις µας». Φοβάµαι,
κύριε Υπουργέ, ότι η σκέψη σας είναι θολωµένη. Και ότι η αλα-
ζονεία σάς κάνει να επαίρεστε για πράγµατα για τα οποία θα πρέ-
πει να αισθάνεστε ντροπή. Λυπάµαι!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

συνάδελφε, από αυτά τα οποία είπα στην πρωτολογία µου, τι σας
φάνηκε αλαζονικό;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ότι βελτιώνεται η κατάσταση των
νοικοκυριών. Χειροτερεύει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Η ανα-
γνώριση του προβλήµατος της ακρίβειας σας φάνηκε αλαζονική;
Το ότι παλεύουµε και επιβάλλουµε πρόστιµα σε µεγάλες εται-
ρείες και πολυεθνικές -η µόνη χώρα στην Ευρώπη-, σας φαίνεται
αλαζονικό;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι, αλλά δεν επαρκούν αυτά τα
µέτρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είπαµε
ότι αυτά τα µέτρα είναι αρκετά;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τι θα κάνετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Άρα,

γιατί λέτε πράγµατα τα οποία δεν είπα;
Αλαζονικό είναι να έρχεστε εδώ πέρα και να προσπαθείτε να

πείσετε τους υπόλοιπους Βουλευτές -αλλά και αυτούς που βλέ-
πουν σήµερα την ερώτηση από την τηλεόραση- ότι δήθεν εµείς
φερόµαστε αλαζονικά, όταν βλέπετε ότι προσπαθούµε να αντι-
µετωπίσουµε το µεγαλύτερο πρόβληµα που έχει να αντιµετωπί-
σει, όχι µόνο η Ελλάδα. Ο πληθωρισµός είναι ελληνικό φαινό-
µενο, κύριε συνάδελφε; Γιατί δεν λέτε την αλήθεια;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ο υψηλότερος είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γιατί

δεν λέτε ότι η Ισπανία στην οποία αναφερθήκατε έχει υψηλότερο
πληθωρισµό και γενικό δείκτη και τροφίµων από την Ελλάδα; Η
Ισπανία που µείωσε τον ΦΠΑ, γιατί δεν λέτε ότι τους περισσότε-
ρους µήνες έχει αυξηµένο πληθωρισµό σε σχέση µε την Ελλάδα;
Γιατί δεν λέτε την αλήθεια; Αλαζονεία είναι να προσπαθείτε να
κοροϊδέψετε και να νοµίζετε ότι δεν θα σας καταβάλει κανείς.
Και σε τελευταία ανάλυση, το ποιος είναι αλαζονικός ή όχι και το
ποιος είναι αποτελεσµατικός ή όχι κρίνεται κάθε φορά που
έχουµε εθνικές εκλογές σε αυτό τον τόπο. Αυτοί οι οποίοι προ-
σπάθησαν -τα κόµµατα- να κοροϊδέψουν τον ελληνικό λαό, αυτή
τη στιγµή βρίσκονται στα έδρανα της Αντιπολίτευσης.
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Βεβαίως εµείς θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να
βοηθήσουµε αυτό τον τόπο, να βοηθήσουµε και το ελληνικό νοι-
κοκυριό. Γιατί πρώτα από όλα αναγνωρίζουµε το µεγάλο πρό-
βληµα που έχει η ελληνική οικογένεια σήµερα, από τον
εισαγόµενο πληθωρισµό και όχι µόνο. Γι’ αυτό παίρνουµε συνέ-
χεια µέτρα και θα συνεχίσουµε να λαµβάνουµε µέτρα, µέχρι να
δούµε να αποκλιµακώνεται ο πληθωρισµός και να βλέπουµε τα
ελληνικά νοικοκυριά, την οικογένεια στην Ελλάδα να έχει µια κα-
λύτερη ζωή.

Τι κάνατε εσείς; Γιατί εσείς δεν ψηφίσατε τα µέτρα τα οποία
µειώνουν τις τιµές στο βρεφικό γάλα; Γιατί άλλα κόµµατα το ψή-
φισαν και εσείς δεν ψηφίσατε αυτό το µέτρο, το οποίο αποδε-
δειγµένα -και θα το δείτε, γιατί θα ανακοινώσω- θα µειώσει τις
τιµές του βρεφικού γάλακτος; Γιατί δεν το κάνατε, αφού τόσο
πολύ ενδιαφέρεστε για την ελληνική οικογένεια; Γιατί δεν το ψη-
φίσατε;

Γιατί δεν ψηφίσατε τη διάταξη η οποία µειώνει το περιθώριο,
τις εκπτώσεις και τις προσφορές των προµηθευτών προς τα σου-
περµάρκετ και µεταφέρει το όφελος στον καταναλωτή, µειώνον-
τας τις τιµές στο ράφι; Γιατί δεν το ψηφίσατε; Γιατί δεν ψηφίσατε
εκείνη τη διάταξη που φέραµε που υποχρεώνει όλους τους εν-
διάµεσους, όλους τους µεσάζοντες, να πωλούν από το χωράφι
στο ράφι σε καθαρές τιµές -net prices- τα νωπά προϊόντα, τα
οπωροκηπευτικά και τα κρέατα στο λιανεµπόριο; Γιατί δεν το κά-
νατε αυτό, ώστε να έχουµε διαύγεια, να έχουµε διαφάνεια στις
τιµές και να βοηθάµε τον ανταγωνισµό και να ελέγχουµε και τα
περιθώρια κέρδους; Δεν σας αρέσουν αυτά τα µέτρα; Ποιο είναι
το µέτρο, δηλαδή; Πείτε µας! Η µείωση του ΦΠΑ; Έχετε άλλο
µέτρο; Πείτε µας ένα δεύτερο µέτρο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Πολλά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ποια

είναι τα πολλά; Γιατί δεν έχουµε ανακοινώσει κανένα; Μιλήσατε
τόσα λεπτά. Ένα µέτρο! «Μείωση του ΦΠΑ». Εκεί που µειώθηκε
έχουµε αυξηµένο πληθωρισµό σε σχέση µε την Ελλάδα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εσείς είστε Κυβέρνηση, όχι εγώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Άρα

αυτό αποδεικνύεται ότι είναι µη αποτελεσµατικό.
Πάµε, λοιπόν, στην έρευνα που εσείς επικαλείστε και να είστε

ειλικρινείς µε αυτά τα οποία λέτε. Η έρευνα την οποία επικαλεί-
στε δεν αναφέρει στοιχεία βελτίωσης των συνθηκών στην ελλη-
νική κοινωνία; Δεν λέω ότι φτάσαµε εκεί που θέλουµε. Μην µας
πείτε πάλι ότι υπερηφανευόµαστε γι’ αυτό το οποίο έχουµε πε-
τύχει. Λέω ότι τα πράγµατα βελτιώνονται. Δεν µπορούν να γίνουν
σε µια νύχτα τα πράγµατα έτσι όπως θα θέλαµε όλοι, αλλά θέλει
µια προσπάθεια και θέλει µια στρατηγική και θέλει πολιτική βού-
ληση και εµείς τα καταφέρνουµε. Βεβαίως θέλουµε ακόµα προ-
σπάθεια µεγαλύτερη για να φτάσουµε εκεί που πρέπει.

Αλλά για πείτε µου, τι λέει η έρευνα στη σελίδα 13; Δεν δείχνει
ένα γράφηµα στη σελίδα 13 –η έρευνα που ανακοινώνετε εσείς-
ότι αυξήθηκε το ποσοστό των νοικοκυριών το οποίο δηλώνει ότι
αυξήθηκε το εισόδηµά του από το 2% στο 17%; Το 2% τον Δε-
κέµβριο του 2017 δήλωνε ότι αυξήθηκε το εισόδηµά του. Σχεδόν
το 20% -δέκα φορές παραπάνω- των νοικοκυριών δηλώνει ότι τον
Δεκέµβριο του ‘23 -πριν από έναν µήνα- αυξήθηκε το εισόδηµα
του.

Φυσικά αυτό πρέπει να επεκταθεί και στα υπόλοιπα νοικοκυ-
ριά. Το 52% των νοικοκυριών δηλώνει ότι το εισόδηµά του έχει
παραµείνει σταθερό και το 30% δηλώνει ότι έχει µειωθεί. Ξέρετε
τι ποσοστό των νοικοκυριών δήλωνε τον Δεκέµβριο του 2016 ότι
το εισόδηµά του µειώνεται; Το 62% δήλωνε ότι µειώνεται. Και
αυτό το ποσοστό έχει µειωθεί στο µισό. Είµαστε ικανοποιηµένοι;
Φυσικά και δεν είµαστε ικανοποιηµένοι. Θέλουµε κανένα νοικο-
κυριό να µη δηλώνει ότι µειώνεται το εισόδηµά του και θέλουµε
όλα τα νοικοκυριά να δηλώνουν ότι αυξήθηκε το εισόδηµά τους.
Και γι’ αυτό προσπαθούµε και παλεύουµε. Αλλά πώς ήταν η κα-
τάσταση και πώς έχει διαµορφωθεί σήµερα; Υπάρχει µια βελ-
τίωση και θα υπάρξει ακόµα µεγαλύτερη βελτίωση.

Στη σελίδα 17 της ίδιας έρευνας -εσείς είπατε ότι δεν υπάρχει
κανένα στοιχείο που δείχνει ότι βελτιώνεται η κατάσταση, εγώ
σας µιλάω µε στοιχεία-: Τι ποσοστό των νοικοκυριών δηλώνουν
ότι το εισόδηµά του είναι κάτω από 18.000 χιλιάδες ευρώ και τι

ποσοστό δηλώνει ότι είναι πάνω από 18.000 χιλιάδες ευρώ; Έχει
αυξηθεί κατά 20% το ποσοστό περίπου των νοικοκυριών που δη-
λώνουν ότι το εισόδηµά τους βρίσκεται πάνω από 18.000 χιλιά-
δες ευρώ. Έχει αυξηθεί τέσσερις φορές το ποσοστό των
νοικοκυριών που δηλώνουν ότι το εισόδηµά τους βρίσκεται πάνω
από 25.000 χιλιάδες ευρώ. Έχει αυξηθεί τέσσερις φορές σε
σχέση µε το 2017 και τρεις φορές έχει αυξηθεί ο αριθµός των
νοικοκυριών που δηλώνει ότι το εισόδηµά του έχει αυξηθεί πάνω
από 30.000 χιλιάδες ευρώ. 

Ολοκληρώνω µε τη σελίδα 20. Ποιο είναι το ποσοστό των νοι-
κοκυριών το οποίο δηλώνει ότι πρέπει να κάνουν περικοπές; Δυ-
στυχώς υπάρχουν νοικοκυριά τα οποία πρέπει να κάνουν
περικοπές και γι’ αυτό παλεύουµε και µε τα µέτρα κατά της ακρί-
βειας, αλλά και µέσα από την ανάπτυξη να αυξήσουµε το εισό-
δηµά τους για να µη χρειάζεται να κάνουν περικοπές. Πώς ήταν
η κατάσταση που παραλάβαµε το 2017;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και πώς είναι σήµερα; Διπλασιάστηκε το ποσοστό των νοικο-
κυριών το οποίο λέει ότι ζουν άνετα. Αυξήθηκε 30% το ποσοστό
των νοικοκυριών που λέει ότι τα καταφέρνουν χωρίς ιδιαίτερες
δυσκολίες και µειώθηκε 20% το ποσοστό των νοικοκυριών που
λέει ότι χρειάζεται να κάνουν περικοπές. 

Είµαστε ικανοποιηµένοι; Όχι δεν είµαστε ικανοποιηµένοι και
µη µας πείτε ότι είµαστε αλαζόνες ή ότι πανηγυρίζουµε γι’ αυτά
που έχουµε πετύχει αλλά σας λέω ποια είναι η κατάσταση. Τα
πράγµατα βελτιώνονται. Θέλουµε να βελτιωθούν ακόµα περισ-
σότερο και γι’ αυτό παλεύουµε, κύριε συνάδελφε. Και δεν θα
σταµατήσουµε µέχρι να δούµε τα πράγµατα να βελτιώνονται και
στην τελευταία οικογένεια που σήµερα αντιµετωπίζει πρόβληµα
στην Ελλάδα. Και όλα αυτά τα µέτρα που λαµβάνουµε, τα µέτρα
στήριξης, τα µέτρα απέναντι στην ακρίβεια, τα µέτρα για να φέ-
ρουµε την ανάπτυξη στη χώρα µας, ισχυροί να δηµιουργήσουµε
υψηλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, θα συνεχίσουν µέχρι να
δούµε και τον τελευταίο Έλληνα και την τελευταία Ελληνίδα να
έχουν µια καλύτερη ζωή σε αυτόν τον τόπο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση.
Οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας του
Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιο-
σύνης, Πολιτισµού, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν
στις 2 Φεβρουαρίου του 2024 σχέδιο νόµου: «Ενίσχυση της πρό-
τυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις για την αλιεία και τις υδατοκαλ-
λιέργειες, διατάξεις για τη φυτοΰγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και
την ποιότητα των τροφίµων και άλλες διατάξεις και την τόνωση
της αγροτικής ανάπτυξης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Θα συζητηθεί τώρα η έβδοµη µε αριθµό 642/29-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου Ηλιό-
πουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Σε τι αποσκο-
πούν οι διαρθρωτικές αλλαγές στο δικαίωµα εισόδου και τη
διαχείριση επισκεπτών στα µνηµεία της χώρας;».

Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.
Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Μενδώνη, ειδικά στον χώρο του πολιτισµού πρέπει να

µιλάµε για έναν χώρο στον οποίο υλοποιούνται πολιτικές πρό-
σβασης και όχι αποκλεισµών. Βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να
συζητήσουµε για συγκεκριµένες πολιτικές σας επιλογές. Επιλο-
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γές οι οποίες αλλάζουν και φέρνουν πολύ µεγάλες -αρνητικές
κατά τη γνώµη µας- αλλαγές, όπως, παραδείγµατος χάριν, την
αύξηση του εισιτηρίου και την κατάργηση του χειµερινού µειωµέ-
νου -ειδικά για τον αρχαιολογικό χώρο της Ακρόπολης αυτό ση-
µαίνει αύξηση από 50% έως 300%-, την κατάργηση του ενιαίου
εισιτηρίου που ισχύει σήµερα για περισσότερους του ενός χώ-
ρους, όπου αυτό είναι δυνατό, ιδιωτικές ξεναγήσεις στην Ακρό-
πολη τις οποίες έχετε κοστολογήσει στο αντίτιµο των 5.000 ευρώ
και, τέλος, την προκήρυξη ανοιχτού διαγωνισµού για την ιδιωτι-
κοποίηση της έκδοσης και ακύρωσης ηλεκτρονικού εισιτηρίου.
Μάλιστα, χθες υπήρξαν και καταγγελίες για παράτυπα εισιτήρια
από πρακτορεία. Αυτές οι καταγγελίες δηµοσιεύτηκαν στην εφη-
µερίδα «Documento», καταγγελίες που έχουν γίνει από τους αρ-
χαιοφύλακες και για τους οποίους έχει ενηµερωθεί η ηγεσία του
Υπουργείου και δεν έχει γίνει τίποτα. 

Με βάση αυτά η ερώτηση είναι η εξής: Υπάρχει κάποια µελέτη,
η οποία προβλέπει τις συνέπειες από την αλλαγή της τιµολογια-
κής πολιτικής των δικαιωµάτων εισόδου και ποια είναι τα αποτε-
λέσµατα αυτής της µελέτης. Με ποιον ακριβώς τρόπο
κοστολογήθηκε η ιδιωτική ξενάγηση στα 5.000 ευρώ και αν θεω-
ρείτε ότι αυτό είναι κάτι το οποίο είναι συµβατό µε τις αρχές και
τις αξίες που φέρει το ίδιο το µνηµείο ως οικουµενική παρακα-
ταθήκη. Και, τέλος, µε ποια τεκµηρίωση παραδίδετε µέρος της
διαχείρισης της φυσικής κληρονοµιάς της χώρας σε ιδιώτες και
αν έχετε κάποια µελέτη για τη συγκεκριµένη πολιτική σας από-
φαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Ηλιόπουλε, ευχαριστώ για την ερώτηση, γιατί έτσι µου
δίνετε την ευκαιρία να απαντήσω στις ανακρίβειες που ακούγον-
ται για το δικαίωµα εισόδου και τη διαχείριση των επισκεπτών
στα µνηµεία της χώρας. 

Ο Οργανισµός Διαχείρισης και Ανάπτυξης των Πολιτιστικών
Πόρων είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που εποπτεύεται
από το Υπουργείο Πολιτισµού και είναι υπεύθυνος για τα συνο-
λικά έσοδα από τους αρχαιολογικούς χώρους και τα µουσεία. Ο
ίδιος οργανισµός δυνάµει του ν.4761/2020 έχει την αρµοδιότητα
υποβολής πρότασης προς το Υπουργείο Πολιτισµού για τον κα-
θορισµό της τιµής και του τύπου των εισιτηρίων εισόδου σε µου-
σεία, αρχαιολογικούς χώρους και µνηµεία, των κατηγοριών των
προσώπων που απαλλάσσονται εν όλω ή εν µέρει της καταβολής
εισιτηρίου, των ηµερών της ελεύθερης επίσκεψης του κοινού και
του αντιτίµου για την παροχή όλων των υπηρεσιών εντός των
χώρων, των αρχαιολογικών και των µνηµείων. 

Η πρόταση του ΟΔΑΠ συζητείται στο Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο και ακολούθως εκδίδεται κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Οικονοµικών και Πολιτισµού. 

Ο Οργανισµός, ως όφειλε, υπέβαλε την πρότασή του µε τις
αναγκαίες ενέργειες για την αναβάθµιση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών προς τους επισκέπτες των αρχαιολογικών χώρων και των
µουσείων και την εφαρµογή νέας τιµολογιακής πολιτικής από 1ης

Απριλίου 2025. Ο ΟΔΑΠ, ως όφειλε, µελέτησε τις καλές πρακτι-
κές άλλων ευρωπαϊκών χωρών σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα και τις
κατηγορίες των δικαιούχων µειωµένης ή και ελεύθερης εισόδου,
µε τον τρόπο που να αντιµετωπίζει τις σύγχρονες προκλήσεις και
τις τάσεις, λαµβάνοντας προφανώς υπ’ όψιν και τα έσοδά του. 

Ο oργανισµός για τον καθορισµό της νέας τιµολογιακής πολι-
τικής ανέθεσε την εκπόνηση µελέτης µε βάση αριθµητικά και
στατιστικά στοιχεία, καθώς και τα δεδοµένα που τηρούνται στα
αρχεία του. Η νέα τιµολογιακή πολιτική δεν κάνει τίποτε άλλο
από το να ακολουθεί τη λογική και άλλων ευρωπαϊκών κρατών
αν και οι τιµές, συγκρινόµενα µε τα ισχύοντα σε αντίστοιχα µνη-
µεία εξακολουθούν να είναι εµφανώς χαµηλότερες. 

Επίσης για να µην αιφνιδιαστούν ούτε τα τουριστικά πρακτο-
ρεία ούτε οι µεµονωµένοι επισκέπτες, οι νέες τιµές δεν θα ισχύ-
σουν αµέσως, αλλά από τον Απρίλη του 2025. 

Περαιτέρω, προτάθηκε για πρώτη φορά η εφαρµογή εξατοµι-
κευµένης επίσκεψης σε ώρες αποκλειστικά εκτός λειτουργίας
του αρχαιολογικού χώρου της Ακρόπολης των Αθηνών, πρακτική

που ισχύει σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες και που ήταν ένα
ζητούµενο της ελληνικής τουριστικής αγοράς για χρόνια. 

Η εξατοµικευµένη επίσκεψη δεν διαταράσσει το προκαθορι-
σµένο και σταθερό ωράριο λειτουργίας του αρχαιολογικού
χώρου της Ακρόπολης από 8.00’ ως 20.00’ και το οποίο αφορά
στο κοινό. Το ύψος του αντιτίµου αντανακλά τη σηµαντικότητα
του µνηµείου, εκ των κορυφαίων µνηµείων της παγκόσµιας πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς. 

Η υπηρεσία περιλαµβάνει, µεταξύ άλλων, την ανάπτυξη συ-
στήµατος εξατοµικευµένων κρατήσεων, υπερωριακή απασχό-
ληση του προσωπικού, υπηρεσία προσωποποιηµένης ξενάγησης
και την παραγωγή προσωπικών αναµνηστικών δώρων, όπως γί-
νεται δηλαδή στο εξωτερικό πολύ απλά.

Ο oργανισµός προκειµένου να βελτιώσει τις υπηρεσίες προς
τους επισκέπτες της Ακρόπολης προκήρυξε διεθνή διαγωνισµό
µε πλήρως διαφανείς διαδικασίες για την ανάθεση και εξυπηρέ-
τηση των ταµείων της Ακρόπολης. Υπάρχουν επισκέπτες που δεν
προµηθεύονται εγκαίρως το ηλεκτρονικό εισιτήριο ή θέλουν κά-
ποια βοήθεια για τα µηχανήµατα αυτόµατης πώλησης. Επιση-
µαίνω ότι µέχρι σήµερα στα ταµεία απασχολούνται αρχαιο-
φύλακες, χωρίς να είναι αυτό στα καθήκοντα τους. Και µε την
ολοκλήρωση του διαγωνισµού το φυλακτικό προσωπικό, που
αποδεσµεύεται, θα απασχολείται αποκλειστικά στη φύλαξη της
Ακρόπολης. 

Σε κάθε περίπτωση η ευθύνη και ο έλεγχος του αρχαιολογικού
χώρου παραµένει στην αποκλειστική αρµοδιότητα του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου, του ΟΔΑΠ, ο οποίος σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν εκχωρεί τη διαχείριση πολιτιστικής κληρονοµιάς.
Την πολιτιστική κληρονοµιά της χώρας τη διαχειρίζεται, και θα
συνεχίσει να τη διαχειρίζεται, το Υπουργείο Πολιτισµού.

Ως προς την αναφορά σας στο χθεσινό δηµοσίευµα, σας ενη-
µερώνω -το λέει και το ίδιο το δηµοσίευµα- ότι όλες οι περιπτώ-
σεις που καταγγέλθηκαν έχουν παραπεµφθεί στην εισαγγελία.
Τα δε έσοδα στην Ακρόπολη -θα τα πούµε και στη δευτερολο-
γία- συνεχώς αυξάνονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ηλιόπουλε,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Μενδώνη, είµα-
στε εδώ για να συζητήσουµε µια ξεκάθαρη πολιτική, η οποία
βάζει εµπόδια στην πρόσβαση στον πολιτισµό, αυξάνει τα εµπό-
δια και αυξάνει τις ανισότητες. Ήρθατε εδώ και βαφτίζετε «καλή
πρακτική» το να αυξήσετε από 50% έως 300% τα εισιτήρια λέ-
γοντας ότι αυτές είναι οι τιµές στο εξωτερικό. Ποιοι είναι οι µι-
σθοί στο εξωτερικό; Ποιο είναι το κόστος ζωής στο εξωτερικό;
Τι λέτε σε µια τετραµελή οικογένεια της οποίας της λέτε ότι θα
αυξηθεί 300% το κόστος της εισόδου σε αυτό τον µνηµειακό
χώρο, στην Ακρόπολη; Προφανώς, ζηλέψατε τις επιδόσεις των
συναδέλφων σας στο ρεύµα και στα τρόφιµα και λέτε: «Εντάξει,
να µην αυξάνονται µόνο τα τιµολόγια 300% και 400%, να αυξή-
σουµε και την τιµή της πρόσβασης στον πολιτισµό κατά 300%».
Λέτε ότι είναι καλή πρακτική το να έχουµε εξατοµικευµένες ξε-
ναγήσεις µε πέντε χιλιάρικα στην Ακρόπολη.

Υπάρχει µια πολύ ωραία αποτύπωση του πλούτου στην Ιφιγέ-
νεια εν Αυλίδι του Ευριπίδη. Επιτρέψτε µου να σας το διαβάσω:
«Αστραφτερός ντυµένος στο χρυσάφι µε φανταχτερή χλιδή που
µόνο σε ένα βάρβαρο ταιριάζει». Αυτή είναι µια ενδιαφέρουσα
αποτύπωση του πλούτου. Δυστυχώς, όµως, είναι και µια ενδια-
φέρουσα αποτύπωση της δικιάς σας βάρβαρης πολιτικής για τον
πολιτισµό αυτό που κάνετε µε τις ιδιωτικές ξεναγήσεις µε πέντε
χιλιάρικα.

Και, τέλος, δεν λέτε ξανά τίποτα για την επιλογή, για ποιον
λόγο να πάρει ένας ιδιώτης τη διαχείριση των εισιτηρίων σε
αυτόν τον αρχαιολογικό χώρο. Οι εργαζόµενοι έχουν απαντήσει
και µιλάνε για µια ξεκάθαρη εκχώρηση δηµοσίων εσόδων σε
ιδιώτες, χωρίς κανέναν σαφή λόγο και σοβαρή αιτιολογία στο
γιατί αποφασίστηκε. Ούτε εσείς δώσατε σήµερα κάποια δικαιο-
λογία.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν έχετε και κάποια συνολική
στρατηγική. Γιατί τον Απρίλιο του 2023 ήρθε η αντιπροσωπεία
της UNESCO και µίλησε για την ανάγκη εκπόνησης ενός ολοκλη-
ρωµένου σχεδίου για τη διαχείριση της Ακρόπολης, για ποιον
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λόγο; Για να µη βλέπουµε εικόνες συνωστισµού και πολίτες ο
ένας πάνω στον άλλον και την ταλαιπωρία που βλέπουµε τους
καλοκαιρινούς µήνες. 

Προφανώς, όµως, δεν σας ενδιαφέρει αυτό γιατί εσείς, εκεί
που όλος ο κόσµος βλέπει ένα παγκόσµιο µνηµείο πολιτιστικής
κληρονοµιάς, εσείς απλά βλέπετε χρήµατα, έσοδα και εµπορικές
ευκαιρίες. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά της δικής σας πολιτικής
µε αυτά τα οποία ζητάνε οι εργαζόµενοι στον χώρο του πολιτι-
σµού, µε αυτά τα οποία χρειάζονται οι πολίτες, µε αυτά τα οποία
ζητάει η κοινωνία για τον πολιτισµό. Να µιλάµε για πρόσβαση και
όχι για αποκλεισµούς.

Και είναι πραγµατικά αδιανόητο να θεωρείτε ότι οι αυξήσεις
300% είναι µια κίνηση που ακολουθεί τις βέλτιστες πρακτικές. Αν
θέλετε να ακολουθήσετε τις βέλτιστες πρακτικές, να δούµε πού
είναι το εισόδηµα, να δούµε ποιο είναι το κόστος ζωής και µετά
να µιλήσουµε γι’ αυτές τις πολιτικές οι οποίες -ξαναλέω- εντεί-
νουν τους αποκλεισµούς και στον χώρο του πολιτισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Βου-
λευτά, προφανώς είστε ελλιπώς ενηµερωµένος. Και θα ξεκινήσω
από τα τελευταία που είπατε, περί των διαχειριστικών σχεδίων.
Διαχειριστικό σχέδιο στην Ακρόπολη υπάρχει. Υπάρχουν τέσ-
σερα διαχειριστικά σχέδια. Και αυτό φαίνεται ότι το αγνοείτε κι
εσείς και αυτοί που σας δίνουν τις πληροφορίες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τα αγνοεί και η UN-
ESCO προφανώς.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Από εκεί και
πέρα, θα θυµάστε ενδεχοµένως την εποχή που κι εσείς ήσασταν
διαπρύσιο µέλος του ΣΥΡΙΖΑ ότι το 2019 η κυβέρνησή σας δι-
πλασίασε τις τιµές των εισιτηρίων σε αρχαιολογικούς χώρους και
µουσεία. Ξέρετε βάσει ποιας µελέτης έγινε αυτή η αύξηση τότε;
Σας απαντώ: βάσει καµµίας µελέτης, απολύτως αυθαίρετα, για
να πάρουµε λίγο τα δεδοµένα.

Επίσης αγωνιά η Νέα Αριστερά για το αν έχουν να πληρώσουν
µια εξατοµικευµένη επίσκεψη στην Ακρόπολη πριν τις 8.00’ που
ανοίγει ο χώρος για το κοινό και µετά τις 20.00’ που κλείνει ο
χώρος για το κοινό κάποιοι ιδιαίτερα ευκατάστατοι επισκέπτες.
Παράδοξη αγωνία για την Αριστερά και µάλιστα για τη Νέα Αρι-
στερά!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν καταλάβατε τίποτα
προφανώς.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Οι φύλακες,
τέλος, επειδή θέτετε ερωτήµατα, δεν καταλαβαίνω γιατί έχουν
τόσο διακαή πόθο να συνεχίζουν να είναι ταµίες, τη στιγµή που
οι ίδιοι ζητούν περισσότερο φυλακτικό προσωπικό για την Ακρό-
πολη και αποδεσµεύεται αυτό το προσωπικό.

Ακούστε, κύριε Βουλευτά. Με τη νέα τιµολογιακή πολιτική επι-
τυγχάνονται η κατηγοριοποίηση των επισκέψιµων χώρων και των
µουσείων µε κριτήριο την επισκεψιµότητά τους, τη σηµασία τους
για την εκάστοτε περιοχή και το ισχύον αντίτιµο εισιτηρίου, ο
εξορθολογισµός και η απλοποίηση των κατηγοριών των εισιτη-
ρίων. Η αύξηση ηµερών εισόδου για την τετραµελή οικογένεια,
που λέγατε, κατά µία Κυριακή µηνιαίως τη χειµερινή περίοδο και
για όλους ανεξάρτητους τους επισκέπτες -εκεί δηλαδή που εσείς
είχατε τη µία Κυριακή και που σήµερα έχουµε µία Κυριακή τον
µήνα, γίνονται δύο Κυριακές. Η εξάλειψη των διακρίσεων και η
διεύρυνση του δικαιώµατος ελευθέρας εισόδου σε παιδιά και
νέους ηλικίας πέντε έως δεκαοκτώ ετών από χώρες εκτός Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ακριβώς, για να µην υπάρχουν δυσαρέσκειες
και τραύµατα στα παιδιά των σχολείων. Η έκδοση κάρτας πολι-
τισµού για τις κατηγορίες που έχουν θεσµοθετηθεί -άνεργοι,
µέλη ΚΑΠΗ, πολύτεκνες οικογένειες, σας θυµίζω ότι το 2017 κα-
ταργήσατε την κάρτα πολιτισµού. Η αύξηση των δηµοσίων εσό-
δων και η επανεπένδυσή τους σε έργα πολιτισµού.

Για πρώτη φορά, κύριε Ηλιόπουλε, από το 1977 που ιδρύθηκε
το Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων, δηλαδή ο σηµερινός Οργανι-
σµός, λειτουργεί µε στρατηγικό σχέδιο, µε συγκεκριµένους στό-
χους και αποστολή, έχοντας αναλύσει και µελετήσει διεξοδικά
το τοπικό, το διεθνές περιβάλλον και τις σύγχρονες τάσεις.
Υπάρχει και βιβλιογραφία.

Ο ΟΔΑΠ ως προς την τιµολογιακή πολιτική και ως προς τον
διαγωνισµό εξυπηρέτησης των ταµείων στην Ακρόπολη, δηλαδή
στη χρήση και τον έλεγχο του Ηλεκτρονικού Συστήµατος Έκδο-
σης Εισιτηρίων, ενεργεί βάσει του θεσµικού του πλαισίου -είναι
γνωστά αυτά από το 2020- µε πρωταρχικό στρατηγικό στόχο την
αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών προς επισκέπτες.

Επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά, ο έλεγχος και η εποπτεία
του αρχαιολογικού χώρου ασκείται από το προσωπικό του νοµι-
κού προσώπου δηµοσίου δικαίου ΟΔΑΠ και από το Υπουργείου
Πολιτισµού. Εποµένως δεν εκχωρείται σε κανέναν ιδιώτη.

Και µια ακόµη τελική διαπίστωση. Το ηλεκτρονικό εισιτήριο κα-
θιερώθηκε το 2018. Εν τω µεταξύ η τεχνολογία προχωρεί και
προχωρεί και για τους καλούς και τους κακούς. Αναβαθµίσουµε
όλες τις Υπηρεσίες του Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου και τα έσοδα
της Ακρόπολης συνεχώς αυξάνονται. Τα 46 εκατοµµύρια του
2022 έχουν φτάσει τα 60 εκατοµµύρια το 2023.

Με την εφαρµογή του στρατηγικού σχεδίου του ΟΔΑΠ από το
2025 οι παρεχόµενες υπηρεσίες προς τους επισκέπτες βελτιώ-
νονται σηµαντικά. Αυτό µας ενδιαφέρει. Παράλληλα, η νέα τιµο-
λογιακή πολιτική, όσο κι αν δεν θέλετε να το βλέπετε, εξυπηρετεί
συγχρόνως τον κοινωνικό χαρακτήρα του πολιτιστικού αγαθού
και την αύξηση των εσόδων του Οργανισµού, µε έναν αποκλει-
στικό στόχο την επανεπένδυσή του σε έργα και δράσεις πολιτι-
σµού.

Εάν θέλετε να το καταλάβετε, θα το καταλάβετε. Οι αριθµοί
είναι εδώ και µιλούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Πριν περάσουµε στην επόµενη ερώτηση, επιτρέψτε µου µια
ανακοίνωση προς το Σώµα:

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Μουσικό Σχολείο Τρίπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 2126/4-12-2023 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Οριστική λύση
για την αποτροπή δηµιουργίας λατοµείων µαρµάρου στο Πεντε-
λικό».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Νικόλαος Ταγαράς. 

Κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου είχε κατατεθεί τον περασµένο

Δεκέµβριο και είχε ως αφορµή µια δραστηριότητα για πάνω από
δυόµισι χρόνια µιας συγκεκριµένης εταιρείας, η οποία επιχειρεί
να εγκαταστήσει νέες λατοµικές ζώνες στο Πεντελικό Όρος, και
ειδικά στο Πεντελικό Όρος, µε τη βαρύνουσα σπουδαιότητα που
έχει ως πνεύµονας ζωής όχι µόνο για την ευρύτερη περιοχή, για
τον Δήµο Διονύσου, αλλά συνολικά για το λεκανοπέδιο της Αττι-
κής. 

Είναι προφανές ότι σε θεωρητικό επίπεδο η προσπάθεια επα-
νεκκίνησης της διαµόρφωσης νέων λατοµικών ζωνών απαγορεύε-
ται. Και απαγορεύεται τόσο από το Ρυθµιστικό Σχέδιο Αττικής από
το 2014 όσο και µε βάση τον αρχαιολογικό νόµο που ισχύει από
το 2002. Ενώ, όµως, η απάντηση του Υπουργείου Πολιτισµού αν-
τίστοιχα ήταν σαφής και καθαρή, ότι απορρίπτει οποιαδήποτε τέ-
τοια προοπτική, δυστυχώς το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας δεν προχώρησε σε απάντηση και αναγκάστηκα να κάνω
την ερώτηση επίκαιρη, για να τη συζητήσουµε σήµερα εδώ, στην
Ολοµέλεια της Βουλής.

Έχοντας υπ’ όψιν ότι ακριβώς εδώ στην Ολοµέλεια, στις 20
Μαρτίου του 2023, ο πρώην Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]B’ - 5 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9795



γειας, ο κ. Σκρέκας, µε αφορµή την τροπολογία που είχε ειση-
γηθεί τότε ο Δήµος Διονύσου για το θέµα των λατοµείων του
Πεντελικού Όρους, είχε πει καθαρά τα εξής: 

Πρώτον, ότι το Υπουργείο και η Κυβέρνηση απορρίπτουν την
προοπτική επαναλειτουργίας ή λειτουργίας νέων λατοµικών
ζωνών στο Πεντελικό Όρος. 

Δεύτερον, ότι υπάρχει ο σχεδιασµός του Υπουργείου να αλ-
λάξει το προεδρικό διάταγµα προστασίας του Πεντελικού Όρους
που ισχύει από το 1988, έτσι ώστε να προσδιοριστεί επακριβώς
ο χαρακτήρας οποιασδήποτε δραστηριότητας στο πλαίσιο του
πολιτιστικού, περιβαλλοντικού, αθλητικού ή αντίστοιχης τέτοιας
µορφής. 

Τρίτον, ότι µέχρι τότε θα προβλεπόταν µεταβατική ρυθµιστική
διάταξη που θα απαγορεύει όχι µόνο τη λειτουργία λατοµικών
ζωνών στην περιοχή, αλλά και τη διενέργεια ερευνών, µιας και
δεν έχουν καµµία απολύτως αξία, αφού δεν επρόκειτο ποτέ να
λειτουργήσει ξανά λατοµείο ή σηµείο εξόρυξης µαρµάρου στο
Πεντελικό Όρος. 

Με βάση αυτά, λοιπόν, η ερώτησή µου είναι συγκεκριµένη και
σαφής. Πρώτον, εξακολουθεί να υπάρχει ακριβώς η ίδια πολιτική
βούληση από τη νυν ηγεσία του Υπουργείου για τη µη λειτουργία
ή διενέργεια ερευνών εξόρυξης µαρµαροφόρων κοιτασµάτων
στο Πεντελικό Όρος; Εάν ναι, πότε έχετε σκοπό να αλλάξετε το
προεδρικό διάταγµα που διέπει την προστασία του Πεντελικού
σ’ αυτή την κατεύθυνση; Και µέχρι τότε πότε έχετε σκοπό να φέ-
ρετε την απαιτούµενη µεταβατική ρυθµιστική διάταξη;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι -και το λέω µε ειλικρίνεια-

και την αγωνία και τον προβληµατισµό που εκφράσατε για την
περιοχή όπου δραστηριοποιείστε και εκπροσωπείτε έναν ευαί-
σθητο χώρο, όπως είναι το Πεντελικό Όρος. Αναφερθήκατε σε
ενέργειες που εξελίσσονται κατά καιρούς, µε στόχο να φθάσουν
στο να µπορέσουν να λειτουργήσουν εξόρυξη σε λατοµικούς χώ-
ρους του Πεντελικού Όρους µε διάφορους τρόπους -και θα εξη-
γήσω αµέσως-, πολλές φορές µέσω ερευνητικών εργασιών και
σε άλλες περιπτώσεις µέσω αιτήµατος και µελέτης περιβαλλον-
τικών επιπτώσεων για εξόρυξη σε καινούργιο λατοµικό χώρο
µέσα από τις εγκρίσεις αυτών των µελετών.

Θέλω να πω εξαρχής ότι ό,τι έχει λεχθεί από τους Υπουργούς
Περιβάλλοντος και Ενέργειας την προηγούµενη περίοδο εξακο-
λουθεί απόλυτα να ισχύει και σήµερα. Άρα δεν τίθεται θέµα δη-
µιουργίας και εξόρυξης σε λατοµικούς χώρους στο Πεντελικό.
Θα εξηγήσω τι έχει γίνει, πού βρίσκονται οι διαδικασίες, αλλά και
ποιες θα είναι οι ενέργειες που θα ασφαλίσουν τις όποιες πλά-
γιες διαδροµές προσπαθούν να διαµορφώσουν και να κατοχυ-
ρώσουν δικαίωµα.

Το 2021, όπως και εσείς αναφερθήκατε και στην επερώτησή
σας, υπήρξαν αιτήµατα για ερευνητικές εργασίες σε λατοµικούς
χώρους σε τέσσερις περιοχές και άλλη µία το 2022, όπου δόθη-
καν εγκρίσεις για ερευνητικές εργασίες. Όπως γνωρίζετε, οι
ερευνητικές εργασίες -επειδή δεν αφορούν έργο, αλλά µελέτες
καταγραφής, γεωλογικά χαρακτηριστικά, πετρώµατα, κλπ.- δεν
υπόκεινται ούτε καν σε πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις
από πλευράς περιβαλλοντικής αδειοδότησης, αλλά ήταν βήµατα
διερεύνησης από πλευράς του ενδιαφερόµενου για να φτάσει
στον τελικό στόχο. 

Στην πορεία υπήρξε αίτηµα για περιβαλλοντική αδειοδότηση
για τέσσερις περιοχές. Η µεν πρώτη από την αποκεντρωµένη δι-
οίκηση απερρίφθη το 2022, τον τρίτο µήνα, και τον τέταρτο µήνα
τέθηκαν στο αρχείο και οι υπόλοιπες περιβαλλοντικές µελέτες,
που αφορούσαν τους υπόλοιπους τρεις χώρους. Στην πορεία,
όµως, έχουµε µια εξέλιξη. Επανέρχεται ο ενδιαφερόµενος και
επειδή είναι Έλληνας µεν, αλλά θέλει να κατοχυρώσει δικαιώ-
µατα εξόρυξης σε τέσσερις χώρους, γι’ αυτό σ’ αυτή την περί-
πτωση χρειάζεται µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και έχει
υποβληθεί το αίτηµα από το 2023 προς τη Διεύθυνση Περιβαλ-

λοντικής Αδειοδότησης του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Αυτή τη στιγµή έχει ολοκληρωθεί και η διαβούλευση. 

Σας λέω όµως -και επαναλαµβάνω- ότι δεν τίθεται θέµα να
προχωρήσει αδειοδότηση για εξόρυξη σε λατοµικό χώρο στο
Πεντελικό Όρος. Και σε ό,τι αφορά τις απόψεις και ο Δήµος,
όπως ξέρετε και εσείς, Διονύσου έχει εκφράσει την αντίθεσή του
µε απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου, η οποία είναι σε γνώση
της αρµόδιας υπηρεσίας. Αυτά είναι αυτά που έχουν εξελιχθεί
µέχρι τώρα. Βλέπουµε, δηλαδή, µία κατ’ εξακολούθηση κίνηση
µε διάφορους τρόπους να κατοχυρώσουν δικαίωµα επέµβασης,
µε τελικό στόχο την εξόρυξη στο Πεντελικό Όρος. 

Και µάλιστα το τελευταίο αίτηµα, το οποίο εκκρεµεί, έχει υπο-
βληθεί πριν από έναν χρόνο περίπου. Σ’ αυτή την κατεύθυνση
θέλω να συµπληρώσω ότι χρήζει ρύθµισης για τις ερευνητικές
εργασίες, να µην έχει δικαίωµα ούτε για αυτές να µπορεί να χαρ-
τογραφεί, µε στόχο να ευελπιστεί ότι κάποια στιγµή θα πάρει
άδεια εξόρυξης. Δεν τίθεται τέτοιο θέµα, εκκρεµεί, όµως, η ρύθ-
µιση. 

Έχουµε δύο νοµοσχέδια του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. Στο προηγούµενο διάστηµα -και αναφέροµαι µετά τις
τελευταίες εκλογές- είχαµε ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο, δεν εί-
χαµε τη δυνατότητα, επειδή γνωρίζετε τις ιδιαιτερότητες ρυθµί-
σεων ανά Υπουργείο. Όµως να ξέρετε ότι θα έρθει η ρύθµιση
αυτή, που θα κλείνει τις όποιες διαδροµές που δηµιουργούν υπο-
ψίες ή ταυτόχρονα δηµιουργούν την αίσθηση ότι κάποιοι µπο-
ρούν από τα πλάγια να φθάσουν στην επιθυµία τους, αλλά δεν
θα φτάσουν ποτέ.

Σε ό,τι αφορά το Ρυθµιστικό Σχέδιο της Αθήνας αλλά και την
προστασία των ορεινών όγκων της Αττικής, το τι έχουµε κάνει,
το ποιες µελέτες εξελίσσονται ήδη για την προστασία και την
ανάπτυξη θα αναφερθώ λεπτοµερώς στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή στην πρωτολογία
µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χριστοδου-

λάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πολύ για την απάντηση.

Και θα πω ότι χαίροµαι. Χαίροµαι, πρώτον, γιατί ακούω από τα
δικά σας αρµόδια χείλη ότι είναι καθαρή βούληση του Υπουρ-
γείου να µην υπάρξει οποιαδήποτε προοπτική εξόρυξης µαρµα-
ροφόρων κοιτασµάτων στο Πεντελικό Όρος, ειδικά µε τον
θεσµικό τρόπο που διατυπώνεται στην Αίθουσα της Ολοµέλειας.
Και, δεύτερον, χαίροµαι γιατί αντιλαµβάνεστε και εσείς, µε βάση
τα λεγόµενά σας, την ανάγκη να υπάρξει άµεσα και η µεταβατική
ρυθµιστική διάταξη η οποία θα αποτρέπει όχι µόνο την προ-
οπτική εξόρυξης, αλλά και οποιαδήποτε διεργασία ερευνητικού
χαρακτήρα, η οποία µπορεί κάποιος να θεωρεί ότι µπορεί να δια-
µορφώνει µια προοπτική άλλης µορφής για το Πεντελικό Όρος.

Ωστόσο, επιτρέψτε µου να γίνω πιο συγκεκριµένος, επειδή
όντως η αγωνία και των κατοίκων του Δήµου Διονύσου αλλά και
της ευρύτερης περιοχής είναι µεγάλη, γιατί εδώ και δυόµισι χρό-
νια δεν υπάρχουν ουσιαστικές νοµοθετικές και κεντρικές πολι-
τειακές πρωτοβουλίες που να ρυθµίζουν το ζήτηµα αυτό, και να
κάνω την ερώτησή µου και την πρότασή µου αντίστοιχα πολύ πιο
σαφή. 

Ξέρουµε όλοι ότι το επόµενο χρονικό διάστηµα ετοιµάζεται νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας που
αφορά ζητήµατα πολεοδοµικά αυθαίρετης και εκτός σχεδίου δό-
µησης. Με βάση, λοιπόν, τη διατύπωσή σας πιστεύω ότι στο νο-
µοσχέδιο αυτό θα δούµε ακριβώς τη µεταβατική ρυθµιστική
διάταξη, η οποία θα βάζει επιτέλους οριστικό τέλος στην αγωνία
των ανθρώπων αυτών, που υπερβαίνει τα όρια της περιοχής,
αλλά αντανακλά κατά βάση στην αξία ενός από τους ελάχιστους
εναποµείναντες θύλακες πρασίνου, τουλάχιστον στην Αττική, µε
τη µεγάλη σπουδαιότητα που αυτό έχει ως πυλώνας βιωσιµότη-
τας για τα κρίσιµα θέµατα περιβαλλοντικής διάθεσης που υπάρ-
χουν. Περιµένουµε, λοιπόν, τη διάταξη στο επόµενο νοµοσχέδιο. 

Επειδή προφανώς µιλάµε για λατοµικές ζώνες οι οποίες έχουν
συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, είναι τριάντα χρόνια ανενεργές,
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από το 1990 που έληξαν οι άδειες και δεν ανανεώθηκαν ποτέ, οι
µόνες αποφάσεις αφορούν αναπλάσεις των υφιστάµενων, άρα
των τότε λατοµικών ζωνών.

Ακριβώς αυτό το στοιχείο, το ότι βρίσκονται δίπλα σε µεγά-
λους, σπουδαίους αρχαιολογικούς χώρους, βρίσκονται δίπλα σε
αναδασωτέες περιοχές και εντός καταφυγίου άγριας ζωής, δια-
µορφώνει ένα εντελώς διαφορετικό περιβάλλον. 

Η τροπολογία που πρότεινε ο Δήµος Διονύσου έλεγε το εξής,
ότι ως συµπλήρωση της λατοµικής νοµοθεσίας πρέπει να οριο-
θετηθούν και να περιγραφούν µε σαφήνεια ξανά τα κριτήρια και
οι προϋποθέσεις κήρυξης ανενεργών λατοµικών ζωνών, έτσι
ώστε οποιαδήποτε προσπάθεια επανεκκίνησής τους να εµπίπτει
τελικά στο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αττικής, αλλά να εµπίπτει και στον
αρχαιολογικό νόµο και µε βάση αυτό να απορρίπτεται από το
ισχύον σήµερα θεσµικό πλαίσιο. 

Επίσης -φαντάζοµαι θα το ακούσω στη δευτερολογία σας, αν
κατάλαβα σωστά-, υπάρχει το κενό που αφορά -πέραν της µετα-
βατικής ρύθµισης- την προοπτική της αλλαγής του προεδρικού
διατάγµατος του 1988, που αφορά συνολικά τον επαναπροσδιο-
ρισµό των δραστηριοτήτων και της λειτουργίας της περιοχής.

Άρα κωδικοποιώ: Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, στο επόµενο
νοµοσχέδιο να δούµε τη µεταβατική ρύθµιση. Περιµένουµε να
δεσµευτείτε για το ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης
της πρωτοβουλίας που αφορά το προεδρικό διάταγµα και πώς
αντιλαµβάνεται το Υπουργείο την πρόταση που έχει καταθέσει ο
Δήµος Διονύσου για τον καθορισµό κριτηρίων και προϋποθέ-
σεων που αφορούν τη συµπλήρωση της λατοµικής νοµοθεσίας. 

Ευχαριστώ και πάλι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, θα είµαι συγκεκριµένος, συµπλη-
ρώνοντας τις αλλαγές που θα εξελιχθούν, κατά πρώτον στο Ρυθ-
µιστικό Σχέδιο της Αθήνας. Από το 1988, αναφερθήκατε και
εσείς, το 2014 είχαµε το νέο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθήνας. Χρήζει
αλλαγών. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε είναι έτοιµα τα τεύχη δη-
µοπράτησης, άρα θα προχωρήσει η διαγωνιστική διαδικασία. Ο
χρόνος ολοκλήρωσης της µελέτης είναι δώδεκα µήνες και µια
εκτίµηση ολοκλήρωσης αυτής της µελέτης είναι το τέλος του
2025. Αυτός είναι ένας δρόµος που αφορά στον χώρο και στην
προστασία του Πεντελικού.

Αλλά και αυτοτελώς, επειδή το προεδρικό διάταγµα προστα-
σίας των ορεινών όγκων της Αττικής για τον Υµηττό αυτή τη
στιγµή είναι στο Συµβούλιο της Επικρατείας, εξελίσσεται πέραν
αυτού και πέραν του Υµηττού, όπως σας είπα, και για το Ποικίλο
Όρος Αιγάλεω και βεβαίως για το Πεντελικό.

Άρα ό,τι επικαιροποίηση από πλευράς νοµοθετικής ρύθµισης,
παρέµβασης και αλλαγών που αφορούν στο να προστατέψουµε
τις περιοχές, συµπεριλαµβανοµένου του Πεντελικού, σας λέω ότι
είναι σε εξέλιξη, για να προβλεφθεί ρητά και κατηγορηµατικά,
για να µην εµπεριέχει αµφισηµίες, µε ό,τι κατ’ επέκταση αυτό συ-
νεπάγεται. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τις επεµβάσεις για την ανάδειξη, προστα-
σία και αξιοποίηση του χώρου που περιγράψατε, θέλω να σας
πω ότι το 2022 εγκρίθηκαν από το ΥΜΕΠΕΡΑΑ τρία αιτήµατα για
µελέτες ποσού συνολικού 1,6 εκατοµµυρίου ευρώ. 

Το ένα ήταν στις 6-5-2022 από τη Γενική Γραµµατεία Φυσικού
Περιβάλλοντος και Υδάτων του ΥΠΕΝ, µε χρηµατοδότηση
173.600 ευρώ, για εκπόνηση υδρογεωλογικής µελέτης Πεντελι-
κού, που αφορά σε συµβουλευτικές υπηρεσίες για την εκτίµηση
κινδύνων φυσικών καταστροφών και µελέτη δηµιουργίας περι-
βαλλοντικού και δασικού πάρκου αναψυχής. Έχουν ολοκληρωθεί
τα δύο από τα τρία υποέργα.

Το δεύτερο ήταν στις 10-5-2022 και αφορά χρηµατοδότηση
384.400 ευρώ στον Σύνδεσµο Δήµων για την Προστασία και Ανά-
πλαση του Πεντελικού και εκπόνηση µελέτης αντιπυρικής προ-
στασίας µε τη χρήση νέων τεχνολογιών για περιβαλλοντική
εκπαίδευση κ.λπ.. Από αυτή τη µελέτη έχουν ολοκληρωθεί και
παραδοθεί τα δύο από τα πέντε υποέργα. 

Και τέλος, η µεγαλύτερη µελέτη ποσού 1.047.000 ευρώ περί-
που, αφορά ένα µεγάλο αριθµό µελετών µε στόχο την περιβαλ-

λοντική αναβάθµιση του οικοσυστήµατος του Πεντελικού, την
ανάδειξη πολιτιστικών µνηµείων, την παρέµβαση κυρίαρχα στο
αρχαίο λατοµείο, την ανάπλαση λατοµείων σε χώρους αθλητι-
σµού, αναψυχής, πολιτισµού και τη δηµιουργία χώρων περιπά-
του, ποδηλάτου και θέας.

Αυτά σε ό,τι αφορά τις µελέτες που εξελίσσονται, προφανώς
οι µελέτες θα περιλαµβάνουν έργα τα οποία θα προστατεύσουν,
θα αναδείξουν και θα προβάλλουν τον χώρο πέραν της αρχικής
θέσης -όχι απλά πρόθεσης- να µην υπάρξει εξόρυξη και δηµι-
ουργία λατοµείου σε λατοµικό χώρο, όπως δεσµεύτηκα από την
αρχή, κλείνοντας το όποιο παραθυράκι που νοµίζει κάποιος ότι
αξιοποιώντας ευκαιρίες µπορεί να φτάσει στον σκοπό του.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 640/29-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας» κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Για την απορρόφηση των
επιτυχόντων µη διοριστέων του γραπτού διαγωνισµού 1Γ/2022
στην ΑΑΔΕ».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό σε εσάς

ότι η ΑΑΔΕ έχει µεγάλη έλλειψη προσωπικού. Τα κενά στις φο-
ρολογικές υπηρεσίες, στα τελωνεία και στο Γενικό Χηµείο του
Κράτους είναι περισσότερα από δύο χιλιάδες άτοµα, σύµφωνα
και µε την Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων στις ΔΟΥ που
έκανε και κλαδική απεργία στις 24 Γενάρη µε κεντρικό αίτηµα τη
δροµολόγηση των αναγκαίων προσλήψεων.

Όσον αφορά το κύριο αίτηµα της ερώτησης, πρέπει να σηµει-
ώσουµε ότι και η οµοσπονδία που έκανε την απεργία υιοθετεί
πλήρως το αίτηµα της απορρόφησης των επιτυχόντων-επιλαχόν-
των της σειράς 1Γ/2022. Πώς έχει τελειώσει το ζήτηµα;

Το 2022 µε την 1Γ προκήρυξη του γραπτού -απαιτητικού κιό-
λας- διαγωνισµού για την πλήρωση οκτακοσίων είκοσι δύο θέ-
σεων κατηγορίας ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ στην ΑΑΔΕ είχαµε αποτυχία της
συντριπτικής πλειοψηφίας όσων πήραν µέρος. Από τους πέντε
χιλιάδες εννιακόσιους σαράντα υποψηφίους της κατηγορίας ΠΕ
τη βάση της συγκεκριµένης προκήρυξης πέτυχαν µόνο οι εκατόν
σαράντα έξι. Και από τους δύο χιλιάδες εξακόσιους πενήντα
πέντε ΤΕ, πέτυχαν µόνο οι τριάντα έξι. Ποια ήταν η αιτία; Η αστο-
χία στην επιλογή των θεµάτων. Απαίτηση και για γνώση των οι-
κονοµικών, νοµικών και άλλων από τους ίδιους. Είναι γνωστή η
διαδικασία που ακολούθησε µετά την αστοχία της επιλογής θε-
µάτων στην προκήρυξη του εξειδικευµένου γραπτού διαγωνι-
σµού της 1Γ/2022.

Στον ν.5027/23, κύριε Υπουργέ, το αρµόδιο Υπουργείο πρό-
βλεψε άρθρο για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα. Στη συνε-
δρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης µε τους φορείς στις 21-2-2023, που συ-
ζητήθηκε ο νόµος και το άρθρο που αφορούσε τη µεταβολή της
βάσης επιτυχίας, ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ, αναφερόµενος στη συ-
ζήτηση, άφησε να εννοηθεί ότι θα απορροφηθούν όλοι οι νέοι
επιτυχόντες ΠΕ και ΤΕ του διαγωνισµού 1Γ/2022 και δεν θα
υπάρξουν αδιόριστοι επιτυχόντες αυτών των κατηγοριών.

Τελικά µε το άρθρο 21 µεταβλήθηκε νοµοθετικά η βάση επι-
τυχίας του εξειδικευµένου γραπτού διαγωνισµού της προκήρυ-
ξης που αφορούσε την πλήρωση αυτών των οκτακοσίων είκοσι
δύο θέσεων στην ΑΑΔΕ. Με την αναπροσαρµογή της βάσης επι-
τυχίας, οι επιτυχόντες στην κατηγορία ΠΕ ανήλθαν σε χίλιους
τέσσερις και στην κατηγορία ΤΕ σε εκατόν πενήντα εννιά, δηµι-
ουργώντας δεξαµενή περίπου εξακοσίων τριάντα επιλαχόντων
σε αυτές τις κατηγορίες.

Θα µου πείτε µετά ότι δεν µπορεί να γίνει αυτή η αναπλήρωση
των θέσεων. Υπάρχει, όµως, κύριε Υπουργέ, ο ν.4765/2021, ο
οποίος αναφέρει ότι η πλήρωση θέσεων µόνιµου προσωπικού και
προσωπικού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου των υπηρεσιών και των νοµικών προσώπων της παρα-
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γράφου 1 του άρθρου 2 του αυτού του νόµου µε έναν από τους
τρόπους που ορίζονται στο άρθρο 7, είναι δυνατόν να πραγµα-
τοποιείται µετά από αίτηµα του φορέα, χωρίς νέα προκήρυξη
από πίνακα επιτυχόντων του προηγούµενου διαγωνισµού του
ΑΣΕΠ.

Αυτό ισχύει υπό την προϋπόθεση ότι οι νέες προς κάλυψη θέ-
σεις αφορούν σε όµοιους κλάδους, ειδικότητες και πρόσθετα
προσόντα κι ότι έχει υποβληθεί αίτηµα για έγκριση προς την επι-
τροπή της υπ’ αριθµόν 33/2006 πράξης υπουργικού συµβουλίου,
πριν παρέλθουν είκοσι τέσσερις µήνες από τη δηµοσίευση των
αντίστοιχων πινάκων διοριστέων προσληπτέων στην Εφηµερίδα
της Κυβέρνησης µε την επιφύλαξη –όπως λέει- του άρθρου 11
του ν.3833/2010.

Πρέπει να σας πω ότι υπάρχει αίτηµα της ΑΑΔΕ για αναπλή-
ρωση των θέσεων εργασίας που υπάρχουν κενές -θα το καταθέ-
σουµε και στα Πρακτικά- που ζητάει βέβαια να προχωρήσει από
τους επιλαχόντες αυτής της προκήρυξης που αναφέραµε στην
ερώτηση. Περιµένουν όλοι αυτοί οι επιστήµονες, κύριε Υπουργέ,
σήµερα από εσάς. Είναι σε γνώση τους η ερώτηση και περιµέ-
νουν τη θετική σας απάντηση σε αυτό το αίτηµά τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
και κύριε συνάδελφε.

Αυτό είναι ένα θέµα το οποίο µε έχει απασχολήσει από την
πρώτη στιγµή της ανάληψης των καθηκόντων µου, γιατί είναι ένα
θέµα το οποίο προφανώς κάθε άλλος Υπουργός στη θέση µου
θα ήθελε να ασχοληθεί, ώστε να µπορέσουµε να δώσουµε κατά
το δυνατόν και εφόσον αυτό είναι εφικτό σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις, κάποια λύση.

Δεν διαφωνούµε πολύ στα δεδοµένα τα ιστορικά. Έχουµε µια
- δυο διαφωνίες. Κυρίως έγκειται στο θέµα που έχει σχέση µε το
κατά πόσον υπήρξε παρανόηση ή τι είπε ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ
στη συνεδρίαση που αναφέρεστε και κατά πόσον εάν υπάρχουν
πράγµατι διατάξεις οι οποίες µπορούν να αξιοποιηθούν για να
πληρωθούν αυτές οι θέσεις.

Θα διατρέξω κι εγώ πολύ συνοπτικά στο τι έχει συµβεί. Πράγ-
µατι υπήρξε µια προκήρυξη, η 1Γ του 2022, σύµφωνα µε το
άρθρο 43, δηλαδή µε µεταβατικές διατάξεις ειδικές, καθ’ ότι η
νοµοθεσία πια προβλέπει αυτό τον πανελλήνιο διαγωνισµό του
ΑΣΕΠ, ο οποίος είναι η συνήθης διαδικασία. Πρέπει να είναι η
συνήθης διαδικασία για όλες τις υπηρεσίες του δηµοσίου, µέσα
σε αυτές και την ΑΑΔΕ, ώστε να µπορεί να πληρώνει τις θέσεις
της, σύµφωνα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες που κάθε χρονιά εγ-
κρίνονται από το συνολικό σχεδιασµό του δηµοσίου, σε σχέση
µε τις προσλήψεις.

Έγινε αυτός ο διαγωνισµός για οκτακόσιες είκοσι δύο θέσεις,
πεντακόσιες σαράντα έξι ΠΕ, διακόσιες τρεις ΤΕ και εβδοµήντα
τρεις ΔΕ. Υπήρξε η βάση επιτυχίας στις πενήντα πέντε µονάδες
σε κάθε µάθηµα και εξήντα συνολικά ως µέσο όρο των µαθηµά-
των. Οι υποψήφιοι οι οποίοι θεωρήθηκαν επιτυχόντες ήταν πεν-
τακόσιοι δεκαπέντε. Δεν θα σας κουράσω µε τα συγκεκριµένα
νούµερα, για την κατηγοριοποίηση ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ.

Από τους πεντακόσιους δεκαπέντε, όµως, που ήταν επιτυχόν-
τες, δεν είναι το µόνο κριτήριο. Το δεύτερο κριτήριο είναι να
έχουν δηλώσει και µια θέση η οποία την πληρώνουν ανάλογα µε
τη βαθµολογία που έχει φέρει κανένας. Εάν κάποιος, λοιπόν, έχει
δηλώσει θέσεις, οι οποίες είναι πληρωµένες και δεν ταιριάζουν
οι επιλογές του µε τις κενές θέσεις, δεν µπορεί να µπει. Συνεπώς
µόνο διακόσιοι πενήντα επτά υποψήφιοι από αυτούς που θεωρή-
θηκαν επιτυχόντες, µπόρεσαν να πληρώσουν θέσεις συγκεκρι-
µένες και συνεπώς από τις οκτακόσιες είκοσι δύο παρέµειναν
πεντακόσιες εξήντα πέντε θέσεις κενές.

Τώρα µε σκοπό να δοθεί λύση και αναφέρεστε στη συζήτηση
που έγινε και εκείνη την περίοδο, θεσπίστηκε ειδική ρύθµιση µε
το άρθρο 21 του ν.5027/23. Συνεπώς µε αυτή την ειδική ρύθµιση

πάνω στη µεταβατική διαδικασία θυµίζω που ακολουθήθηκε, τα
κριτήρια άλλαξαν, ο µέσος όρος πήγε στις πενήντα µονάδες για
το σύνολο των µαθηµάτων κι έτσι µπόρεσαν να υπάρξουν χίλιοι
εκατόν εβδοµήντα δύο επιτυχόντες από τους οποίους διορισθέν-
τες ήταν οι πεντακόσιοι οκτώ.

Μέσα από αυτή τη διαδικασία, λοιπόν, µπόρεσαν να πληρω-
θούν από τις οκτακόσιες είκοσι δύο θέσεις σχεδόν όλες και έµει-
ναν πενήντα επτά κενές θέσεις. Ακολούθως, µετά από αυτή τη
διαδικασία, σε επτά περιπτώσεις στις οποίες οι διοριστέοι δεν
αποδέχθηκαν τις θέσεις τους και υπήρχαν επιλαχόντες για αυτές
τις επτά θέσεις, πράγµατι αναπληρώθηκαν και αυτές οι επτά θέ-
σεις µέσα από την επιλογή των επιλαχόντων, ώστε να µην υπάρ-
χει ζήτηµα.

Συνεπώς και για να µη µακρηγορήσω, θα µιλήσω και στη δευ-
τερολογία µου, βλέπετε ότι ακολουθήθηκε µια ειδική διαδικασία
πάνω σε µια µεταβατική διάταξη, στην οποία όλοι οι νοµικοί έλεγ-
χοι έγιναν σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών που είναι
το αρµόδιο Υπουργείο. Εµείς πιέζουµε όσο µπορούµε για την
αξιοποίηση κατά το δυνατόν των ανθρώπων αυτών που θεωρούν-
ται επιτυχόντες. Φαίνεται πως µόνο για την πλήρωση αυτών των
συγκεκριµένων θέσεων µπορούσε να γίνει η διαδικασία. Κι αυτή
η διαδικασία ουσιαστικά ολοκληρώθηκε και εξαντλήθηκε, είτε µε
την πλήρωση µε τους επιτυχόντες µετά την ειδική διάταξη είτε
µε την αναπλήρωση αυτών των επτά θέσεων στις οποίες οι διο-
ριστέοι δεν αποδέχτηκαν τον διορισµό τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσώτη,

έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή έτυχε να είµαι

στην επιτροπή αυτού του νοµοσχεδίου που έγινε η συζήτηση και
η δέσµευση του Προέδρου του ΑΣΕΠ ότι θα αποτελούν µια δε-
ξαµενή για πρόσληψη στην ΑΑΔΕ αυτοί που πήραν µέρος σε
έναν απαιτητικό διαγωνισµό, όπως είπαµε, ήταν δέσµευση που
αν θέλετε, την άκουσαν όλοι οι ενδιαφερόµενοι και γι’ αυτό και
λένε οι ίδιοι ότι απέτρεψε πολλούς από αυτούς να συµµετέχουν
σε άλλους διαγωνισµούς, όπως εκείνων της προκήρυξης 2Γ/22.
Διότι θεωρούσαν τον εαυτό τους ότι είναι µέρος µιας δεξαµενής
που θα απορροφηθούν από την ΑΑΔΕ.

Εξάλλου, κύριε Υπουργέ κατέθεσα στα Πρακτικά το αίτηµα
που υποβάλλει η ΑΑΔΕ προς το Υπουργείο Εσωτερικών που λέει
ότι οι αυξανόµενες ελλείψεις προσωπικού, λόγω αθρόων συντα-
ξιοδοτήσεων και αποχωρήσεων, η ριζική αναδιοργάνωση των
υπηρεσιών µε τη δηµιουργία νέων δοµών και υπηρεσιών, επιτάσ-
σουν την άµεση στελέχωση και συνεχή ενίσχυση µε εξειδικευ-
µένο προσωπικό όλων των κλάδων και κατηγοριών.

Και λέει η αξιοποίηση του πίνακα των επιλαχόντων της τελευ-
ταίας εξειδικευµένης προκήρυξης της ΑΑΔΕ και µάλιστα από
έναν απαιτητικό γραπτό διαγωνισµό, επιβάλλεται ως η βέλτιστη
λύση έναντι της αναµονής για τον επόµενο πανελλήνιο διαγωνι-
σµό του ΑΣΕΠ και του συνεπαγόµενου µεγάλου χρονικού δια-
στήµατος που θα µεσολαβήσει µεταξύ δηµοσίευσης και έκδοσης
των οριστικών πινάκων, σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι στον
τελευταίο προγραµµατισµό προσλήψεων για το 2024 εγκρίθηκε
µόνο µέρος των ζητούµενων θέσεων, πεντακόσιες από τις συνο-
λικά εννιακόσιες εξήντα τρεις θέσεις. Και λέει, κύριε Υπουργέ,
«το παρόν αίτηµα υποβάλλεται εντός της νόµιµης προθεσµίας,
που ορίζει ο ν.4765/21, και που στις προϋποθέσεις συµπεριλαµ-
βάνεται η ταύτιση σε κλάδους, ειδικότητες και πρόσθετα προ-
σόντα µεταξύ των εγκεκριµένων θέσεων και των θέσεων της 1Γ
του 2022». 

Άρα, λοιπόν, αυτή η υπηρεσία η ανεξάρτητη αρχή, η οποία αν
θέλετε εκλιπαρεί να υπάρξουν οι θέσεις εργασίας, η άµεση ανα-
πλήρωση για να µπορούν να λειτουργήσουν οι υπηρεσίες που
σύµφωνα µε την οµοσπονδία, κύριε Υπουργέ, λέει ότι όλο και λι-
γότεροι εργαζόµενοι σε υπηρεσίες ΑΑΔΕ και του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δίνουν καθηµερινό αγώνα
κάτω από αντίξοες συνθήκες, προκειµένου να κρατηθούν σε λει-
τουργία οι υπηρεσίες. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, το αρµόδιο Υπουργείο όταν υπάρχει µια
τέτοια κατάσταση να µην αξιοποιεί, αν θέλετε, αυτές τις ρυθµί-
σεις του νόµου που επιτρέπουν να καλυφθούν οι θέσεις από αυ-
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τούς τους εργαζόµενους τους νέους και τις νέες, τους επιστή-
µονες που έχουν πετύχει σε αυτό τον διαγωνισµό που είναι -αν
θέλετε- η δεξαµενή αυτή και να µπορούν να καλύψουν τις θέσεις
στην ΑΑΔΕ. 

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Κατσώτη, δεν υπάρχει κανένας πολιτικός, ο οποίος δεν
θα ήθελε να δώσει λύση σε αυτά τα ζητήµατα, το είπα και στην
πρωτολογία µου το επαναλαµβάνω και τώρα.

Η ΑΑΔΕ είναι το βασικό µας εργαλείο για την αντιµετώπιση
ενός από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που και πολιτικά και ου-
σιαστικά έχει η χώρα και είναι το ζήτηµα της αντιµετώπισης της
φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου. Κάνουµε ό,τι είναι δυνα-
τόν και ό,τι περνάει από τα χέρια µας, σεβόµενοι, φυσικά, την
ανεξαρτησία της ΑΑΔΕ, ώστε να έχει στα χέρια της όλα τα ερ-
γαλεία, είτε είναι υλικά είτε είναι σε ανθρώπινο δυναµικό, για να
µπορέσει να φέρει σε πέρας τη δουλειά της.

Βέβαια αναφέρεστε σε πεντακόσιους που είναι ο προγραµµα-
τισµός των προσλήψεων του 2024. Η διαδικασία είναι ανοικτή για
εννιακόσιες εβδοµήντα εννέα προσλήψεις του 2023. Συνεπώς οι
πεντακόσιες αυτές προσλήψεις έρχονται µετά τις εννιακόσιες
εβδοµήντα εννιά και µετά τις επτακόσιες πενήντα που έγιναν
µέσω του διαγωνισµού 1Γ/2022. Συνεπώς είναι συνεχής η προ-
σπάθεια. Προφανώς υπάρχουν κύµατα συνταξιοδοτήσεων. Θέ-
λουµε να τα αντιµετωπίσουµε και αυτά.

Να ξεκαθαρίσουµε, για να µην υπάρχει καµµία παρανόηση σε
σχέση µε το τι είπε ο κ. Παπαϊωάννου, ο Πρόεδρος του Ανώτατου
Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού. Θα αναφερθώ στα πρακτικά,
για να είναι ξεκάθαρο και να µη µένει µετέωρο ότι κάπως παρα-
πλανήθηκαν αυτοί οι συµπολίτες µας και δεν έδωσαν εξετάσεις
στον διαγωνισµό 2Γ. Πρέπει να καλύπτουµε τις θέσεις µέσω του
διαγωνισµού αυτού, ο οποίος γίνεται από το ΑΣΕΠ, πανελλήνιος
διαγωνισµός κάθε δύο χρόνια. Αυτή είναι η µεθοδολογία µε την
οποία γίνονται και πρέπει να γίνονται οι προσλήψεις. 

Λέει, λοιπόν, ο κ. Παπαϊωάννου από τα πρακτικά: «Εάν για πα-
ράδειγµα υπάρχουν πολλοί επιτυχόντες στον διαγωνισµό, δη-
λαδή πολλοί άνθρωποι που θα περάσουν τη βάση, µε κανέναν
τρόπο δεν έχουν εξασφαλίσει ότι αυτοί θα προσληφθούν κάπου.
Είµαι κατά της άποψης ότι όποιος περάσει τη βάση σηµαίνει ότι
έχει δικαίωµα, απαίτηση -αν θέλετε- να διοριστεί κάπου. Σε δύο
χρόνια θα πρέπει να ξαναγίνει ο διαγωνισµός. Άρα επαναλαµ-
βάνω, επειδή σας ρωτάνε οι υποψήφιοι και συγγενείς υποψηφίων
και επειδή και εµένα µε ρωτάνε, ξαναλέω, αυτός που θα περάσει
τη βάση δεν σηµαίνει ότι διορίζεται». Άρα το ζήτηµα της παρα-
πλάνησης νοµίζω ότι µπορούµε να το βγάλουµε από το τραπέζι.
Είναι ξεκάθαρο από τα πρακτικά το τι είχε πει εκεί ο Πρόεδρος
του ΑΣΕΠ.

Ξαναλέω, εξαντλήσαµε κάθε περιθώριο σχετικά µε τους πίνα-
κες κατάταξης, διότι, σύµφωνα µε τις ειδικές και µεταβατικές δια-
τάξεις του άρθρου 43 του ν.4765/2021 στην παράγραφο 11 του
οποίου ορίζεται το εξής: «Οι πίνακες κατάταξης ισχύουν µόνο
για την πλήρωση των θέσεων που προκηρύχθηκαν», δεν µπορούν
συνεπώς αυτοί που θεωρούνται επιτυχόντες να χρησιµοποιηθούν
ως µία δεξαµενή για τις εννιακόσιες εβδοµήντα εννέα θέσεις του
2023 µετέπειτα ή για τις πεντακόσιες θέσεις που έχουν δοθεί ως
προγραµµατισµός για το 2024. Αυτό είναι, δυστυχώς, το πώς λει-
τουργούν αυτές οι διατάξεις.

Η διάταξη λοιπόν µπορεί να αξιοποιηθεί και το λέει ρητά ο
νόµος ως εξής: «Απαγορεύεται ο διορισµός ή η πρόσληψη άλλου
υποψηφίου από τον πίνακα κατάταξης πέραν του αριθµού των
θέσεων που προκηρύχθηκαν και των θέσεων που κενούνται όταν
οι υποψήφιοι που διορίστηκαν ή προσλήφθηκαν παραιτηθούν
εντός τριών ετών από τον διορισµό ή την πρόσληψή τους». Αυτοί
λοιπόν που θεωρούνται επιτυχόντες για τις συγκεκριµένες θέσεις
τις οποίες έχουν επιλέξει και λένε ότι «εγώ δε θέλω να τοποθε-
τηθώ σε µία από αυτές τις θέσεις», εάν κάποιος άλλος πληρώσει
τη θέση του, όπως συνέβη σε επτά περιπτώσεις, και εντός τριών

ετών παραιτηθεί ή αρνηθεί από την αρχή τον διορισµό του, τότε
προφανώς αυτοί είναι επιλαχόντες και µπορούν να χρησιµοποι-
ηθούν, να αξιοποιηθούν στις θέσεις αυτές τις οποίες επέλεξαν.
Αυτό δυστυχώς είναι το µόνο που επιτρέπει η διάταξη αυτή.
Είναι, σας λέω, µεταβατική και πάνω στη µεταβατική περάσαµε
µια ειδική διάταξη, ώστε να θεωρηθούν επιτυχόντες προς πλή-
ρωση των κενών θέσεων. 

Εξάλλου η ήδη εκκρεµής αίτηση ακύρωσης για αυτήν τη δεύ-
τερη, την ειδική διάταξη, εκκρεµεί αίτηση ακυρώσεως µε την
οποία προβάλλονται λόγοι αντισυνταγµατικότητας ή µη της ειδι-
κής διάταξης του άρθρου 21 του ν.5027/2023. Συνεπώς δεν θα
µπορούσε και να σκεφθεί κανείς κάποια ειδικότερη ρύθµιση να
έρθουµε να αλλάξουµε αυτή τη διάταξη τη στιγµή που ακόµα και
αυτή που τέθηκε, αυτή που επέτρεψε σε αυτή τη δεύτερη οµάδα
των διαγωνιζοµένων να θεωρηθούν επιτυχόντες παρ’ όλο που µε
την αρχική διαδικασία δεν ήταν -και ξαναλέω υπάρχει αίτηση
ακύρωσης- δεν θα µπορούσαµε να έρθουµε να βάλουµε διπλό
ερώτηµα αντισυνταγµατικότητας µε µια περαιτέρω ρύθµιση που
να διευρύνουµε κριτήρια ή να κάνουµε το οτιδήποτε άλλο. Γι’
αυτό, δυστυχώς, παρ’ όλο που υπάρχει κάθε διάθεση από τη δική
µας πλευρά η µόνη λύση για αυτούς τους ανθρώπους είναι ο πα-
νελλήνιος διαγωνισµός του ΑΣΕΠ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

όγδοη µε αριθµό 628/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Νικολάου
Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µε θέµα: «Είναι αποδεκτή η απώλεια 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ
από την πώληση µετοχών τραπεζών; Απεµπολούνται µερίσµατα
και επενδύσεις δισεκατοµµυρίων ευρώ».

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Λυπάµαι πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε,

για την αντιµετώπιση που έχει το Υπουργείο Οικονοµικών απέ-
ναντι στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Ενηµερωθήκαµε σήµερα το
πρωί ότι θα είναι ο κ. Θεοχάρης παρών. Είναι καταφανώς αναρ-
µόδιος να απαντήσει στη συγκεκριµένη ερώτηση. 

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ έχει ζητήσει -και εδώ
θα ήθελα και τη συνδροµή του Προεδρείου- ειδική συνεδρίαση
των Επιτροπών Οικονοµικών και Παραγωγής και Εµπορίου για
το ζήτηµα της συµµετοχής του δηµοσίου στις τράπεζες. Από τη
στιγµή που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποφάσισε να
αποσυρθεί το δηµόσιο από τις τράπεζες µέχρι σήµερα το δηµό-
σιο θα µπορούσε να έχει εισπράξει µισό δισεκατοµµύριο παρα-
πάνω. Η µελέτη του ΚΕΠΕ λέει ότι το δηµόσιο έχασε 40
δισεκατοµµύρια από το µπες-βγες στο µετοχικό κεφάλαιο των
τραπεζών.

Λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά δεν µπορώ να υλοποιήσω την ερώ-
τηση, εάν δεν έρθει ο κ. Χατζηδάκης. Η ερώτηση αποσύρεται και
θα επανακατατεθεί για να έρθει ο κ. Χατζηδάκης. Ζητώ και τη
δική σας συνδροµή, ως εκπρόσωπος του Προεδρείου της Βου-
λής, για να προσδιοριστεί η συζήτηση στις αρµόδιες επιτροπές. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παππά, έχετε

κάθε δικαίωµα στην τοποθέτηση αυτή που κάνατε. Θα µπορούσε
όµως να υπάρχει µια προσυνεννόηση µε το αρµόδιο Υπουργείο
στην κατεύθυνση δηλαδή να έρθει ο Υπουργός να µιλήσει ή να
απαντήσει στην ερώτησή σας και στην περίπτωση που δήλωνε
κώλυµα, δεν µπορούσε -λέω τι συµβαίνει συνήθως- θα µπορού-
σατε επίσης να καταγγείλετε, να το πω έτσι, βεβαίως σας δί-
νουµε το Βήµα. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε αυτό που είπατε για τη συνδροµή
του Προεδρείου. Μου φαίνεται µεθαύριο θα έχουµε Διάσκεψη
Προέδρων και µπορεί να τεθεί αυτό το θέµα στη Διάσκεψη των
Προέδρων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ήταν µία ειδοποίηση της τελευταίας
στιγµής, λοιπόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ότι θα έρθει ο
Υπουργός;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως.
Εδώ και τρεις µήνες έχουµε καταθέσει το αίτηµα για τη σύγ-
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κληση των επιτροπών. Ακούµε «ναι» και «ναι», κατά ριπάς να δε-
χόµαστε υποσχέσεις ότι θα µπει η συνεδρίαση, αλλά η συνε-
δρίαση δεν µπαίνει. Ζητάµε από τον Υπουργό να έρθει δέκα
λεπτά στη Βουλή για τα 40 δισεκατοµµύρια, 4 δισεκατοµµύρια
το λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν έρχεται και εµφανίζεται ο κ.
Θεοχάρης.

Με όλο τοn σεβασµό, κύριε Θεοχάρη, είστε αναρµόδιος. Κατά
την απόδοση αρµοδιοτήτων είστε απολύτως αναρµόδιος να
απαντήσετε σε αυτή την ερώτηση. 

Ευχαριστώ για την επισήµανσή σας, κύριε Πρόεδρε. Είναι προ-
φανές ότι δεν µπορεί να γίνει η επίκαιρη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όλοι µας καταθέ-
τουµε επίκαιρες ερωτήσεις. Πολλές φορές θέλουµε τους Υπουρ-
γούς ή τον καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργό. Έρχονται και
Υφυπουργοί και απαντούν στις ερωτήσεις. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, κύριε Θεο-
χάρη, πείτε και εσείς τι συνεννόηση υπήρξε. Το Προεδρείο δεν
έχει λάβει.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Θα πω και εγώ δυο λόγια πριν το
βάλει στα πόδια ο κ. Παππάς. Νοµίζω ότι και εγώ δύο λόγια πρέ-
πει να τα πω, κύριε Πρόεδρε. 

Κοιτάξτε, όσον αφορά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο ξέρετε
πολύ καλά ότι οι συνεννοήσεις γίνονται µε το γραφείο του
Υπουργού και εµείς είµαστε εδώ και απαντάµε σε θέµατα αρµο-
διότητας του Υπουργείου.

Σε σχέση µε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, το ξέρει πάρα πολύ
καλά ο κ. Παππάς ότι δεν τίθενται ζητήµατα αρµοδιότητας. Διότι
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ιδιαίτερα όταν υπάρχουν ερωτή-
σεις οι οποίες είναι διπλής αρµοδιότητας -η πρώτη ερώτηση ήταν
παράδειγµα για την ΑΑΔΕ, που είναι πιο κοντά στα δικά µου κα-
θήκοντα- προφανώς δεν θα µπορούσε να έρχεται ο κάθε Υπουρ-
γός, ο κάθε Υφυπουργός κάθε φορά, να απαντάει µία από τις
τρεις πρώτες, να φεύγει και να έρχεται ο άλλος Υφυπουργός.

Συνεπώς αυτά είναι ζητήµατα που τα λύνει ο Κανονισµός, τα
έχει λύσει η κοινοβουλευτική πρακτική και συνεπώς όλα τα άλλα
είναι προφάσεις εν αµαρτίαις, γιατί µπορεί να µιλάει ο κ. Παππάς
για τις αρµοδιότητες και το αν είναι αρµοδιότητα δική µου ή όχι,
αλλά στην πραγµατικότητα η αρµοδιότητα των δεδοµένων είναι
όλων µας. Όλοι µας είµαστε αρµόδιοι να λέµε αλήθειες και να
λέµε τα δεδοµένα ως έχουν. Ξέρει πολύ καλά, διότι απαντήθηκε
η ερώτηση αυτή και στη Βουλή σε συζήτηση νοµοσχεδίου -που
πάλι ο κ. Παππάς την έθεσε- ότι 28,2 δισεκατοµµύρια ευρώ πλη-
ρώθηκαν και πάνω …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ …
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Κλείνω, δεν θα απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι. Συγγνώµη

για τη διακοπή, αλλά έχει να κάνει µε τη διαδικασία της συγκε-
κριµένης ερώτησης. Η ερώτηση, από τη στιγµή που ειπώθηκαν
αυτά που ειπώθηκαν από τον κ. Παππά, διαγράφεται από την
ηµερήσια διάταξη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Εγώ σχολιάζω την πραγµατικότητα
του κ. Παππά. Ο κ. Παππάς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μια διευκρίνιση
έκανα σε ό,τι αφορά την ερώτηση.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δεκτή η
διευκρίνισή σας, αλλά εγώ αυτό που λέω πολιτικά στον ελληνικό
λαό που µας βλέπει είναι ότι ο κ. Παππάς αυτά τα νούµερα δεν
θέλει να ακούσει και αυτά είναι που τον φόβισαν και έφυγε, διότι
έχουµε ήδη κερδίσει. Και πριν ξεκινήσει η διαδικασία της αποε-
πένδυσης η χώρα είχε κερδίσει µέσα από τη στήριξη των τραπε-
ζών. 

Τελικά, ένα πράγµα πρέπει να απαντηθεί. Ο κ. Παππάς εκπρο-
σωπεί το κόµµα που έκλεισε τις τράπεζες, εκπροσωπεί το κόµµα
το οποίο... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην το επεκτεί-

νουµε τώρα, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. Δεν είναι και ο ίδιος
παρών εδώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Συγγνώµη. Τα «Ηοney, I closed the
banks» τα ζήσαµε. Εδώ ήµασταν όλοι. Και εσείς ήσασταν και εγώ
ήµουν στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Τη ζήσαµε αυτήν την εποχή.
Δεν µπορούµε να την ξεχάσουµε. Και πάει πολύ να κουνάει το
δάχτυλο ο κ. Παππάς για το τι γίνεται µε τις τράπεζες και αν µπο-
ρούµε ή δεν µπορούµε να πάρουµε µερίσµατα µε το να κρατή-
σουµε τις µετοχές. Όλα όσα λέει στην ερώτησή του, την οποία
ελπίζω να επανακαταθέσει, διότι δεν θα ξεφύγει από τα γεγο-
νότα, θα είµαστε εδώ να τα απαντήσουµε και να µη φοβάται ο κ.
Παππάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν συζητήθηκε η

ερώτηση, διαγράφεται.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 622/24-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Η ιατρο-
δικαστική πραγµατογνωµοσύνη για τις συνθήκες θανάτου του Κ.
Μανιουδάκη φέρει το Υπουργείο προ των αναντίρρητων ευθυνών
του».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέας Νικολακό-
πουλος.

Κύριε Ηλιόπουλε, ο λόγος σε εσάς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βρισκόµαστε ξανά εδώ για δύο λόγους,

πρώτον για τα νέα στοιχεία που υπάρχουν στην υπόθεση Μανι-
ουδάκη και δεύτερον για την αδράνεια που υπάρχει από τη µεριά
της πολιτικής ηγεσίας. Αναφέροµαι στην υπόθεση του Κ. Μανι-
ουδάκη ο οποίος την Παρασκευή 1η Σεπτεµβρίου βρέθηκε νε-
κρός, δεµένος µε χειροπέδες, στα χέρια της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Η επίσηµη ανακοίνωση ήταν ότι έπαθε καρδιακή
ανακοπή, αφού έπεσε µόνος του και χτύπησε το κεφάλι του. Δυ-
στυχώς, όµως, γι’ αυτήν την εκδοχή, ευτυχώς για την αλήθεια,
υπάρχει πια επίσηµη ιατροδικαστική πραγµατογνωµοσύνη. Ο δη-
µόσιος ιατροδικαστής έχει οδηγηθεί στο συµπέρασµα χρήσης
«θλώντος οργάνου», καθώς το πλήθος και οι θέσεις των τραυµά-
των δεν δύνανται να δικαιολογηθούν από πτώση εξ’ ιδίου ύψους.
Η στρεσογόνα κατάσταση ως συνέπεια ξυλοδαρµού µπορεί να
εξηγήσει το ισχαιµικό επεισόδιο από το οποίο επήλθε ο θάνατος.
Αυτά τα οποία βεβαιώνει πλέον ο ιατροδικαστής επιβεβαιώνουν
τις καταγγελίες και κατοίκων, γιατί ο έλεγχος έγινε δίπλα στο
χωριό Βρύσες και υπάρχουν αυτόπτες µάρτυρες, επιβεβαιώνουν
και τις καταγγελίες και της οικογένειας.

Εδώ προκύπτουν και κάποια πολύ σηµαντικά ζητήµατα. Για
ποιον λόγο τέσσερις µήνες µετά η οικογένεια δεν έχει πρόσβαση
στη δικογραφία, για ποιον λόγο η οικογένεια δεν γνωρίζει τα ονό-
µατα των αστυνοµικών που έκαναν τον έλεγχο και που µε βάση
τον ιατροδικαστή κακοποίησαν και χτύπησαν τον Κώστα Μανιου-
δάκη, για ποιον λόγο ακόµα δεν έχουν προχωρήσει οι πειθαρχι-
κές διαδικασίες απέναντι σε αυτούς; 

Με βάση αυτά, η ερώτησή µου σχετίζεται µε το εξής: Αν έχετε
λάβει ενηµέρωση από τον προκάτοχό σας για το σηµαντικό αυτό
συµβάν και αν σας έχει ενηµερώσει για το ποια είναι τα διοικητικά
µέτρα -αν είχαν προχωρήσει- απέναντι στους εµπλεκόµενους
αστυνοµικούς και επειδή δεν µιλάµε για ένα µεµονωµένο περι-
στατικό, αλλά για άλλο ένα περιστατικό αυθαιρεσίας και αστυ-
νοµικής βίας, αν έχετε κάποιο ειδικό πλάνο νοµοθετικών
πρωτοβουλιών για την καταπολέµηση συνολικά του φαινοµένου
της υπέρµετρης βίας από αστυνοµικά όργανα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ηλιόπουλε, πάγια και αδιαπραγµάτευτη θέση του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη αποτελεί η απόλυτη και
απαρέγκλιτη τήρηση της θεµελιώδους αρχής της νοµιµότητας
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από την οποία εκπορεύονται όλες οι ενέργειες των κρατικών ορ-
γάνων, η εφαρµογή του Συντάγµατος, των νόµων, του κανονι-
σµού των υπηρεσιών και οποιασδήποτε άλλης χρηστής
συµπεριφοράς που πρέπει να τηρεί ο αστυνοµικός λόγω της ιδιό-
τητάς του. 

Το ζήτηµα της προστασίας των δικαιωµάτων των πολιτών και
της συµπεριφοράς των αστυνοµικών προς τους πολίτες είναι
πρωταρχικής σηµασίας για το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη και το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας έχει εκδώσει και
σχετικές διαταγές προς τις περιφερειακές αστυνοµικές υπηρε-
σίες και έχει αναδείξει την αναγκαιότητα για τον απόλυτο σεβα-
σµό της προσωπικότητας των πολιτών, των ατοµικών ελευθεριών
και δικαιωµάτων. Στις προτεραιότητές µας είναι η διερεύνηση
κάθε παράνοµης, αντικοινωνικής ή απρεπούς συµπεριφοράς και
αυτό γίνεται µε την ανελλιπή παρακολούθηση όλων των ανά την
επικράτεια περιστατικών, καταγγελιών ή πληροφοριών. 

Η Ελληνική Αστυνοµία, πάνω απ’ όλα για την προάσπιση του
κύρους της, διερευνά εσωτερικά κάθε υπόνοια παραβατικής
συµπεριφοράς εκ µέρους του προσωπικού της. Διερευνώνται
όλες οι αιτιάσεις, όλα τα καταγγελλόµενα. Όλες οι πράξεις αστυ-
νοµικών περιέρχονται σε γνώση της υπηρεσίας. Η δε άσκηση δυ-
σανάλογης ή παράνοµης αστυνοµικής βίας αποτελεί παράβαση
υπηρεσιακού καθήκοντος, η οποία ελέγχεται τόσο ποινικά όσο
και πειθαρχικά. 

Η ανεξάρτητη διοικητική αρχή Συνήγορος του Πολίτη έχει ορι-
στεί ως εθνικός µηχανισµός διερεύνησης περιστατικών αυθαιρε-
σίας µε αρµοδιότητα τη συλλογή, καταγραφή, αξιολόγηση και
διερεύνηση όλων των περιστατικών για πράξεις οι οποίες αφο-
ρούν το ένστολο προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, οι
οποίες εκδηλώθηκαν κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Ο
Συνήγορος του Πολίτη αξιολογεί κάθε καταγγελία ή περιστατικό
και µπορεί να εκδίδει αποφάσεις. Ταυτόχρονα παρακολουθεί τη
διοικητική εξέταση που γίνεται από τα πειθαρχικά όργανα, µπο-
ρεί να ασκεί έλεγχο και να εκδίδει και ο ίδιος αποφάσεις.

Στην προκειµένη περίπτωση, κύριε Ηλιόπουλε, πράγµατι, όπως
αναφέρετε, ο πενηνταοκτάχρονος οδηγός κατά τη διάρκεια ελέγ-
χου απέρριψε παραπλεύρως του οδοστρώµατος µια συσκευασία
που περιείχε δέκα γραµµάρια ακατέργαστης ινδικής κάνναβης.
Έγινε νοµότυπος έλεγχος και κατά τη διάρκεια του ελέγχου
έχασε τις αισθήσεις του και µε το ΕΚΑΒ πήγε αυτοµάτως στο αρ-
µόδιο εκεί πέρα κέντρο υγείας και διαπιστώθηκε ο θάνατός του.
Επιλήφθηκε προανάκρισης το Αστυνοµικό Τµήµα Αποκορώνου,
παραγγέλθηκε νεκροψία-νεκροτοµή και τοξικολογική εξέταση
και βέβαια ερευνήθηκε και η ποσότητα ακατέργαστης ινδικής
κάνναβης που βρέθηκε. Μετά το πέρας της προανάκρισης υπο-
βλήθηκε η δικογραφία στην αρµόδια Εισαγγελία Πρωτοδικών Χα-
νίων, η οποία διεξάγει και την προανάκριση. Ταυτόχρονα
υποβλήθηκε και ιατροδικαστική εξέταση εκείνη τη στιγµή –εγώ
δεν έχω κάτι άλλο υπόψη µου- η οποία αναφέρει ότι ο θάνατος
οφείλεται σε καρδιολογικά αίτια.

Κύριε Ηλιόπουλε, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά, υπάρχει η
αρχή της µυστικότητας της διαδικασίας και αυτήν τη στιγµή δεν
µπορούµε να έχουµε πρόσβαση στα στοιχεία τα οποία υπάρ-
χουν. 

Όµως, επειδή πράγµατι υπήρξαν δηµοσιεύµατα στο διαδίκτυο,
επειδή υπήρξαν αιτιάσεις για επίµεµπτες ενέργειες αστυνοµικών,
διατάχθηκε από τη Γενική Περιφερειακή Αστυνοµική Διεύθυνση
Κρήτης η διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης και
ανατέθηκε σε αξιωµατικό. Στη συνέχεια και µετά από καταγγε-
λίες που έγιναν και από συγγενείς του θύµατος, από συγγενείς
του θανόντος, διατάχθηκε ένορκη διοικητική εξέταση, η οποία
είναι ακόµα σε εξέλιξη.

Άρα, λοιπόν, έχουµε προκαταρκτική, έχουµε ανακριτική διαδι-
κασία, έχουµε και ποινική διαδικασία ταυτόχρονα, έχει ενηµερω-
θεί και ο Συνήγορος του Πολίτη, ο οποίος λειτουργεί ως εθνικός
µηχανισµός διερεύνησης περιστατικών, γνωστοποίησε ότι θα πα-
ρακολουθεί τον εσωτερικό πειθαρχικό έλεγχο και επιφυλάσσεται
για την έκδοση αποφάσεων. Άρα, λοιπόν, έχουµε και την εισαγ-
γελία, έχουµε και τον Συνήγορο του Πολίτη, έχουµε και εσωτε-
ρικό έλεγχο από την Αστυνοµία.

Θα πρέπει να σας πω ότι καταλαβαίνουµε πως µπορεί να

υπάρχει µια ανάγκη για µια ταχύτητα, αλλά από την άλλη αυτή
δεν θα πρέπει να υπονοµεύει την ανάγκη για µια δίκαιη δίκη. Ο
νοµικός µας πολιτισµός επιβάλλει τη µη υπονόµευση της αρχής
της δίκαιης δίκης και τον σεβασµό των δικαιωµάτων και των εγ-
καλουµένων, καθώς και την αναλογική εφαρµογή των διατάξεων
του κώδικα ποινικής δικονοµίας και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. 

Απαντώ, λοιπόν: Ναι, έχουµε ενηµερωθεί για όλα αυτά τα πε-
ριστατικά τα οποία αφορούν στη συγκεκριµένη υπόθεση. Μας
ρωτάτε σε ποια διοικητικά µέτρα σκοπεύουµε να προχωρή-
σουµε. Σας λέµε ότι µόλις ολοκληρωθούν όλες αυτές οι διαδικα-
σίες, από όλα τα αρµόδια όργανα, προφανώς, θα αποφασίσουµε
αν πρέπει και ποια µέτρα θα λάβουµε. 

Όσον αφορά στο δεύτερο ερώτηµα, δεν βλέπω πουθενά από
πού προκύπτει αυτό που λέτε εσείς ως προφανές πρόβληµα
υπέρµετρης βίας από τα αστυνοµικά όργανα. Έχουµε µεµονω-
µένα περιστατικά τα οποία, όταν υπάρχουν, διερευνώνται και επι-
βάλλονται οι ποινές που προβλέπονται. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ηλιόπουλε,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ,

προφανώς για σας δεν υπάρχει πρόβληµα, δεν υπάρχει ιατροδι-
καστική πραγµατογνωµοσύνη, δεν υπάρχει η ίδια η πραγµατικό-
τητα. Επιµένετε σε µία αφήγηση η οποία έχει από παντού
αντιφάσεις. Η Ελληνική Αστυνοµία σταµάτησε έναν άνθρωπο για
έλεγχο. Δεµένος µε χειροπέδες καταλήγει νεκρός. Η επίσηµη
γραµµή είναι ότι έπεσε και χτύπησε το κεφάλι του, τη στιγµή που
πλέον η ιατροδικαστική πραγµατογνωµοσύνη λέει ότι και το πλή-
θος και οι θέσεις των χτυπηµάτων δείχνουν βία. Να το πούµε
απλά; Τον σκότωσαν στο ξύλο. Αυτό δείχνουν τα στοιχεία. Και
αυτά τα στοιχεία επιβεβαιώνουν τις καταγγελίες και της οικογέ-
νειας και ανθρώπων που ήταν κοντά. Ο έλεγχος έγινε δίπλα στο
χωριό Βρύσες και υπήρχαν άνθρωποι που είχαν καταγγείλει ότι
τον Κώστα Μανιουδάκη τον σκότωσαν στο ξύλο. 

Έρχεστε και µιλάτε για ταχύτητα όταν µετά από τέσσερις
µήνες η οικογένεια δεν έχει πάρει ακόµη τη δικογραφία. Πόσους
µήνες θέλετε για να δώσετε τη δικογραφία στην οικογένεια;
Μπορείτε να φανταστείτε να ήσασταν εσείς ή κάποιο δικό σας
πρόσωπο σε µία τέτοια κατάσταση και τέσσερις µήνες να µην
έχει πάρει τη δικογραφία; Και αυτοί οι άνθρωποι να κυκλοφορούν
τώρα ένστολοι, ένοπλοι και πειθαρχικά χωρίς κανέναν έλεγχο;
Το θεωρείτε φυσιολογικό; 

Αναφέρεστε στον Συνήγορο του Πολίτη. Έχετε διαβάσει τις
εκθέσεις του Συνηγόρου του Πολίτη; Μόνο στην τελευταία λέει
ότι από τις εκατόν δεκατρείς υποθέσεις στις οποίες αυτός βρήκε
πειθαρχικές ευθύνες, εσείς επιβάλλατε πειθαρχικές ευθύνες
µόνο στις δεκαέξι. Το θεωρείτε καλό σκορ αυτό; Λέτε ότι δεν
υπάρχει πρόβληµα αστυνοµικής αυθαιρεσίας; Ρωτήστε την οικο-
γένειά του Ινδαρέ. Του φορτώσατε όλα αυτά που του φορτώσατε
και πήγατε στα δικαστήρια, προφανώς και κατέπεσαν όλα. Υπάρ-
χει ένας αποκαλυπτικός διάλογος όταν οι αστυνοµικοί πήγαν τον
Κώστα Μανιουδάκη στο κέντρο υγείας. Ρώτησε ο γιατρός,
επειδή έβλεπε ένα κεφάλι το οποίο αιµορραγούσε ακατάσχετα,
«τι συνέβη εδώ;». Η απάντηση της Αστυνοµίας ήταν «έπεσε και
χτύπησε». Ένας άνθρωπος µε διαλυµένο κεφάλι, µε χτυπήµατα
σε όλο το σώµα. Με σπασµένα γυαλιά δίπλα σε κηλίδες αίµατος,
τα οποία δεν συνέλεξε η Ελληνική Αστυνοµία. 

Σας λένε οι εκθέσεις του Συνηγόρου του Πολίτη ότι σε όλες
αυτές τις κρίσιµες επιθέσεις λείπουν στοιχεία τα οποία θα
έπρεπε να συλλέξει η Ελληνική Αστυνοµία. Ξέχασε η Ελληνική
Αστυνοµία να συλλέξει τα σπασµένα γυαλιά δίπλα στις κηλίδες
αίµατος του Κώστα Μανιουδάκη. Δεν απαντήσατε. Και ξαναρω-
τάω πολύ απλά, το πιο απλό που θα µπορούσατε να πείτε: θα
δώσετε τη δικογραφία στην οικογένεια; Θα δώσετε στην οικογέ-
νεια τα στοιχεία αυτών των αστυνοµικών που -µε βάση τον ιατρο-
δικαστή- σκότωσαν στο ξύλο τον κ. Μανιουδάκη; 

Τα στοιχεία δείχνουν δολοφονία. Αυτό δείχνουν τα στοιχεία.
Κι εδώ εσείς έχετε µία ευθύνη και µία επιλογή: ή θα συγκαλύψετε
αυτή τη δολοφονία ή θα κάνετε έστω και τα ελάχιστα για τη δι-
καιοσύνη. Να είστε σίγουροι ότι θα επανέλθουµε σε αυτή την
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υπόθεση. Θα επανέλθουµε και για τη δικαίωση της µνήµης του
Κώστα Μανιουδάκη αλλά και για τη δικαίωση κάθε συµπολίτη
µας που έχει δεχθεί υπέρµετρη και άδικη αστυνοµική βία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Κύριε Ηλιόπουλε, νοµίζω ότι ήµουν πολύ σαφής ότι
αυτή τη στιγµή γι’ αυτή την υπόθεση έχουν επιληφθεί τρία αρ-
µόδια όργανα. Η δικογραφία έχει υποβληθεί στην αρµόδια εισαγ-
γελέα. Διενεργείται προανάκριση. Προφανώς, όπως ξέρετε, ο
κώδικας ποινικής δικονοµίας προβλέπει όταν διεξάγεται µια προ-
ανάκριση πως µπορεί να λάβει το κάθε µέρος -και ο πολιτικός
ενάγων- αντίγραφο της δικογραφίας. Αυτό αφορά στη δικαιο-
σύνη. Αν, λοιπόν, η οικογένεια κάνει αίτηση αυτό θα κριθεί από
την αρµόδια εισαγγελέα µε βάση το αίτηµα το οποίο θα υποβλη-
θεί. Δεν είναι δικό µας θέµα αυτό. Εσείς, όµως, απ’ ό,τι άκουσα
έχετε και την πραγµατογνωµοσύνη και απ’ ό,τι κατάλαβα υιοθε-
τείτε κάποιες απόψεις της οικογένειας που, προφανώς, έχουν
κάποια γνώση στοιχείων της δικογραφίας. Άρα, λοιπόν, το αν
έχει δικαίωµα να πάρει δεν είναι θέµα δικό µας. Είναι αρµόδια η
εισαγγελέας που έχει επιληφθεί της υπόθεσης. 

Το δεύτερο θέµα είναι, προφανώς, ότι όταν υπάρχει µια διαδι-
κασία και υπάρχει µια έρευνα, η έρευνα αυτή είναι µυστική. Κι
εγώ δεν µπορώ να προδικάσω αν έχει δίκιο η οικογένεια του θα-
νόντος ή αν έγινε νόµιµη έρευνα από τους αστυνοµικούς και τα
αίτια είναι παθολογικά, καρδιολογικά, όπως λέει. Άρα, λοιπόν,
εγώ δεν µπορώ να υιοθετήσω. Εσείς, όµως, κύριε Ηλιόπουλε,
υιοθετείτε τη µία πλευρά. Και το ερώτηµα είναι αν υπάρχει δι-
καίωµα δίκαιης δίκης. Πιστεύετε ότι πρέπει και οι αστυνοµικοί,
που αυτή στιγµή κατηγορούνται, να έχουν το δικαίωµα µίας δί-
καιης δίκης; Υπάρχει µυστικότητα διαδικασίας; Υπάρχει τεκµήριο
αθωότητας;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Η οικογένεια τα ονό-
µατα πρέπει να τα µάθει; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ακούστε λίγο. Δεν σας διέκοψα.

Υπάρχει τεκµήριο αθωότητας ή το τεκµήριο αθωότητας είναι
για όλους τους άλλους εκτός από τους αστυνοµικούς; Και το λέω
αυτό, κύριε Ηλιόπουλε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό καταλάβατε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ακούστε λίγο ακόµη. 
Διαβάζοντας την ερώτηση λέτε ότι το Υπουργείο Προστασίας

του Πολίτη στέκεται αδρανές απέναντι στα στοιχεία που είδαν
το φως της δηµοσιότητας. Εάν δεν το ξέρατε, θα έλεγα εντάξει.
Αλλά έχετε κάνει ερώτηση τον Νοέµβριο και ξέρετε ότι και ο ει-
σαγγελέας έχει επιληφθεί και προκαταρκτική διοικητική εξέταση
υπάρχει και ένορκη διοικητική εξέταση έγινε µετά και ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη… Άρα, ξέρετε ότι το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη έχει επιληφθεί. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι στην υπηρεσία
σαν να µην τρέχει τίποτα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Δεύτερον, υιοθετείτε µία εκδοχή που µπορεί να
είναι αλήθεια µπορεί και να µην είναι. Εσείς την υιοθετείτε, όµως,
και λέτε: «η στρεσογόνα κατάσταση, ως συνέπεια ξυλοδαρµού,
µπορεί να εξηγήσει το ισχαιµικό επεισόδιο». Και εγώ λέω, ναι,
µπορεί να είναι. Αλλά µπορεί η στρεσογόνα κατάσταση, κύριε
Ηλιόπουλε, να έγινε επειδή κάποιος ελέγχεται και επειδή βρέ-
θηκε µε κάτι επάνω του. Και αυτό είναι στρεσογόνα κατάσταση.
Εγώ δεν υιοθετώ ούτε τη µια ούτε την άλλη. Εσείς υιοθετείτε τη
µία, κύριε Ηλιόπουλε. Και έρχεστε και λέτε για «αδικοχαµένο».
Δεν ξέρετε πως έγιναν τα πραγµατικά γεγονότα. Και φτάνετε σε
ένα άλλο σηµείο και υιοθετείτε πλήρως τη µία πλευρά εναντίον
αστυνοµικών. Και τι λέτε; Ότι «όλα τα στοιχεία σε συνδυασµό µε
την πραγµατογνωµοσύνη θα έπρεπε από τον Σεπτέµβριο να
έχουν οδηγήσει τον προκάτοχό σας στην απόφαση να κινήσει
πειθαρχικές διαδικασίες σε βάρος των εµπλεκοµένων στην υπό-
θεση». Ενώ ξέρετε ότι έχουν ξεκινήσει πειθαρχικές διαδικασίες,
έχετε βγάλει απόφαση και λέτε ότι πρέπει να καταδικαστούν.

Αυτό δεν µπορεί να γίνει χωρίς να έχουν όλοι το δικαίωµα ερεύ-
νης. 

Κύριε Ηλιόπουλε, όταν µιλάτε για τέτοια θέµατα και για αστυ-
νοµική βία θα πρέπει να σας θυµίσω και κάποια πράγµατα ως
προς το αν έχουµε υπέρµετρη ή όχι αστυνοµική βία. Θέλετε να
σας πω πόσες ήταν οι καταγγελίες το 2017; Ήταν ογδόντα δύο,
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Το 2018 ήταν εκατόν τρεις. Πόσες είναι οι
καταγγελίες που υπάρχουν για το 2023, για παράδειγµα; Είναι
εβδοµήντα. Βλέπετε, λοιπόν, ότι έχουµε αύξηση σε σχέση µε την
περίοδο ΣΥΡΙΖΑ ή µείωση;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε νεκρούς; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε,

κύριε Ηλιόπουλε. 
Κύριε Υπουργέ, συντοµεύετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Θέλετε να σας θυµίσω -µε εντολή του κυρίου
Υπουργού τότε, του κυρίου Χρυσοχοΐδη- ότι υπήρξε πόρισµα της
επιτροπής Αλιβιζάτου για µια σειρά από φακέλους αστυνοµικής
βίας την περίοδο 2017-2018; Αυτά τα θυµάστε; Θυµάστε, µήπως,
τις φωτογραφίες και τα επεισόδια που είχαν γίνει µε συνταξιού-
χους και το ξύλο και τα χηµικά στους συνταξιούχους το 2017; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε καταδίκη από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τον Χρυσοχοΐδη, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Να σας θυµίσω, κύριε Ηλιόπουλε, ότι για το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη και για την αντιµετώπιση όλων
αυτών, από το 2015 που γίνατε κυβέρνηση µέχρι το 2018 δεν φέ-
ρατε ούτε ένα νοµοσχέδιο στη Βουλή. Και µετά από το 2018 εν-
σωµατώσατε κάποιες οδηγίες. Αυτή, λοιπόν, είναι η πολιτική και
αυτή είναι η σχέση σας µε την Αστυνοµία και την αστυνοµική βία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η έβδοµη µε αριθµό

649/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Αποσπάσεις ιατρών του 424
Γενικού Στρατιωτικού Νοσοκοµείου Εκπαιδεύσεως (ΓΣΝΕ)», δεν
θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Η τέταρτη µε αριθµό 645/29-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Νίκη» κ. Γεωργίου Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας µε θέµα: «Συµφωνία µε τις ΗΠΑ για παράδοση στρατιω-
τικού υλικού στην Ουκρανία», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεν-
νόησης. 

Η τρίτη µε αριθµό 630/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «O νόµος
της αναδοχής και υιοθεσίας καταστρατηγείται συστηµατικά, ο
θεσµός της αναδοχής υποβαθµίζεται και ακυρώνεται στην πράξη
η αποϊδρυµατοποίηση», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 

Η ένατη µε αριθµό 632/26-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Οριακή κατάσταση στο Γενικό Νοσο-
κοµείο Λαµίας. Κινδυνεύει ακόµα και η ύπαρξη της παιδιατρικής
και της µαιευτικής κλινικής», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόη-
σης. 

Η πρώτη µε αριθµό 620/23-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Πέλλας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Πρω-
τοφανής καθυστέρηση αποζηµιώσεων στους αγρότες της Πέλ-
λας και της Ηµαθίας από τον ΕΛΓΑ», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης. 

Και τέλος, η δεύτερη µε αριθµό 636/29-1-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ανδρέα Πουλά προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Χωρίς νερό οι αγρότες της Αργολίδας λόγω διακοπής της ηλε-
κτροδότησης του κεντρικού αντλιοστασίου του Αναβάλου από
τον ΔΕΔΔΗΕ», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης. 
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Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 633/28-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Βρεττού
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Πα-
ράλειψη ενηµέρωσης από την Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέρ-
γειας & Υδάτων (ΡΑΑΕΥ) του βασικού συντελεστή προσαύξησης
και του ορίου ενεργοποίησης της ρήτρας αναπροσαρµογής στα
τιµολόγια προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η
κ. Αλεξάνδρα Σδούκου.

Κύριε Βρεττέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, µε την ίδρυση του Ελληνικού Χρηµατιστη-

ρίου Ενέργειας το ηλεκτρικό ρεύµα έπαψε να είναι κοινωνικό
αγαθό για τους Έλληνες πολίτες και διαµορφώθηκε σε χρηµατι-
στηριακό. Η τιµή ενέργειας δεν καθορίζεται από το µείγµα των
πηγών που συµµετέχουν στην παραγωγή και, µάλιστα, του φθη-
νότερου, παραδείγµατος χάριν των ΑΠΕ ή του λιγνίτη, άµεσα
διαθέσιµου, µε τεράστια αποθέµατα και ελάχιστου κόστους,
αλλά την τιµή του ακριβότερο καυσίµου, ήτοι του φυσικού αε-
ρίου και µάλιστα, στην ακριβότερη τιµή του, όπως αυτό καθορί-
ζεται στο Χρηµατιστήριο του Άµστερνταµ. 

Η ιδιωτικοποίηση του ρεύµατος -απελευθέρωση της αγοράς
ενέργειας για εσάς, για την Κυβέρνηση- και το ότι η Ελλάδα είναι
η µόνη χώρα στην Ευρώπη που το 100% της ενέργειας που µπαί-
νει στο σύστηµα περνάει από το Ελληνικό Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας -µε δεύτερη την Ελβετία στο 38% και τη Μεγάλη Βρετανία
στο 13%- καθιστούν την Ελλάδα σταθερά την ακριβότερη χώρα
στην τιµή µεγαβατώρας ή σταθερά στην πιο ακριβή τριάδα
χωρών µαζί µε την Ιταλία και τη Μάλτα. 

Πλέον τούτου, η Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και
Υδάτων µε τις ανακοινώσεις της σχετικά µε την εφαρµογή του
ειδικού τιµολογίου ηλεκτρικής ενέργειας, δεν παρέχει φθηνή και
πλήρη ενηµέρωση στον καταναλωτή σχετικά µε βασικές συνι-
στώσες καθορισµού της ηλεκτρικής ενέργειας ανά πάροχο,
όπως είναι οι συντελεστές προσαύξησης Α και Β, καθώς και το
ανώτατο όριο ενεργοποίησης της ρήτρας αναπροσαρµογής την
οποία η Κυβέρνηση βάπτισε -για ψυχολογικούς λόγους, επικοι-
νωνιακούς, αλλά κυρίως παραπλανητικούς υπέρ των παρόχων-
σε «µηχανισµό διακύµανσης». 

Αποτέλεσµα των ανωτέρω παραλείψεων είναι ο καταναλωτής
να παραπλανάται από τα «ψιλά γράµµατα» της σύµβασης από
τον εκάστοτε πάροχο και ενώ η τιµή χρέωσης ανά κιλοβατώρα
µπορεί να είναι χαµηλότερη, παραδείγµατος χάριν στον Α πά-
ροχο έναντι του Β, µε τον αυξηµένο συντελεστή προσαύξησης
και το χαµηλό όριο ενεργοποίησης της ρήτρας αναπροσαρµο-
γής ο Α πάροχος να έχει τελικά ακριβότερο τιµολόγιο από τον Β
πάροχο. Οπότε οι βασικές τιµές εκκίνησης της κιλοβατώρας απο-
τελούν παραπλανητικό κριτήριο χωρίς την πλήρη ενηµέρωση του
τρόπου λειτουργίας και καθορισµού των τιµών συντελεστών προ-
σαύξησης και ορίου ενεργοποίησης του µηχανισµού διακύµαν-
σης. 

Πλέον τούτο, όπως σηµειώνει στον ιστότοπο η ΡΑΑΕΥ -γιατί
πρέπει να κάνουµε και αρκτικόλεξα τώρα- οι συντελεστές Α και
Β παρέχουν στον προµηθευτή τη δυνατότητα ενσωµάτωσης κό-
στους που δύναται να προκύπτει από τη µεταβολή του βασικού
µεγέθους χ, εν είδει πρόβλεψης. Δηλαδή, ο εκάστοτε πάροχος
χωρίς να έχει γίνει εκκαθάριση της τιµής χονδρικής της κιλοβα-
τώρας του προηγούµενου µήνα καθορίζει κατ’ εκτίµηση τη χον-
δρική τιµή και την τυχόν µεταβολή της. Δηλαδή, έχουµε
πρόχειρο αν όχι µπακαλίστικο υπολογισµό της τιµής κιλοβατώ-
ρας ανά πάροχο, αλλά ουσιαστικά έναν καταχρηστικό και παρα-
πλανητικό τρόπο τραπεζικού τύπου αισχροκέρδειας.

Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός εσείς που τον αντικαθιστάτε:
Πρώτον, γιατί η ΡΑΑΕΥ στα πλαίσια των καθηκόντων της παρα-
κολούθησης και εποπτείας της αγοράς ενέργειας, προστασίας
των καταναλωτών, χορήγησης αδειών παροχών κ.λπ., δεν ενη-
µερώνει υπεύθυνα και πλήρως τον φορολογούµενο πολίτη για
τα τιµολόγια των προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας προκειµέ-
νου να επιλέξουν το οικονοµικά προσφερότερο ανάλογα µε τις
οικονοµικές τους δυνατότητες; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Δεύτερον, γιατί η ίδια η Ρυθµιστική Αρχή η οποία λειτουργεί ή
πρέπει να λειτουργεί υπέρ της προστασίας του καταναλωτή, δεν
ορίζει η ίδια -και όχι οι πάροχοι- το όριο ή το εύρος ορίων ενερ-
γοποίησης του «µηχανισµού διακύµανσης», καθώς τα µέγιστα
ελάχιστα όρια των συντελεστών α και β προστατεύοντας τα νοι-
κοκυριά και περιορίζοντας τους παρόχους από την αποκόµιση
υπερκερδών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ πολύ,

κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, µας πήρε τέσσερα λεπτά και είκοσι δευτερό-

λεπτα για την υποβολή της ερώτησης. Ελπίζω να κατάλαβε ο κό-
σµος την ερώτηση. Δεν ξέρω από πού να ξεκινήσω.

Ξεκινάω µε τη µεταρρύθµιση που κάναµε µε τα τιµολόγια. Ξέ-
ρετε πόσα διαφορετικά τιµολόγια ίσχυαν µέχρι τις 31-12-2023,
κύριε Βουλευτά; Εκατόν τριάντα τιµολόγια. Ξέρετε πόσους τύ-
πους τιµολογίων έχουµε σήµερα; Τέσσερις. Αυτό που κάναµε,
λοιπόν, ήταν να οµαδοποιήσουµε µια κατάσταση παρ’ όλα αυτά
τα σηµεία και τέρατα, βέβαια, που περιγράφετε. Σε αυτούς τους
νέους τύπους τιµολογίων, κύριε Βουλευτά, συγκαταλέγεται και
αυτό το ειδικό τιµολόγιο µε πράσινη σήµανση στο οποίο µετέπε-
σαν από την αρχή του έτους οι καταναλωτές που δεν επέλεξαν
κάποιο διαφορετικό τύπο τιµολογίου. Τι πετύχαµε µε τη θέσπιση
αυτή; Θα προσπαθήσω να το πω όσο πιο απλά γίνεται, για να
απαντήσω έτσι και στην ερώτηση σας. Με αυτό πετύχαµε δύο
πράγµατα: Ο καταναλωτής, κύριε Βουλευτά, να γνωρίζει ανά
πάσα ώρα και στιγµή πρώτον, ποιος είναι ο φθηνότερος πάροχος
-γιατί αυτό µας ενδιαφέρει στο τέλος της ηµέρας ως καταναλω-
τές, να ξέρουµε ποιος είναι ο φθηνότερος πάροχος- και δεύτε-
ρον τι ακριβώς πληρώνει, αφού η τιµή είναι εκ των προτέρων
γνωστή και άρα µπορούµε, λοιπόν, να ξέρουµε την κάθε πρώτη
µέρα κάθε µήνα κατανάλωσης ποια είναι η τιµή στην οποία χρε-
ωνόµαστε.

Τι άλλο προβλέψαµε µέσα στον νόµο; Προβλέψαµε την ατο-
µική -και το τονίζω αυτό την ατοµική- ενηµέρωση έναν µήνα πριν
από την εφαρµογή του ειδικού τιµολογίου για όλους τους κατα-
ναλωτές. Υποχρεώσαµε, δηλαδή, τους προµηθευτές να στείλουν
εκατοµµύρια επιστολές στους καταναλωτές, στους πελάτες και
να επικοινωνήσουν -τους είπαµε- µε κάθε πρόσφορο τρόπο -µε
email, µε γραπτές επιστολές, µε τηλέφωνα- και τους υποχρεώ-
σαµε επίσης να αναρτούν σε εµφανή σηµεία στην ιστοσελίδα
τους τις τελικές τιµές κάθε πρώτη του µηνός. Εκεί τους είπαµε
να κάνουν το εξής: Να λένε αναλυτικά όλες αυτές τις παραµέ-
τρους υπολογισµού -που αναφέρετε και εσείς- του µηχανισµού
διακύµανσης, να αναφέρουν τη βασική τιµή, να αναφέρουν το
πάγιο το οποίο δεν µπορεί να είναι πάνω από 5 ευρώ σε µια µικρή
χρέωση του λογαριασµού και να αναφέρουν επίσης και όλες τις
εκπτώσεις που δίνουν στους λογαριασµούς στους καταναλωτές.

Εκτός από αυτήν την υποχρέωση, κύριε Βουλευτά, στους προ-
µηθευτές, όσον αφορά, δηλαδή, το να υπάρχει µια λεπτοµερής
ανάλυση αυτού του ειδικού τιµολογίου, προβλέψαµε στον νόµο
η Ρυθµιστική Αρχή να αναρτά επίσης µηνιαίως, υπό τη µορφή
ενός πίνακα, τις τελικές τιµές χρέωσης συγκεντρωτικά για όλους
τους παρόχους, όπως είναι αυτός εδώ ο πίνακας, κύριε Βου-
λευτά, που σας δείχνω. Σε αυτόν εδώ τον πίνακα, λοιπόν, τι βλέ-
πει κανείς; Μπορεί να συγκρίνει ο καταναλωτής πάρα πολύ
εύκολα ποιος είναι ο φθηνότερος και ποιος είναι ο ακριβότερος
-κάτι που δεν γινόταν ποτέ πριν- και ποιος τελικά εξυπηρετεί κα-
λύτερα τις ανάγκες.

Άρα, για πρώτη φορά οι Έλληνες καταναλωτές µπορούν να
έχουν εύκολα προσβάσιµα όλα τα στοιχεία -αυτά που αναφέ-
ρετε- εφόσον το επιθυµούν και θέλουν να ενηµερωθούν και αυτή
η δηµοσιότητα νοµίζουµε ότι είναι που έχει κάνει και τον αντα-
γωνισµό να λειτουργεί.

Κλείνω λέγοντας το εξής: Η τιµή, όπως γνωρίζετε, του Ιανουα-
ρίου ξεκινούσε από 13,6 λεπτά την κιλοβατώρα στον µεγαλύτερο
πάροχο που έχουµε σήµερα, όταν η τιµή τον Δεκέµβριο του
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2023, χωρίς την επιδότηση, ήταν στα 17 λεπτά την κιλοβατώρα.
Αυτή η πτωτική πορεία, κύριε Βουλευτά, συνεχίζεται και στο

µήνα που µπήκαµε τώρα, τον Φλεβάρη, στον οποίο οι τιµές αυτή
τη στιγµή κυµαίνονται από 11 λεπτά έως 14 λεπτά. Άρα αυτό το
πράσινο τιµολόγιο είναι ήδη κατά 15% φθηνότερο κατά µέσο όρο
στην αγορά σε σχέση µε τον προηγούµενο µήνα και οι κατανα-
λωτές ήδη πρέπει να σας πω ότι βλέπουν µειωµένες τις τιµές
στους λογαριασµούς τους. Νοµίζω δεν χρειάζεται να πω κάτι
άλλο. Οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. 

Επιτρέψτε µου να πω και κάτι. Επειδή δεν εφησυχάζουµε και
δεν σηµαίνει ότι είναι όλα ρόδινα, κάναµε και κάτι ακόµη, τροπο-
ποιήσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα την υπουργική απόφαση
σήµανσης των τιµολογίων και δώσαµε και µία ακόµη δυνατότητα
για να δηµιουργήσουµε ακόµα µεγαλύτερο ανταγωνισµό. Δώ-
σαµε τη δυνατότητα στους παρόχους να προσφέρουν συµβά-
σεις προµήθειας, µικρότερες του ενός έτους, να µπορεί δηλαδή
κάποιος να δώσει και ένα τιµολόγιο σταθερό έξι µηνών, οκτώ
µηνών, γιατί αυτό µπορεί, τελικά, να είναι και πιο φθηνό επίσης,
γιατί ο προµηθευτής δεν παίρνει πάνω του όλο αυτό το ρίσκο
του να δώσει ένα µεγάλο τιµολόγιο ενός έτους ή δύο ετών και
δώσαµε τη δυνατότητα και για τα µικτά τιµολόγια να µπορούµε,
δηλαδή, να δίνει κάποιος έξι µήνες σταθερό και έξι µήνες κυµαι-
νόµενο. 

Αυτός είναι ο στόχος που υπηρετούµε, πρέπει να σας πω, το
συµφέρον των καταναλωτών και της κοινωνίας και αυτό πι-
στεύουµε ότι κάναµε µέσα από τη µεταρρύθµιση που θεσµοθε-
τήσαµε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σδούκου.
Παρακαλώ πολύ κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κυρία Υφυπουργέ, δεν είναι σηµεία και

τέρατα η τετράλεπτη ανάγνωση της επίκαιρης ερώτησης που
έχει να κάνει µε το κόστος το ενεργειακό που φτωχοποιεί τον ελ-
ληνικό λαό και τον αφαιµάζει. Δεν έχει να κάνει η τετράλεπτη
αυτή επίκαιρη ερώτηση ως σηµεία και τέρατα όπως αναφέρατε
επειδή εξοντώνετε τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Δεν έχει
να κάνει µε σηµεία και τέρατα επειδή διαλύετε τον πρωτογενή
αγροτικό τοµέα και υποσκάπτετε τη βιοµηχανική παραγωγή. Δεν
έχει να κάνει µε ότι ξεπουλάτε τη χώρα στους ολιγάρχες και τη
δηµόσια και ιδιωτική περιουσία. 

Εµείς, καταθέσαµε αυτή την επίκαιρη ερώτηση για να σας εξη-
γήσουµε µιας και εσείς κάνετε συνεχώς παρεµβατικές κινήσεις,
γιατί το θηρίο της ακρίβειας που εσείς έχετε µεγαλώσει δεν µπο-
ρείτε πλέον να το τιθασεύσετε. Υπάρχουν δύο παράµετροι: το
ενεργειακό µείγµα που είναι κατά τέτοιο τρόπο φτιαγµένο σύµ-
φωνα µε το ενεργειακό Χρηµατιστήριο που άλλοι το ίδρυσαν και
εσείς το υπηρετείτε και το κρατάτε, για να βολεύονται κάποιοι
ολιγάρχες που δεν είναι άγνωστοι, δεν είναι άσχετοι, είναι οι γνω-
στοί οι οποίοι µεταξύ τους τακτοποιούν έχοντας ως χωροφύλακα
τη Ρυθµιστική Αρχή, έτσι ώστε να νοµιµοποιεί τα υπερκέρδη.
Γιατί τελικά το ζητούµενο όταν υπάρχει µια ρυθµιστική αρχή είναι
ακριβώς να προστατεύει τον καταναλωτή που είναι ο αδύναµος
κρίκος, γιατί τα υπερκέρδη των εταιρειών πολλαπλασιάστηκαν
και ξεπερνούν σε ποσοστά τη µεγαλύτερη επένδυση. Ποιες εται-
ρείες; Οι εταιρείες αυτές που έχουν περιορισµένο µισθολογικό
κόστος, χαµηλότατο µη µισθολογικό κόστος, έχουν ενέργεια δω-
ρεάν γιατί είναι στο κόστος της παραγωγής τους, και παράγουν
µόνο κέρδη. Το ελληνικό νοικοκυριό όµως παράγει µόνο ζηµιές
και ζηµίες τέτοιες, οι οποίες δεν έχουν τη δυνατότητα, ούτε να
χρηµατοδοτηθούν ούτε να τους δώσουν τη δυνατότητα να ανα-
σάνουν. Γιατί το ενεργειακό µίγµα των εταιρειών είναι πλήρως
εναρµονισµένο µεταξύ τους. Γιατί αυτή η χρηµατοδότηση που
έχουν είναι φθηνότατη. Αυτές οι επιδοτήσεις που παίρνουν είναι
πλουσιότατες και δωρεάν. Γιατί οι επενδύσεις µέσω του ΤΑΑ
είναι ακριβώς για να κερδοσκοπούν και να αισχροκερδούν, γιατί
η αισχροκέρδεια επιτρέπεται κατά τη δική σας πολιτική βούληση
για τους ολιγάρχες, όµως η δική σας ανοχή είναι αισχρή πολι-
τικά, γιατί εσείς διαφεύγετε λέγοντας ότι έπεσε λίγο τον Ιανουά-
ριο και ακόµα πιθανόν λιγότερο τον Φεβρουάριο. Όµως αυτό δεν

έχει να κάνει µε την αγοραστική δύναµη του Έλληνα πολίτη που
περιορίζεται. Και ενώ έχουµε το ακριβότερο ρεύµα και το ξέρετε
και αποσιωπάτε να πάρετε εσείς θέση, έρχεστε µετά και τους
λέτε για να µην έχετε καµµία ευθύνη ως Κυβέρνηση «διαλέξτε
µόνοι σας το πράσινο, κόκκινο, κίτρινο και µπλε τιµολόγιο». Αυτό
είναι ο αγώνας, η αγωνία του κάθε πολίτη που δεν µπορεί να πλη-
ρώσει λογαριασµούς; Ποιος θα έχει την ευθύνη; Να µην έχει την
ευθύνη η Κυβέρνηση; Ό,τι και να κάνετε την ευθύνη την έχετε
εσείς. Γιατί για πέστε µου, ένας ανήµπορος πολίτης, ένας ηλι-
κιωµένος, πώς θα µπορέσει να ελέγξει τον ορισµό µηχανισµού
διακύµανσης. Το διαβάζω για να το καταλάβετε. Εσείς µπορεί να
είστε µαθηµατικός, δεν ξέρω ποια είναι η ιδιότητά σας, αλλά
αυτό δεν έχει να κάνει µε την ιδιότητα του καθενός αλλά έχει να
κάνει µε την ικανότητα του πολίτη να διαβάζει.

Μηχανισµός διακύµανσης ορίζεται ως εξής. Αυτό είναι η κοινή
υπουργική απόφαση. Να µη διαβάζω το ΦΕΚ τα ξέρετε πολύ
καλά γιατί εσείς τα έχετε συγγράψει. Ποιος είναι ο µηχανισµός;
Είναι ={1,2,3 κατά αύξον αριθµό, A, tea -1-Λ1+Β από κάτω 0,
από κάτω Α+tea-1-LU+B.

Κι όταν αυτά γίνουν, πέστε µου εσείς, κυρία Υπουργέ, δεν
ξέρω ποια είναι η δική σας επιστηµονική επάρκεια ή των συνερ-
γατών σας, υπάρχει περίπτωση κανένας Έλληνας πολίτης να
µπορεί να καταλάβει τι λέει αυτός ο τύπος που εσείς τον υπο-
χρεώνεται να διαβάσει για να ξέρει ποια εταιρεία θα επιλέξει;

Και επειδή το ψέµα έχει κοντά ποδάρια, λέγεται και γράφεται
και δεν διαψεύδεται ότι το ελληνικό παράδοξο, που το εντοπί-
ζουν όλοι οι διεθνείς σοβαροί οίκοι, το οποίο είναι υπαίτιο για το
γεγονός ότι η χώρα µας παραµένει σταθερά ανάµεσα στις πέντε
ακριβότερες χώρες της Ευρωπαϊκής στους είκοσι επτά στο ηλε-
κτρικό ρεύµα, αλλά παραµένοντας όµως και η χώρα µας σε
αυτές που έχουν τη µικρότερη αγοραστική δύναµη.

Άρα, όταν οι ανεξάρτητες οµάδες ελέγχου των πεπραγµένων
αποδίδουν όπως η XPMG, για να µη λέτε ότι δεν είναι στοχευµέ-
νες και τεκµηριωµένες οι θέσεις µας, αποδίδει το γεγονός ότι
µόνο ένα µικρό µέρος της παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας
περνά από τα ευρωπαϊκά χρηµατιστήρια ενέργειας τα οποία χρη-
σιµοποιούνται όπως επισηµαίνεται, κυρίως, για την καύση τύπων
υπηρεσιών όπως οι ανάγκες εξισορρόπησης.

Σήµερα ενδεικτικά στη χώρα µας αυτή τη στιγµή -από τον Νο-
έµβριο του 2022 µέχρι και σήµερα- η τιµή χονδρικής που επιβα-
ρύνει ακριβώς το βαλάντιο του καταναλωτή είναι αυξηµένο κατά
145,78% διαµορφώνοντας την τιµή στα 112,05 ευρώ τη µεγαβα-
τώρα. Αν το 112,05 τον Φεβρουάριο γίνει 112 ποσώς ενδιαφέρει
τον πολίτη.

Σύµφωνα εποµένως µε το διάγραµµα αυτό, που αν θέλετε το
καταθέτω και έκλεισα, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα
πολύ, το διάγραµµα του χρηµατιστηρίου, δηλαδή της δικής σας
κυβερνητικής επιλογής, η µέση τιµή χονδρικής είναι στα 136,81
ευρώ τη µεγαβατώρα µε την ανώτατη να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
ευχαριστούµε πολύ. Έχετε διπλασιάσει τον χρόνο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Καταθέτω το προαναφερθέν έγγραφο
για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Βρεττός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, να µου δώσετε κι εµένα έξι λεπτά και
είκοσι δευτερόλεπτα για την απάντησή µου.

Σας άκουσα µε πολλή προσοχή να σας διορθώσω στο εξής. Η
Ελλάδα βρίσκεται κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στα τιµολό-
για λιανικής σε σχέση µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και πρόθεσή µας είναι, µέσα από όλα αυτά που κάνουµε, να κινη-
τοποιήσουµε τον ανταγωνισµό ακόµη περισσότερο για να πέσουν
και άλλο οι τιµές. Όπου χρειάζεται, το έχουµε δείξει, δεν διστά-
ζουµε να παρέµβουµε, να βάλουµε και πλαφόν και να φορολογή-
σουµε τα υπερκέρδη, να τους καλέσουµε σε ακρόαση -έχουµε µια
ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή που είναι πολύ στιβαρή και είναι εκεί
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και κάνει φύλλο και φτερό, επίσης, όλες τις εταιρείες και τα τιµο-
λόγια ρεύµατος- και να επιβάλουµε και πρόστιµα. 

Θέλω να ξαναπώ κάτι, γιατί µου αναφέρετε τα ηµίτονα και τα
συνηµίτονα και τα άλφα και βήτα. Εµείς υποχρεώσαµε τους προ-
µηθευτές, το λέω πάλι, να στείλουν ατοµικά ένα µήνα πριν ξεκινή-
σουµε την εφαρµογή αυτού του ειδικού τιµολογίου στον κάθε
καταναλωτή εκατοµµύρια επιστολές. Είναι αυτή εδώ η επιστολή
που κρατάω στα χέρια µου. Θέλω να σας ρωτήσω κάτι. Εσείς όταν
πηγαίνετε στο σουπερµάρκετ, για παράδειγµα, και αγοράζετε ένα
κουτί µπισκότα, ένα γιαούρτι ή κάτι, γυρίζετε πίσω και βλέπετε τα
συστατικά του προϊόντος; Είναι το πρώτο πράγµα που κάνετε όταν
αγοράζετε κάτι, γυρίζετε πίσω να δείτε τα ποσοστά των συστατι-
κών;

Αυτή εδώ η επιστολή έχει µια πλήρη ενηµέρωση για όλες αυτές
τις παραµέτρους που αναφέρετε του ειδικού τιµολογίου, το άλφα,
το βήτα, τα όρια ενεργοποίησης –όπως λέτε- του µηχανισµού δια-
κύµανσης και πώς τελικά υπολογίζεται η τελική τιµή για τον κάθε
µήνα. 

Η αλήθεια είναι ότι όταν το ξεκινήσαµε τον Ιανουάριο έφερε κά-
ποιους χαριτωµένους σχολιασµούς ότι πρέπει κάποιος να είναι µα-
θηµατικός, ότι πρέπει όντως να λύσει τον γρίφο της εξίσωσης.
Έχω υπ’ όψιν µου όλο αυτό το τρολάρισµα µεταξύ αστείου και σο-
βαρού.

Αφήνοντας όµως αυτό στην άκρη, κανένας δεν είπε, κύριε Βου-
λευτά, ότι η ενέργεια είναι κάτι απλό. Και πολλές παραµέτρους
έχει η ενέργεια και πολύπλοκους υπολογισµούς απαιτεί. Τι να κά-
νουµε; Αυτή είναι η φύση του προϊόντος. Και το εξηγούµε αυτό
στους καταναλωτές, θέτοντας υπ’όψιν ακόµη και τον τύπο που
χρησιµοποιείται χωρίς να τους ζητάµε, όµως, κύριε Βουλευτά, να
τον λύσουν. Δεν ζητάµε εµείς να λύσουνε τον τύπο. Είναι εκεί για
να υπάρχει και σε περίπτωση που κάποιος έχει τη λόξα και θέλει
να καθίσει να το δει, να το δει. Αλλά τουλάχιστον να ξέρει ότι αυτοί
είναι οι κανόνες εκεί και έτσι προκύπτει η τελική τιµή. Καλά, λοι-
πόν, τα αστεία, αλλά νοµίζω ότι η ουσία είναι ότι οι καταναλωτές
είναι σε θέση να µπορούν να συγκρίνουν για πρώτη φορά, να συγ-
κρίνουν εύκολα και γρήγορα µε βάση τις τελικές τιµές, χωρίς να
κάνουν κανενός είδους µαθηµατικό υπολογισµό. 

Κλείνοντας, θέλω επίσης να γίνει σαφές και το εξής: Καθώς
αφήνουµε πίσω αυτή την ενεργειακή κρίση, η οποία η αλήθεια
είναι ότι πλήγωσε πραγµατικά και τους οικογενειακούς προϋπο-
λογισµούς και τις επιχειρήσεις επίσης της χώρας µας, ο στόχος
µας, κύριε Βουλευτά, είναι η επιπλέον ενίσχυση της διαφάνειας.
Η ενίσχυση της διαφάνειας και του ανταγωνισµού µεταξύ των
συµµετεχόντων χωρίς να χρειάζεται να παρεµβαίνει το κράτος
µε επιδοτήσεις και κρατικές παρεµβάσεις. Γιατί µπορεί οι επιδο-
τήσεις, κύριε Βουλευτά, στο ρεύµα άνω των 10 δισεκατοµµυ-
ρίων, που δώσαµε µέχρι τώρα ως ελληνική Κυβέρνηση τα
περασµένα δυόµισι χρόνια, µπορεί αυτές να αποσόβησαν σε µε-
γάλο βαθµό το αυξηµένο κόστος αυτή, όµως, είναι µία προσω-
ρινή λύση, αυτό πρέπει να ξέρουµε. Είναι µια προσωρινή λύση
διότι αυτή τη στιγµή, εν πάση περιπτώσει, η κατάσταση έχει
κάπως οµαλοποιηθεί. Υπάρχει ανταγωνισµός, που οδηγεί σή-
µερα στις χαµηλότερες τιµές. Τα αποτελέσµατα τα βλέπουµε
ήδη τους πρώτους δύο µήνες.

Και να κάνω και ένα σχόλιο. Λέτε στην ερώτησή σας «ο λιγνί-
της γιατί δεν χρησιµοποιείται», αναφέρετε τον λιγνίτη, που «είναι
ελάχιστου κόστους». Είναι δυνατόν να λέτε ότι είναι ελάχιστου
κόστους ο λιγνίτης, το πιο ακριβό και το πιο ρυπογόνο καύσιµο;
Ξέρετε πόσο κοστίζει η τιµή της µεγαβατώρας από τον λιγνίτη;
Στοιχίζει 150 ευρώ. Πόσο του φυσικού αερίου; Στοιχίζει 100,
105,110. Πόσο από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Είναι
κοντά στα 45 ευρώ. Δεν ξέρω τι να πω σε αυτό. 

Αυτό που προκύπτει -κλείνω µε αυτό- είναι ότι η δουλειά της
ΡΑΕ, κύριε Βουλευτά, είναι να θέτει τους κανόνες, είναι ρυθµι-
στής. Δεν είναι η δουλειά της να στήσει ένα call center και να
παίρνει τηλέφωνο και να λέει «ναι, γεια σας, θέλω να σας πω για
αυτό τον µήνα ποιος είναι ο καλύτερος» γιατί αυτό λίγο - πολύ
αναφέρεστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Δεν είπα αυτό.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εγώ θα ήθελα να δείτε λίγο πιο προσεκτικά ποιο

είναι το νοµικό πλαίσιο, το νοµοθετικό, που διέπει τις αρµοδιό-
τητες της ΡΑΕ να µπορούµε να συνεννοηθούµε στα βασικά.
Μετά να µιλήσουµε για το Χρηµατιστήριο Ενέργειας.

Να σας πω και πάλι, να το τονίσω, ότι η φροντίδα µας ως Κυ-
βέρνηση και ειδικά στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
είναι να κάνουµε ό,τι απαιτείται κυριολεκτικά προς το συµφέρον
των καταναλωτών και της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 639/29-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση του πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να µην απολυθούν οι πενήντα
οκτώ εργαζόµενοι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου ΣΟΧ στην
καθαριότητα στο Νοσοκοµείο «Αγ. Σάββας» και να µετατραπούν
οι συµβάσεις σε αορίστου χρόνου µε πλήρη εργασιακά και µι-
σθολογικά δικαιώµατα».

Έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρόκειται για εργαζόµενους, πενήντα οκτώ τον αριθµό, του

Νοσοκοµείου «Άγιος Σάββας» που εργάζονται στον τοµέα της
καθαριότητας. Εργάζονται πολλά χρόνια στην καθαριότητα του
νοσοκοµείου, έχουν αποκτήσει µεγάλη εµπειρία, πολύτιµη εµπει-
ρία για τις απαιτήσεις της εργασίας που διεξάγουν φυσικά σε
έναν ιδιαίτερο χώρο ενός νοσοκοµείου και δη ογκολογικού, αν-
τικαρκινικού νοσοκοµείου. Τώρα βρίσκονται αντιµέτωποι, όπως
και τα προηγούµενα διαστήµατα δηλαδή, µε την προκλητική
στάση και της σηµερινής, αλλά εγώ λέω και των προηγούµενων
κυβερνήσεων, που ναι µεν αναγνωρίζουν την προσφορά τους και
ειδικά την περίοδο της πρόσφατης πανδηµίας -και όχι µόνο οι
συγκεκριµένοι εργαζόµενοι, αλλά το σύνολο των υγειονοµικών-
όµως, τους αρνούνται το δίκαιο αίτηµα για τη µετατροπή -και
αυτό είναι βέβαια και το ερώτηµά µας- των συµβάσεων τους σε
αορίστου χρόνου, στην ουσία στη µόνιµη και σταθερή εργασία
µε πλήρη δικαιώµατα.

Μάλιστα, παρ’ όλο που δόθηκε µια παράταση µέχρι τις 30
Μαρτίου του 2024 τους κοινοποιήθηκε από τη διοίκηση ότι λόγω
ανάθεσης της καθαριότητας σε εργολαβική εταιρεία ενηµέρωσε
τους εργαζόµενους ότι θα πρέπει να πάρουν τις χρωστούµενες
ηµέρες κανονικής άδειας και ανάπαυσης µέχρι τις 8 Φεβρουα-
ρίου, προάγγελος, λοιπόν, της απόλυσης. 

Έτσι λοιπόν, τυχόν απόλυση των συµβασιούχων εργαζοµένων
στην καθαριότητα του Νοσοκοµείου «Άγιος Σάββας» και στις
υποστηρικτικές αντίστοιχα υπηρεσίες όλων των δηµόσιων νοσο-
κοµείων θα σηµάνει την απώλεια αφ’ ενός της εµπειρίας, όπως
προείπα, αφ’ ετέρου, φυσικά το βασικότερο όλων, ότι θα δηµι-
ουργήσει σοβαρότερο πρόβληµα επιβίωσης σε πολλούς από αυ-
τούς και τις οικογένειές τους. 

Συνεπώς τα ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε, είναι πρώτον, αν θα
απολυθούν, που εµείς λέµε να µην απολυθούν, οι πενήντα οκτώ
εργαζόµενοι στην καθαριότητα στο Νοσοκοµείο «Άγιος Σάββας»
και αν θα ισχύσει έστω η παράταση µέχρι τις 31-3, όπως έχουν
πάρει. Δεύτερον και βασικότερο, να µετατραπούν όλες οι συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου σε συµβάσεις αορίστου χρόνου µε
πλήρη ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαµπρούλη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για τρία λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πάρα πολύ για την
ερώτηση. Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση γιατί µου δί-
νετε την ευκαιρία µε κοινοβουλευτικό τρόπο και στην Ολοµέλεια
του Κοινοβουλίου, δηλαδή ενώπιον του ελληνικού λαού, να
πούµε για αυτό το ζήτηµα το οποίο έχει προκαλέσει µια µεγάλη
αναστάτωση, έγινε και µια σχετική διαδήλωση της ΠΟΕΔΗΝ
προχθές κάτω από το Υπουργείο Υγείας. Μου πέταξαν κάτι κα-
φέδες και κάτι τέτοια.

Ξεκινάω µε µία ρητή ανάγνωση της ερωτήσεώς σας. Θέµα:
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«Να µην απολυθούν οι πενήντα οκτώ εργαζόµενοι συµβασιούχοι
ορισµένου χρόνου», αυτοί είναι οι λεγόµενοι ΣΟΧ. Το λέω, κύριε
Πρόεδρε, γιατί συχνά ακούµε στα κανάλια τις ανακοινώσεις και
παντού «οι ΣΟΧ» και «οι ΣΟΧ» και µπορεί να µην ξέρουν τι θα πει
ΣΟΧ. Είναι οι εργαζόµενοι, λοιπόν, συµβασιούχοι ορισµένου χρό-
νου. Και λέτε παρακάτω: «Αντιµέτωποι µε απόλυση βρίσκονται
πενήντα οκτώ εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στην
καθαριότητα του Νοσοκοµείου “Άγιος Σάββας”» κ.λπ.. 

Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ελληνικά µιλάµε και οι δύο. Είναι
συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου. Μπορείς να απολύσεις έναν
συµβασιούχο ορισµένου χρόνου του οποίου έχει λήξει η σύµ-
βαση ορισµένου χρόνου που έχει; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Έχουν λήξει;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Βε-
βαίως έχουν λήξει, παρατάσεις έχουν δοθεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν ισχύει αυτό που γράφουµε ότι έχουν πάρει παράταση µέχρι
31-3;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ
δεν σας διέκοψα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, στη δευτερολογία σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί
εδώ θα ξεχάσουµε µε εσάς όλους ό,τι γνωρίζουµε για ελληνική
γλώσσα, για το Σύνταγµα της χώρας και για νοµιµότητα. 

Οι άνθρωποι αυτοί για τους οποίους συζητάµε προσελήφθη-
σαν ως συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου. Δηλαδή όταν υπέγρα-
ψαν οι ίδιοι µία προς µία ή ένας προς ένας σύµβαση υπέγραψαν
λέγοντας «υπογράφω και µετά από τόσους µήνες θα φύγω».
Αυτή ήταν η συµφωνία µε το ελληνικό κράτος. Αυτό θα πει σύµ-
βαση ορισµένου χρόνου.

Υπήρξαν παρατάσεις στις συµβάσεις τους; Βεβαίως, λόγω του
COVID-19 υπήρξαν εκτάκτως παρατάσεις στις συµβάσεις τους.
Ψηφίστηκαν δύο ενδιάµεσοι νόµοι που λένε ότι όταν ολοκληρώ-
νονταν σε κάποιο νοσοκοµείο η διαγωνιστική διαδικασία του ιδιω-
τικού εργολάβου που αναλαµβάνει την «χ» υπηρεσία αυτοδίκαια
λύεται η σύµβασή τους. Αυτό λέει ο νόµος. Αυτή είναι η περί-
πτωση του «Αγίου Σάββα», που µε ρωτάτε. 

Η παράταση ισχύει για όσους δεν έχει λήξει αυτοδίκαια η σύµ-
βασή τους και ισχύει µέχρι 31 Μαρτίου και είπα εγώ να δώσω µια
παράταση µέχρι 30 Ιουνίου. Αλλά το έχω εξηγήσει στην ΠΟΕΔΗΝ
και το λέω και εδώ, γιατί δεν θέλω να έχω µε τους ανθρώπους
ψεύδη.

Εξήγησα σε όλους στην ΠΟΕΔΗΝ ότι για µένα συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου, σηµαίνει ότι αυτή η σύµβαση κάποτε τελειώνει.
Άρα µην τους υπόσχεται κάποιος µονιµότητα από το παράθυρο.
Δεν θα γίνουν µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι ούτε αορίστου χρό-
νου. Διότι αυτό το απαγορεύει το Σύνταγµα της χώρας, στο
οποίο έχετε ορκιστεί πίστη κι εσείς και εγώ. Και το Σύνταγµα της
χώρας µε ρητό άρθρο λέει ότι δεν µπορεί ο Υπουργός να βάζει
κάποιον στο δηµόσιο από το παράθυρο. Αν θέλει κάποιος να γίνει
µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος πρέπει να πάει µε διαδικασίες του
ΑΣΕΠ. Αν θέλει κάποιος από εδώ να εισηγηθεί να καταργηθεί το
ΑΣΕΠ να το πείτε και να µπορεί ο κάθε Υπουργός, ο κάθε Γεωρ-
γιάδης, να βάζει όποιον θέλει στο δηµόσιο. Αλλά δεν λέµε γι’
αυτό. Εµείς δεν λέµε κάτι τέτοιο. Περιµένω να ακούσω τι θα πει
το ΚΚΕ. 

Άρα για τους συγκεκριµένους ανθρώπους, για να µην τους κο-
ροϊδεύουµε, είναι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου που σηµαίνει
ότι από το δηµόσιο θα φύγουν σίγουρα, όταν τελειώσει η σύµ-
βασή τους. Διότι αν δεν φύγουν όποιος τους κρατήσει, έχει δια-
πράξει ποινικό αδίκηµα, βάσει του ελληνικού Συντάγµατος. 

Τι λέµε; Λέµε να µείνουν χωρίς δουλειά; Όχι. Λέµε ότι έχουµε
βάλει ως όρο στην όποια εταιρεία αναλάβει π.χ. την καθαριότητα
-µιλάµε για ΣΟΧ καθαριότητας- ότι πρέπει υποχρεωτικά πρώτα
να προτείνει πρόσληψη σε αυτούς τους ανθρώπους, εφόσον κι
αν θέλουν να εργαστούν. 

Όµως, για να δούµε λίγο τα πραγµατικά περιστατικά που θα
τα αναφέρω στη δευτερολογία µου για µην καταχραστώ τον
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Το θέµα πάντως είναι ότι δηµιουργείται πρόβληµα µε τις ανα-

νεώσεις. Είναι γνωστό. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Θα γλυτώνατε χρόνο και θα είχατε περισσότερο χρόνο στην
πρωτολογία σας, κύριε Υπουργέ -για να πείτε προφανώς αυτά
που θα πείτε και µετά και θα συνεχίσετε και στη δευτερολογία
σας- εάν δεν αναλώνατε ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα στο να
µας πείτε τι; Τι σηµαίνει ΣΟΧ; Ή αν οι εργαζόµενοι που υπέγρα-
φαν όταν προσλήφθηκαν, όταν πήγαν και βρήκαν δουλειά δεν
ξέρουν ότι υπογράφουν ολιγόµηνη σύµβαση εργασίας; 

Όπως όλοι το ξέρουµε, δεν είναι αυτό το ζήτηµα ούτε αυτό
υπονοείται εδώ ούτε αυτό λέµε εµείς και στην ερώτηση. Εµείς
λέµε στην ερώτηση αυτό που είπατε βέβαια κι εσείς, ότι µέχρι
τέλος, 31 του Μάρτη του 2024 έχει παραταθεί. Βεβαίως, υπάρχει
νόµος που τον ψηφίσατε εσείς, εµείς τον καταψηφίσαµε, που
έδινε το δικαίωµα στους παρατασιούχους εάν και εφόσον οι δι-
οικήσεις είχαν συνάψει σύµβαση µε κάποιον εργολάβο, αυτοδι-
καίως να λύονται οι συµβάσεις αυτών των εργαζοµένων, των
συµβασιούχων. Κι αυτό είναι γνωστό. Τώρα τι µας είπατε δη-
λαδή; 

Εµείς άλλο λέµε, ότι αυτοί οι πενήντα οκτώ κι άλλοι πενήντα
οκτώ ενδεχοµένως να χρειάζονται στον «Άγιο Σάββα», όπως και
χιλιάδες άλλοι εργαζόµενοι στον τοµέα της καθαριότητας κι όχι
µόνο, όπως αντίστοιχα στον τοµέα της σίτισης, της φύλαξης,
όπου εσείς φυσικά προωθείτε τους εργολάβους, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται. 

Και εδώ τώρα υπάρχουν στοιχεία και από το παρελθόν µε αν-
τίστοιχες περιπτώσεις, οι εργολάβοι, πρώτον ότι στοιχίζουν πε-
ρισσότερο, ότι καταπατούν τα εργασιακά δικαιώµατα, ακόµη και
αυτά µε τα οποία προσλαµβάνουν ή τέλος πάντων έχουν στη
δούλεψή τους έναν αριθµό εργαζοµένων. Και βέβαια, σε καµµία
περίπτωση αυτό δεν εξασφαλίζει τη µόνιµη και σταθερή δουλειά
µε όποια ευεργετήµατα αυτή έχει και τα ξέρετε πολύ καλά, γιατί
µε συγχωρείτε, µην το πάρετε προσωπικά και εσείς δεν θα θέ-
λατε να είστε συµβασιούχος. Έτσι δεν είναι; Μόνιµη και σταθερή
δουλειά θα θέλατε, για να έχετε ένα σταθερό εισόδηµα, για να
µπορείτε να ανταποκρίνεστε στις υποχρεώσεις σας. Αυτοί οι ερ-
γαζόµενοι θα πεταχτούν στον δρόµο. Όχι µόνο οι πενήντα οκτώ,
αλλά οι έξι χιλιάδες που είναι συµβασιούχοι που µε τις παρατά-
σεις µέχρι τέλος Ιουνίου. Τι θα απογίνουν µετά; Αντίστοιχων τέ-
τοιων υπηρεσιών είναι µε την εργασία που προσφέρουν στα
νοσοκοµεία. Στη σίτιση, στη φύλαξη, στην καθαριότητα. Θα γί-
νουν έρµαια των εργολάβων, των ωραρίων λάστιχο, των πενι-
χρών αποδοχών και της τεράστιας εκµετάλλευσης. 

Και εµείς αυτό που λέµε και ζητούµε και φυσικά στο Υπουργείο
όταν ήρθαν προχθές δεν ήρθαν για να κάνουν βόλτα ήρθαν για
να διεκδικήσουν το αυτονόητο, το δικαίωµα στη δουλειά, τη µό-
νιµη και σταθερή εργασία. Διότι επαναλαµβάνω και πάλι, ήσα-
σταν κι εσείς όπως όλη η Κυβέρνηση και από τα άλλα κόµµατα
που χειροκροτούσατε την περίοδο της πανδηµίας υγειονοµικούς,
συµβασιούχους, ΙΔΟΧ, ΙΔΑΧ, µόνιµους που πρόσφεραν τα µέγι-
στα, τον εαυτό τους ολόκληρο στην κατεύθυνση της εξυπηρέτη-
σης των αναγκών, των τεράστιων αναγκών που είχαν προκύψει
από την πανδηµία. Κι αν θυµάστε τότε ο Πρωθυπουργός, τι
έλεγε; Θα σας πάρουµε, θα σας προσλάβουµε και τους κλείνατε
και το µάτι. Δεν το ξεχνάµε αυτά. Αυτούς τους έξι χιλιάδες, τους
επτά χιλιάδες κ.λπ.. Βέβαια, τώρα έγιναν εξίµισι χιλιάδες όλοι
µαζί και να δούµε πότε. Αλλά αυτό είναι άλλο ζήτηµα. Εµείς λέµε
το εξής, για την καθαριότητα σε όλα τα νοσοκοµεία, για τη σί-
τιση, για τη φύλαξη, µόνιµο προσωπικό µε σταθερές αποδοχές,
µε µόνιµα εργασιακά δικαιώµατα και ασφαλιστικά, για να προ-
σφέρουν τις υπηρεσίες τους. 

Και φυσικά είναι και αυτό το ζητούµενο, όπως συµβαίνει και
σε άλλα τµήµατα των νοσοκοµείων, γιατί είναι και άλλες ειδικό-
τητες και µε τους γιατρούς επίσης και µε τους νοσηλευτές που
θα χαθεί µια τεράστια εµπειρία. Και ξέρετε πολύ καλά τι σηµαίνει
καθαριότητα σε ΜΕΘ, τι σηµαίνει σε ογκολογικό θάλαµο, τι ση-
µαίνει στον θάλαµο που προσφέρονται οι πρώτες βοήθειες ή σε
ένα θάλαµο αποστείρωσης και πάει λέγοντας. 
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Άρα, λοιπόν, εµείς επαναλαµβάνουµε, αυτό που ζητούµε, αυτό
που ζητούν οι εργαζόµενοι στο σύνολό τους, είναι ότι η µόνιµη
και σταθερή δουλειά, η µετατροπή όλων αυτών των θέσεων ΙΔΟΧ
να το πω έτσι, ΙΣΟΧ όπως θέλετε πείτε το, σε αορίστου χρόνου. 

Και µια που είπατε για το Σύνταγµα, εσείς, αν όχι προσωπικά,
βάλατε αυτή τη διάταξη στο Σύνταγµα. Στην αναθεώρηση αν εί-
σαστε υπέρ αυτού, δηλαδή της µόνιµης και σταθερής δουλειάς
και επικαλείστε το Σύνταγµα για να κρύβεστε, να σας θυµίσω ότι
το Κοµµουνιστικό Κόµµα στην αναθεώρηση την τελευταία του
Συντάγµατος είχε καταθέσει πρόταση στην επιτροπή αλλά κανέ-
νας, όπως και το κυβερνών κόµµα αλλά και τα άλλα κόµµατα δεν
στήριξαν την απάλειψη από το Σύνταγµα αυτής της διάταξης που
απαγορεύει τους ΙΔΟΧ να µετατρέπονται σε ΙΔΑΧ σε αορίστου
χρόνου οι εργασιακές σχέσεις. 

Όµως, δείτε τώρα για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια για τα µη κρα-
τικά, όπως θέλετε πείτε το, βρήκατε την τρικλοποδιά, βρήκατε
το τρικάκι, την κερκόπορτα και το παίρνατε παρ’ όλο που το Σύν-
ταγµα το απαγορεύει. Το Σύνταγµα το έχετε κάνει κουρελό-
χαρτο. Είναι γνωστό, το έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Λοιπόν,
µόνιµη και σταθερή δουλειά για τον εργαζόµενο µε αµοιβές, µε
δικαιώµατα. Έτσι πρέπει να είναι τον 21ο αιώνα, κύριε Γεωργιάδη
κι όχι σε αυτή την τραγική κατάσταση που τους έχετε οδηγήσει.
Να µην ανοίξουµε τώρα το θέµα της υγείας. Ελπίζω να το ανοί-
ξουµε ότι θα συζητήσουµε την επίκαιρη ερώτηση. 

Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Λαµπρούλη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς σε καµµία περίπτωση δεν θα συµφωνούσαµε να φύγει
αυτό το άρθρο από το Σύνταγµα. Το άρθρο αυτό πρέπει να
υπάρχει στο Σύνταγµα. Ο λόγος που πρέπει να υπάρχει είναι
πολύ απλός. Είναι λόγοι διαφάνειας. Όταν στο Σύνταγµά µας δεν
είχαµε τη σχετική διάταξη και δεν υπήρχε το ΑΣΕΠ µπορούσε ο
κάθε Υπουργός να διορίζει όποιον θέλει στο δηµόσιο. Συµφώ-
νησε το πολιτικό µας σύστηµα και σωστά, ότι αυτό πρέπει να
σταµατήσει να γίνεται. 

Τι λέει δηλαδή το ΚΚΕ; Λέει ότι όποιος έχει µπάρµπα στην Κο-
ρώνη να γίνεται µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
….µε ΑΣΕΠ δεν είναι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι
δεν µπήκαν µε ΑΣΕΠ, κύριε. Μπήκαν µε κριτήρια ΑΣΕΠ, όχι µε
ΑΣΕΠ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εκεί είναι το πρόβληµα τώρα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
είναι το ίδιο κύριε, δεν είναι το ίδιο, για να µην κοροϊδευόµαστε.

Λοιπόν, πάµε λίγο γιατί θέλω να υπερασπιστώ την άξια διοική-
τρια του Αγίου Σάββα, η οποία έχει ιδιαιτέρως στοχοποιηθεί για
αυτή την ιστορία κάτι το οποίο είναι απολύτως άδικο. 

Για να δούµε τι έχει γίνει στον «Άγιο Σάββα». Είχαν προσλη-
φθεί το 2019 µε σύµβαση ορισµένου χρόνου, ΣΟΧ, για τον καθα-
ρισµό του νοσοκοµείου ενενήντα άτοµα. Από αυτά τα ενενήντα
άτοµα σήµερα -εννοώ µέχρι προχθές- εξακολουθούν να εργά-
ζονται πενήντα έξι άτοµα. Τα άλλα είχαν µπει. Από τα πενήντα
έξι άτοµα τα είκοσι δύο έχουν δηλώσει χρόνια προβλήµατα
υγείας και είναι σε µόνιµη αναρρωτική άδεια. Άρα από τους αρ-
χικούς ενενήντα που είχαν προβλεφθεί ότι χρειάζονται να καθα-
ρίζουν το νοσοκοµείο, τελικά εργάζονται για τον καθαρισµό του
νοσοκοµείου τριάντα τέσσερις. Ως αποτέλεσµα αυτού -το κατα-
λαβαίνετε- αν για ένα έργο που χρειάζεται ενενήντα, τελικά δου-
λεύουν οι τριάντα τέσσερις, το έργο δεν εκτελείται. Εκτός αν
θέλετε να πηγαίνετε στο νοσοκοµείο να είναι βρώµικο και να λέτε
την άλλη µέρα είναι βρώµικος ο Άγιος Σάββας. 

Και τι έκανε η διοίκηση; Αναγκάστηκε να πάρει ιδιωτικές εται-
ρίες για να συµπληρώνουν τη δουλειά που δεν κάνουν αυτοί που
είχαν προσληφθεί για αυτή τη δουλειά.

Ως αποτέλεσµα αυτού, κρίθηκε σωστά ότι θα έπρεπε να γίνει
διαγωνισµός για να µη γίνονται απευθείας αναθέσεις σε ιδιωτικές
εταιρείες και να πάρουµε µια εταιρεία µε την κανονική διαγωνι-
στική διαδικασία.

Ο διαγωνισµός ολοκληρώθηκε. Οι έχοντες αντίρρηση προσέ-
φυγαν στην Ανωτάτη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, την ΕΑΔΗΣΥ.
Η Ανώτατη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων έκρινε ότι είναι συµφέ-
ρων ο διαγωνισµός και σωστός και το προχώρησε. Στη συνέχεια,
προσέφυγαν στο διοικητικό εφετείο. Έχασαν στο εφετείο.
Έκρινε το εφετείο ότι η σύµβαση και ο διαγωνισµός είναι συµ-
φέρων για το δηµόσιο και πρέπει να προχωρήσει.

Στη συνέχεια, προσέφυγαν στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Το 7ο

Τµήµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου έβγαλε απόφαση τον Νοέµβριο
του 2023 ότι είναι σύµφωνος µε τον νόµο ο διαγωνισµός και συµ-
φέρων για το δηµόσιο.

Άρα, τρία διαφορετικά επίπεδα του ελληνικού κράτους, η Ανε-
ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, το δικαστήριο και το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, έκριναν ότι οι πράξεις της διοικήσεως του «Αγίου
Σάββα» έγιναν νόµιµα και ότι είναι συµφέρουσες για το ελληνικό
κράτος και το νοσοκοµείο και βάσει αυτών των αποφάσεων, προ-
χώρησε η διοίκηση στην εφαρµογή και στην κατακύρωση του
διαγωνισµού.

Δηλαδή, τι θα κάνουµε τώρα, κύριε συνάδελφε; Οποτεδήποτε
κάποιου λήγει η σύµβαση θα κάνουµε φασαρία για να γίνεται αο-
ρίστου χρόνου; Οποτεδήποτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όχι, να πάρετε µόνιµο προσωπικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Οπο-
τεδήποτε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να πάρετε µόνιµο προσωπικό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν
είναι να πάρουµε µόνιµο προσωπικό, θα το πάρουµε µέσω ΑΣΕΠ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να σταµατήσει αυτός ο εµπαιγµός µε τους συµβασιούχους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
κύριε Λαµπρούλη, παρακαλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
θα το πάρουµε µέσω συµβάσεων ορισµένου χρόνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να το πάρετε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ενώ
εσείς λέτε να το πάρουµε µέσω συµβάσεων ορισµένου χρόνου.
Γι’ αυτό κάνατε την ερώτηση!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τέσσερα χρόνια το ακούµε αυτό!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ
δεν διέκοψα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα
µου επιτρέψετε να πω και το εξής. Θα κάνουµε προσλήψεις στην
υγεία. Προφανώς, θα κάνουµε. Καµµία αντίρρηση. Και φέτος
έχουµε το πιο µεγάλο πρόγραµµα προσλήψεων στην υγεία, δέκα
χιλιάδες προσλήψεις. Όµως, εσείς πιστεύετε ότι µόνιµο προσω-
πικό στα νοσοκοµεία, αυτό που µας λείπει είναι οι γιατροί και νο-
σηλευτές ή είναι οι καθαριστές;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όλοι!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τι πι-
στεύετε ότι λείπει περισσότερο σε µόνιµο προσωπικό στα νοσο-
κοµεία;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Για πήγαινε σε χειρουργείο χωρίς να έχει καθαριστεί!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ποια
είναι η πρώτη ανάγκη στα νοσοκοµεία;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κρίκος είναι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,
αλλά δεν έχουµε άπειρες...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
γίνεται να διακόπτετε έτσι!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ρωτάει!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
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Είστε Αντιπρόεδρος της Βουλής. Εδώ τηρείτε την τάξη και δεν
µε έχετε αφήσει να µιλήσω ένα λεπτό! Το βρίσκετε σωστό αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
αφήστε τον να ολοκληρώσει. Δεν είναι σωστό.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξα-

ναλέω ότι στις περιορισµένες προσλήψεις που έχουµε -που είναι
πεπερασµένες, δεν είναι άπειρες- η ιεράρχηση είναι, προφανώς,
πρώτον, να πάρουµε γιατρούς και δευτερευόντως, νοσηλευτές.
Αυτή είναι η ιεράρχηση για τις µόνιµες θέσεις στα νοσοκοµεία,
αφού µε ρωτάτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Και πώς γίνεται η ιεράρχηση; Με βάση τους υγειονοµικούς κα-
νόνες;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
µπορούµε να τους πάρουµε όλους…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Γι’ αυτό βάζεις τα απογευµατινά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …
ούτε µπορούµε στην Ελλάδα να είµαστε όλοι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι. Πρέπει και κάποιοι να είναι στον ιδιωτικό τοµέα και να κάνουν
και την άλλη δουλειά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έγινε κατανοητό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,

λοιπόν, για να το κλείσουµε, όσον αφορά ειδικά στον «Άγιο
Σάββα», η άξια διοικήτρια του «Αγίου Σάββα» έχει τηρήσει απο-
λύτως τη νοµιµότητα. Οι πράξεις έχουν ελεγχθεί από τρία δια-
φορετικά επίπεδα ελέγχου της διοικήσεως και έχουν κριθεί
ορθές και νόµιµες και συµφέρουσες για το ελληνικό κράτος και
άρα, πολύ καλώς έκανε η διοικήτρια και προχώρησε στην κατα-
κύρωση του διαγωνισµού.

Έχω δώσει εγώ εντολή στο ΥΠΕάρχη να ψάξει να δει πού
έχουµε ανάγκη για να µη χάσουν αυτόµατα τη δουλειά τους οι
ΣΟΧ και έχουµε συµφωνήσει να τους δώσουµε µια παράταση
ακόµα µέχρι τις 30 Ιουνίου, για να ολοκληρωθούν οι διαγωνισµοί
και να έχουν οµαλή µετάβαση στην επόµενή τους ζωή.

Όµως, εγώ ψέµατα δεν θα τους πω: Ότι θα τους κάνω µόνι-
µους δηµοσίους υπαλλήλους θα το παράθυρο, δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση. Μόνιµοι στο δηµόσιο παίρνουν µόνο µέσω ΑΣΕΠ και µε
κανέναν άλλο τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έγινε κατανοητό.
Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε τη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 643/29-

1-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση
Ελευθερίας» κ. Γεωργίας Κεφαλά προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Η αδικαιολόγητη και χρονίζουσα έλλειψη σαφούς νοµο-
θετικού πλαισίου ως προς τους εναλλακτικούς θεραπευτές πα-
ραδοσιακής, συµπληρωµατικής και εναλλακτικής ιατρικής (ΠΣΕΙ)
στη χώρα µας».

Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Μόνο,
θερµή παράκληση να τηρείται ο χρόνος.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Θα προσπαθήσω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ, που είστε εδώ, εν µέσω κρίσι-

µων ζητηµάτων του Υπουργείου σας, να µας απαντήσετε και στη
συγκεκριµένη ερώτηση που έχουµε θέσει.

Πρόκειται, λοιπόν, για κάποιους Έλληνες επαγγελµατίες, οι
οποίοι βρίσκονται όµως υπό ένα καθεστώς παράξενης «οµη-
ρίας», αφού το θεσµικό και το νοµοθετικό πλαίσιο δεν καλύπτει
σαφώς τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα που έχει το επάγ-
γελµά τους. Και µιλάµε για τους θεραπευτές παραδοσιακής,
συµπληρωµατικής και εναλλακτικής Ιατρικής, που αυτός ο κλά-
δος περιλαµβάνει την οµοιοπαθητική, τη βοτανοθεραπεία, τους
βελονιστές και άλλα επαγγέλµατα.

Παρ’ όλο, λοιπόν, που υπάρχουν αυτοί οι άνθρωποι και έχουµε
και σήµερα τους εκπροσώπους των συλλόγων στα θεωρεία, γιατί
είναι ένα ζήτηµα το οποίο τους απασχολεί έντονα και παρ’ όλο
που η πολιτεία δέχεται, τους επιτρέπει δηλαδή να διατηρούν ΚΑΔ
µε τον τίτλο «ειδικός εναλλακτικών θεραπειών» και µε τίτλο «υπη-
ρεσίες βελονισµού» και ενώ η χώρα µας επίσης έχει ενσωµατώ-
σει τις οδηγίες πανευρωπαϊκής βάσης δεδοµένων επαγγελµάτων
ESCO, όπου ρητά αναφέρονται µεταξύ άλλων τα επαγγέλµατα
του «θεραπευτή παραδοσιακής κινέζικης ιατρικής» και του «βε-
λονιστή» και παρ’ όλο που οι άνθρωποι αυτοί διατηρούν επιχει-
ρήσεις µε νόµιµη φορολογική δραστηριότητα, τους έχουµε µόνο
απαρχαιωµένες συµβουλευτικές εγκυκλίους οι οποίες υπάρχουν
από το 1980 και από το 1996, µια εποχή δηλαδή που οι εναλλα-
κτικές θεραπείες δεν είχαν τόση ζήτηση στην Ελλάδα και δίνουν
µια οµιχλώδη και ασαφή οδηγία. Δηλαδή, λένε ότι δεν είναι επι-
στηµονική µέθοδος οι εναλλακτικές θεραπείες, αλλά παρ’ όλα
αυτά, τις εναποθέτουν στους ιατρούς.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι όλα αυτά υπάρχουν χωρίς την ισχύ του
νόµου και µε οµιχλώδη εναπόθεση των πρακτικών αυτών και των
επαγγελµάτων αποκλειστικά σε ιατρούς.

Να συµπληρώσω ότι υπάρχει και µια απόφαση του ΚΕΣΥ του
2018, η οποία αναγνωρίζει απλώς τον όρο «συµπληρωµατική ια-
τρική» και περιλαµβάνει τον βελονισµό, τη θεραπευτική άσκηση
και την ιαµατική ιατρική. Παρ’ όλα αυτά, όµως, πάλι δεν είναι
σαφές το σε ποιους αναφέρεται και ποιοι µπορούν να ασκήσουν
αυτό το επάγγελµα.

Και βέβαια µιλάµε και για την ασφάλεια των ανθρώπων που
καταφεύγουν στην εναλλακτική ιατρική και θα πρέπει να ξέρουν
ποιο είναι το πλαίσιο και ποιες είναι οι προϋποθέσεις που πρέπει
να τηρούνται από το επάγγελµα και τους επαγγελµατίες αυτούς,
ώστε να ασκούν ασφαλώς τα επαγγέλµατα αυτά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητή κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς, να πω κάτι ανάποδα, για τα
βάλουµε σε µια σειρά. Το ότι ένα επάγγελµα αποκτά ΚΑΔ, δη-
λαδή εντάσσεται στο ενιαίο σύστηµα ΚΑΔ για όλα τα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σηµαίνει ότι η έναρξη ενός ΚΑΔ έχει
έναρξη φορολογικής δραστηριότητας. Δεν σηµαίνει αυτοµάτως
ότι αυτή η δραστηριότητα είναι θεσµοθετηµένη ως επάγγελµα.
Ο ΚΑΔ αναφέρεται στις φορολογικές αρχές. Δεν αναφέρεται
στην άδεια ασκήσεως συγκεκριµένου επαγγέλµατος, µε συγκε-
κριµένους όρους. Είναι δύο διαφορετικά θέµατα.

Ως προς το ΚΕΣΥ -και θα έρθω και στις αποφάσεις του- το
ΚΕΣΥ, όπως ξέρετε, είναι ο κεντρικός σύµβουλος του εκάστοτε
Υπουργού Υγείας. Δεν µπορεί, δηλαδή, κανένας Υπουργός
Υγείας να υπογράψει καµµία απόφαση που αφορά στη θεσµοθέ-
τηση όρων, προϋποθέσεων ενός επαγγέλµατος υγείας, εκπαί-
δευσής του, πιστοποίησής του, αδείας του, χωρίς να υπάρχει
προηγούµενη έγκριση από το ΚΕΣΥ, στο οποίο συµµετέχουν
όλες οι µεγάλες ιατρικές εταιρείες και όλοι οι µεγάλοι επιστηµο-
νικοί σύλλογοι της χώρας και αυτοί συλλογικά αποφασίζουν και
εισηγούνται στον εκάστοτε Υπουργό Υγείας αν πρέπει να κάνει
το ένα το άλλο.

Φαντάζεστε -να µην πω για άλλους, µπορώ να πω για τον
εαυτό µου- ότι αν εγώ θα τολµούσα ως Υπουργός Υγείας να απο-
φασίσω για την άδεια ασκήσεως ενός ιατρικού επαγγέλµατος
έχοντας σπουδές στην Ιστορία και Αρχαιολογία του ΕΚΠΑ,  θα
ήµουν καταγέλαστος. Θα αποφασίσω, εάν το ΚΕΣΥ µου κάνει µια
εισήγηση.

Για το θέµα που µε ρωτάτε µε την υπ’ αριθµόν 11 απόφασή
του το ΚΕΣΥ στις 15-4-2022, µε θέµα «Εκτέλεση εναλλακτικών
θεραπειών», η ολοµέλεια του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας απο-
φάσισε οµόφωνα. Σας διαβάζω: «Δεν εγκρίνει το ΚΕΣΥ την ανα-
γνώριση του βελονισµού, της ρεφλεξολογίας και σιάτσου ως
εναλλακτικές θεραπείες. Το παρόν ζήτηµα δύναται να επανεξε-
ταστεί κατόπιν νεότερων σχετικών επιστηµονικών δεδοµένων». 

Με προηγούµενή του απόφαση στις 16-11-2021 το ΚΕΣΥ είχε
δεχτεί την έγκριση του όρου «συµπληρωµατική ιατρική» και τη
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θέσπισή της: «Η συµπληρωµατική ιατρική ορίζεται ως µια οµάδα
διαγνωστικών και θεραπευτικών προσεγγίσεων οι οποίες χρησι-
µοποιούνται µαζί µε την κλασική ιατρική. Η συµπληρωµατική ια-
τρική δεν αποτελεί εναλλακτική ιατρική». Διαβάζω τώρα την
απόφαση του ΚΕΣΥ, έτσι; «Η θεραπευτική άσκηση, η ιαµατική ια-
τρική και ο βελονισµός αναγνωρίζονται ως θεραπείες συµπλη-
ρωµατικής ιατρικής που δύνανται να χρησιµοποιηθούν µαζί όµως
µε την κλασσική ιατρική και ύστερα από την απαραίτητη επεξερ-
γασία από τις αρµόδιες επιτροπές του ΚΕΣΥ θα οριστούν οι όροι
και οι προϋποθέσεις άσκησης των ως άνω αναφερόµενων ιατρι-
κών δραστηριοτήτων», που µέχρι σήµερα δεν το έχουν δεχτεί
όπως σας είπα. 

Τέλος, µε απόφαση στις 15-2-2017 η ολοµέλεια του ΚΕΣΥ γνω-
µοδότησε οµόφωνα. Όλοι δηλαδή, είστε και γιατρός, κύριε συ-
νάδελφε, άρα τα ξέρετε αυτά, δεν λέω κάτι καινούργιο για εσάς.
Το ΚΕΣΥ αποφάσισε οµόφωνα: «Η οµοιοπαθητική δεν συνιστά
ιατρικά ούτε φαρµακευτικά θεραπευτική επιστηµονική µεθοδο-
λογία και πρακτική. Δεν είναι ισότιµη ούτε συµπληρωµατική της
Ιατρικής επιστήµης. Δεν συνιστά ούτε καν εναλλακτική ιατρική.
Συνιστά πρακτική και θα µπορούσε να χρησιµοποιήσει ως τίτλο
τον όρο «οµοιοπαθητική πρακτική». Σε κάθε περίπτωση αφορά
µόνο τους ιατρούς και οδοντιάτρους, η λειτουργία των οποίων
υπόκειται στον κώδικα της γενικής ιατρικής δεοντολογίας». Αυτά
αποφάσισε σε ολοµέλειά του το ΚΕΣΥ. 

Άρα, βάσει όλων αυτών των αποφάσεων, ο Υπουργός Υγείας
-στην περίπτωση εγώ, αλλά αυτό δεν είναι προσωπικό- ο οποι-
οσδήποτε άλλος Υπουργός Υγείας και να ήταν στη θέση µου δεν
θα µπορούσε να προχωρήσει στη θεσµοθέτηση των επαγγελµά-
των αυτών, των ιατρικών επαγγελµάτων όπως τα θέτετε στην
ερώτησή σας κατά τον τρόπο που το ζητάτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Κεφαλά, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Πραγµατικά µου κάνει µε-
γάλη εντύπωση το ότι, εφόσον λέτε και εσείς ο ίδιος ότι εφόσον
συνιστά πρακτική η οµοιοπαθητική και όχι επιστηµονική µέθοδο,
γιατί την εναποθέτει στους γιατρούς, εφόσον οι γιατροί είναι επι-
στήµονες και δεν θα έπαιρναν ποτέ µια πρακτική άνευ αποδε-
δειγµένης αποτελεσµατικότητας και να την εφαρµόσουν πάνω
σε έναν ασθενή. 

Να πούµε, επίσης, ότι υπάρχουν και διµερείς συµφωνίες µε τις
οποίες έχει συµφωνήσει η Ελλάδα, που είναι εµπορικές µεν, αλλά
µιλάνε και για τον βελονισµό και για την παραδοσιακή κινέζικη
ιατρική και τις έχουµε συνάψει από το 2002 µε την Κίνα. Γιατί τα
κάνουµε όλα αυτά, εφόσον δεν έχουµε κανέναν λόγο να τα υλο-
ποιήσουµε;

Επίσης, να πούµε ότι υπάρχουν διεθνείς πρακτικές, οι οποίες
έχουν αναγνωριστεί να εφαρµόζονται από µη ιατρούς θεραπευ-
τές και προς αυτήν την κατεύθυνση κινείται εδώ και µισό αιώνα
ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Εµείς όµως δεν θέλουµε σε
καµµία περίπτωση να συµµορφωθούµε µε αυτό, γιατί προφανώς
δεν θέλουµε να στεναχωρήσουµε κάποιους. Ωραία, µπορώ να το
καταλάβω και αυτό, παρ’ όλα αυτά, οι εξελίξεις καλπάζουν σε
αυτόν τον τοµέα και προφανώς δεν µπορούν να καλυφθούν όλες
αυτές οι ανάγκες από γιατρούς. 

Επίσης, ο ΠΟΥ έχει οριοθετήσει τις προδιαγραφές άσκησης
του βελονισµού και πολλών άλλων ειδών εναλλακτικής ιατρικής.
Υπάρχουν µάλιστα βιβλιογραφίες ολόκληρες. Έχουµε το 2021
το «Benchmark for the training of acupuncture», «Οδηγίες για την
εκπαίδευση και ασφαλή πρακτική του βελονισµού και της µάλα-
ξης Tuina και άλλων εναλλακτικών θεραπειών» στο οποίο προ-
βλέπεται ρητά η εκπαίδευση µη ιατρών βελονιστών.

Έχουµε, επίσης, το 2022 την έκθεση της Διεθνούς Ταξινόµη-
σης Νόσων, το ICD-11, την οποία αναµένουµε να υιοθετήσει το
ελληνικό Υπουργείο Υγείας κάποια στιγµή και η οποία περιλαµ-
βάνει µέσα το International Standard Terminology of Traditional
Chinese Medicine, το οποίο είναι έντυπο τετρακοσίων πενήντα
έξι σελίδων µε την παγκοσµίως στανταρτοποιηµένη πλέον ορο-
λογία της παραδοσιακής και κινέζικης ιατρικής που την εντάσσει
στην παγκόσµια πραγµατικότητα.

Νοµίζω ότι κλείνουµε τα µάτια σε µία εξέλιξη η οποία θα µπο-
ρούσε πραγµατικά να αφαιρέσει πάρα πολύ βάρος από το ΕΣΥ,
γιατί πιστεύω ότι θα µπορούσε να συµβάλει και στην πρόληψη,
µε εξαιρετικές εναλλακτικές θεραπείες, και στην αντιµετώπιση
ασθενειών. Ας πούµε, µε ποιον τρόπο θα µπορούσε ένας γιατρός
να ασχοληθεί µε τη βοτανοθεραπεία σε µεγάλη έκταση, όταν ξέ-
ρουµε ότι είναι η ιατρική καταπληκτική για τις οξείες φάσεις στην
υγεία ενός ανθρώπου; Νοµίζω ότι πραγµατικά θα εξυγιάνει και
θα εξοµαλύνει τις ανάγκες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µια
τέτοια λύση και θα έπρεπε να το δούµε λιγάκι πιο ολιστικά και
ανοιχτόµυαλα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κυρία συνάδελφε, δεν θέλω να παρεξηγηθώ. Εγώ δεν έχω έρθει
εδώ για να σας πω αν είναι ή δεν είναι ή τι είναι ο βελονισµός, η
ρεφλεξολογία, το siatsu ή η οµοιοπαθητική ιατρική. Δεν έχω την
επιστηµονική εξειδίκευση. Δεν θέλω να πω. Κάποιοι άνθρωποι τα
πιστεύουν, τα προτιµούν, κάποιοι άλλοι όχι. 

Εµένα µε ρωτάτε θεσµικά ως Υπουργό Υγείας αν µπορώ να τα
ορίσω και µε ποιους τρόπους ως ιατρικά επαγγέλµατα. Σας
απαντώ ότι δεν µπορώ, διότι δεν µπορεί κανένας Υπουργός.
Μόνο εάν η επιστηµονική κοινότητα, όπως αυτή εκφράζεται συλ-
λογικά από το ΚΕΣΥ, αποφανθεί επί αυτών και εισηγηθεί στον
Υπουργό Υγείας, µπορεί ο Υπουργός ή να δεχτεί ή να µη δεχτεί
την εισήγηση του ΚΕΣΥ. 

Ό,τι άλλο είπατε αφορά σε µια συζήτηση πολύ ενδιαφέρουσα,
ζώσα στην κοινότητα. Εγώ δεν θέλω να ειρωνευτώ κανέναν ούτε
να υποτιµήσω κανέναν, το αντίθετο, αλλά η θεσµική διαδικασία
οριοθετήσεως ενός τέτοιου θέµατος είναι µόνο µέσα από το
ΚΕΣΥ, µόνο δηλαδή, µέσα από τη συλλογική εκπροσώπηση της
επισήµου ιατρικής κοινότητας. Και θέλω να είµαι σαφής. Προσω-
πικά δεν έχω καµµία διάθεση να παραβιάσω αυτήν τη διαδικασία,
διότι για εµένα ως Υπουργός Υγείας είναι µεγάλη εξασφάλιση
ότι τέτοιου είδους ζητήµατα δεν µένουν στη δικιά µου κρίση αλλά
µένουν στην κρίση των γιατρών, διότι αλλιώς δεν θα βγάλουµε
άκρη. 

Άρα, σέβοµαι την ανησυχία σας, ακούω όλα αυτά που λέτε.
Έχω πολλούς φίλους και γνωστούς µου που µου λένε για αυτού
του τύπου τις θεραπείες, αλλά εµείς πηγαίνουµε µε την επιστήµη
όπως αυτή εκφράζεται µέσα από την ιατρική κοινότητα. Εάν θέ-
λετε µε κάποιον τρόπο να ενισχύσετε µια τέτοια ζωηρή συζήτηση
µέσα στην ιατρική κοινότητα, υπάρχουν πολλοί τρόποι να το κά-
νετε.

Μόνο να απαντήσω στο ένα που είπατε για την οµοιοπαθητική.
Ξαναδιαβάζω τι γράφει η οµόφωνη απόφαση του ΚΕΣΥ στις 15-
2-2017. Το λέω ότι δεν είναι επί των δικών µου ηµερών δηλαδή,
ήταν επί Υπουργίας του κ. Ξανθού και του κ. Πολάκη. «Η οµοι-
οπαθητική δεν συνιστά ιατρικά ούτε φαρµακευτικά θεραπευτική
επιστηµονική µεθοδολογία και πρακτική. Δεν είναι ισότιµη ούτε
συµπληρωµατική της Ιατρικής επιστήµης. Δεν συνιστά ούτε καν
εναλλακτική ιατρική. Συνιστά πρακτική και θα µπορούσε να χρη-
σιµοποιήσει τον τίτλο «οµοιοπαθητική πρακτική». Σε κάθε περί-
πτωση αφορά µόνο τους γιατρούς και οδοντιάτρους, η
λειτουργία των οποίων υπόκειται στον Κώδικα Ιατρικής Δεοντο-
λογίας. Στον τίτλο «οµοιοπαθητική πρακτική» δεν θα πρέπει να
αναφέρονται οι προσδιοριστικοί όροι «εναλλακτική ιατρική», «θε-
ραπευτική ιατρική πράξη» ή «θεραπευτική πρακτική», αλλά και
κανένας άλλος σχετικός ιατρικός τίτλος ή όρος». Αυτή είναι η
απόφαση που έλαβε το ΚΕΣΥ.

Ο λόγος που το αναθέτει στους γιατρούς και στους οδοντιά-
τρους είναι γιατί αυτοί δεσµεύονται από τον Κώδικα Ιατρικής Δε-
οντολογίας. Είναι, δηλαδή, υποχρεωµένος –να το πω πολύ απλά-
να εξηγήσει στον ασθενή τι φάρµακα πρέπει να πάρει κανονικά
µε την κλασική δυτική ιατρική και τι συνέπειες µπορεί να έχει για
την υγεία του η άρνησή του να τα λάβει και αυτό δεσµεύει τους
γιατρούς βάσει της δικής τους ιατρικής δεοντολογίας, ενώ δεν
δεσµεύει οποιονδήποτε άλλο. 

Και επειδή κάτι θέλετε να µε ρωτήσετε, θέλω να το πω αυτό
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ως Υπουργός Υγείας. Ναι, για θέµατα της υγείας µας πρέπει να
ακούµε τους γιατρούς. Τόσο απλά. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Στο εξωτερικό είναι…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρέ-

πει να ακούµε τους γιατρούς, αγαπητή κυρία Κεφαλά. Πρέπει να
ακούµε τους γιατρούς. Ο καθένας µας κάνει µια δουλειά. Για τη
δουλειά αυτή έχουµε τους γιατρούς. Αυτούς ακούµε, αυτούς εµ-
πιστευόµαστε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 624/24-1-2024 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονί-
κης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Άκρως ανησυχητική η λειτουργία του Γενικού Νοσοκο-
µείου Θεσσαλονίκης Ιπποκράτειο».

Θα απαντήσει ο Υπουργός.
Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την

πρωτολογία σας για δύο λεπτά.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα σας. Από τον «Άγιο Σάββα» εγώ

θα σας µεταφέρω στην πόλη µου, στη Θεσσαλονίκη, και στο Νο-
σοκοµείο το «Ιπποκράτειο» που είναι ένα από τα µεγαλύτερα νο-
σοκοµεία της χώρας. Θέλω να σας κάνω µια νοερή ξενάγηση σε
µια πραγµατικά ζοφερή καθηµερινότητα που προκαλεί τεράστια
αγωνία σε όλους τους κατοίκους της Θεσσαλονίκης. Οπότε µε-
ταφέρω αυτή την αγωνία των συµπολιτών µου και τη δική µου σε
εσάς µε ζητούµενο να δούµε ποιες λύσεις µπορούν να εξευρε-
θούν άµεσα, ρεαλιστικά και µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Γιατί
πραγµατικά το «Ιπποκράτειο», ένα από τα µεγαλύτερα νοσοκο-
µεία της χώρας και ένα πολύ σηµαντικό νοσοκοµείο για τη Θεσ-
σαλονίκη, λειτουργεί µε αυτά τα στοιχεία που θα σας δώσω είναι
πραγµατικά πάρα πολύ δυσάρεστο και προκαλεί σε όλους µας
τεράστια αγωνία.

Στην παρούσα υγειονοµική περίοδο που διανύουµε, κατά τις
τελευταίες εφηµερίες εξετάζονται περίπου χίλιοι διακόσιοι ασθε-
νείς. Οι εισαγωγές ξεπερνούν κατά πολύ τη δυναµικότητα των
κλινών, αν επιτρέπεται ο αδόκιµος µαθηµατικά όρος πάνω από
το 180%. Υπάρχει 25% αύξηση των προσελεύσεων από ιώσεις.
Απίστευτη ταλαιπωρία στην εξέταση των επειγόντων, µε την ανα-
µονή ξεκινά από τις τέσσερις και να φτάνει µέχρι και τις οκτώ
ώρες. Υπάρχει ασφυξία στις παιδιατρικές κλινικές, διασπορά σε
άλλες κλινικές και ραγδαία αύξηση των ενδονοσοκοµειακών λοι-
µώξεων, καθώς είναι ένα υπερκορεσµένο νοσοκοµείο. 

Αναφέρω τα ελλιπή κρεβάτια στη ΜΕΘ Παίδων που εξακολου-
θεί να έχει το βάρος δυστυχώς, της παιδιατρικής κάλυψης στη
Θεσσαλονίκη µόνο του, τη λειτουργία ούτε των µισών εκ των
υπαρχόντων χειρουργείων, την έλλειψη επαρκούς αναισθησιο-
λογικής κάλυψης, την ανάγκη ανακαίνισης των κλινικών. 

Ειδική µνεία και αναφορά θα κάνω για το Αιµοδυναµικό Εργα-
στήριο. Πρέπει να ενισχυθεί µε ιατρικό προσωπικό, να αναβαθ-
µιστεί το λογισµικό του υπάρχοντος µηχανήµατος, υπάρχει
επίσης ανάγκη δεύτερου αγγειογράφου, υπάρχει ανάγκη αδει-
οδότησης για διαθερµική εµφύτευση αορτικής βαλβίδας. Κυρίως
υπάρχει τεράστια υποστελέχωση του νοσοκοµείου και φυσικά
ελλιπή κρατική χρηµατοδότηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι ανάγκες του νοσοκοµείου -και µε αυτό θα ολοκληρώσω

αυτή την πρώτη τοποθέτηση- καλύπτονται κατά 50% µόνο από
µόνιµο προσωπικό. Το ξέρετε αυτό. Το υπόλοιπο είναι επικουρικό
και οι συµβασιούχοι από το πρόγραµµα «4000 στην Υγεία» στο
οποίο θα αναφερθώ και στη δευτερολογία µου.

Οπότε πραγµατικά έχουµε τεράστια αγωνία, κύριε Υπουργέ,
και µεταφέρω το αίτηµα των συµπολιτών µου και το δικό µου τι
θα γίνει µε το «Ιπποκράτειο» Νοσοκοµείο και όλες αυτές τις
ανάγκες που επηρεάζουν την καθηµερινότητα του πολίτη µε
πάρα πολύ δυσάρεστο τρόπο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κυρία συνάδελφε, κατ’ αρχάς καλορίζικη. Είναι η πρώτη που
απαντώ σε επίκαιρη ερώτηση δική σας και ευχαριστώ πολύ για
την προτίµηση.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να

πω ότι είναι σωστή η ερώτηση αυτή δυστυχώς. Την πρώτη µέρα
που ορκίστηκα Υπουργός Υγείας -την πρώτη µέρα, δεν είχα κά-
τσει καλά-καλά στην καρέκλα- χρειάστηκε να προεδρεύσω σε ει-
δική σύσκεψη επείγουσα για το ζήτηµα των χειρουργείων στο
«Ιπποκράτειο» Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης λόγω της µεγάλης ελ-
λείψεως αναισθησιολόγων που ταλανίζει γενικά το σύστηµα
υγείας της χώρας, αλλά ειδικότερα και µε εξαιρετικά µεγάλη έν-
ταση τη Θεσσαλονίκη. Και στη µεγάλη συζήτηση που έχει ανοίξει
περί απογευµατινών χειρουργείων -θέλω να το πω γιατί είστε
Βουλευτής Θεσσαλονίκης- δεν προσδοκώ απογευµατινά χει-
ρουργεία στη Θεσσαλονίκη πλην πολύ λίγων εξαιρέσεων, διότι
εκεί έχουµε πρόβληµα και στα πρωινά χειρουργεία και στις εφη-
µερίες. 

Έχουµε πραγµατικό ζέον πρόβληµα. Να δώσω τα στοιχεία και
να εξηγήσω την ιδεολογία πώς ενδεχοµένως µπορεί να λυθεί.

Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της Παιδιατρικής ΜΕΘ, στη βό-
ρεια Ελλάδα λειτουργεί µια Μονάδα Εντατικής Θεραπείας Παί-
δων στο Γενικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης «Ιπποκράτειο» µε
προβλεπόµενες δέκα κλίνες, εκ των οποίων ανεπτυγµένες και σε
λειτουργία είναι σήµερα οι οχτώ. Υπηρετούν συνολικά δεκατέσ-
σερις γιατροί, εκ των οποίων δύο επικουρικοί και δύο ειδικευό-
µενοι. Από τους δεκατέσσερις αυτούς οι δύο απουσιάζουν µε
άδεια κύησης, άρα δώδεκα. Υπηρετούν συνολικά τριάντα τρεις
νοσηλευτές, εκ των οποίων οι εννέα είναι επικουρικοί. Από τους
τριάντα τρεις νοσηλευτές απουσιάζουν µε µακροχρόνια αναρ-
ρωτική άδεια πέντε. Επιπλέον υπηρετούν δύο ως λοιπό επικου-
ρικό προσωπικό. 

Η µέση πληρότητα της κλινικής –µιλάω πάντα για τη ΜΕΘ Παί-
δων- αγγίζει το 60%. Συγκεκριµένα το 2021 ήταν 55%, το 2022
52% και το 2023 57% έως τον δέκατο µήνα τα στοιχεία. Από τα
παραπάνω στοιχεία προκύπτουν σε επίπεδο εξυπηρέτησης των
αναγκών της ευρύτερης περιοχής της βορείου Ελλάδος η λει-
τουργούσα ΜΕΘ Παίδων καλύπτει τις ανάγκες. Λαµβάνοντας,
όµως, υπ’ όψιν ότι στη βόρεια Ελλάδα δεν λειτουργεί αµιγώς παι-
διατρικό νοσοκοµείο, στο νέο πανεπιστηµιακό παιδιατρικό νοσο-
κοµείο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» θα λειτουργήσουν και
παιδιατρικές χειρουργικές κλινικές, όπως η παιδονευροχειρουρ-
γική, η παιδοκαρδιολογική κ.λπ., όπως έχουν προβλεφθεί και θα
αναπτυχθούν συνολικά τρεις τοµές των έντεκα κλινών έκαστος,
σύνολο δηλαδή, άλλες τριάντα τρεις κλίνες ΜΕΘ.

Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία των χειρουργείων και την έλλειψη
αναισθησιολόγου σας ενηµερώνουµε ότι το νοσοκοµείο διαθέτει
συνολικά δεκαοχτώ χειρουργικές αίθουσες, τέσσερις εκ των
οποίων αποκλειστικά για µαιευτικά ή γυναικολογικά περιστατικά.
Τα χειρουργεία πραγµατοποιήθηκαν, έχουν µειωτική τάση και η
µείωση οφείλεται στην έλλειψη αναισθησιολόγων. 

Πιο συγκεκριµένα οι προβλεπόµενες από τον οργανισµό ΦΕΚ
του νοσοκοµείου θέσεις εξειδικευµένων ιατρών αναισθησιολο-
γίας είναι είκοσι εννέα. Το διάστηµα 2021-2022 παραιτήθηκαν
οχτώ από τους δεκαέξι που υπηρετούν στο νοσοκοµείο. Είκοσι
εννέα, λοιπόν, οργανικές, οι δεκαέξι υπηρετούσαν, οι οχτώ συν-
ταξιοδοτήθηκαν ή παραιτήθηκαν. 

Για την αναπλήρωση των κενών αυτών προκηρύχθηκαν το διά-
στηµα 2020-2022 συνολικά δεκαπέντε θέσεις. Προκηρύξαµε δε-
καπέντε µόνιµες θέσεις αναισθησιολόγων. Εξ αυτών καλύφθηκαν
οι δύο και στη συνέχεια η µία εκ των δύο κενώθηκε λόγω παραί-
τησης και δεν κατέστη δυνατή η αναπλήρωση λόγω εξάντλησης
του πίνακα κατάταξης. Ενώ το 2022 από τις πέντε θέσεις που
προκηρύχθηκαν καλύφθηκαν οι δύο και δεν υπήρχαν άλλοι υπο-
ψήφιοι. Ήταν άγονες, δηλαδή, οι άλλες θέσεις. Στις 31-5-2021
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παραιτήθηκε η µία προσληφθείσα και δεν αναπληρώθηκε λόγω
εξάντλησης του πίνακα κατάταξης. Από τις τρεις θέσεις επιµε-
λητή Α’, καλύφθηκε η µία και δεν πήγαν άλλοι υποψήφιοι. 

Το 2023 εγκρίθηκε εκ νέου προκήρυξη έξι θέσεων ειδικότητας
αναισθησιολόγων. Από τις θέσεις αυτές, οι τρεις απέβησαν άγο-
νες, ενώ οι υπόλοιπες τρεις που καλύφθηκαν ουσιαστικά πρόκει-
ται για εσωτερική αναβάθµιση, δηλαδή γιατροί που υπηρετούσαν
ήδη και κατέλαβαν θέση από επιµελητή Β’ σε επιµελητή Α’, δη-
λαδή προήχθησαν, ή από επιµελητή Α’ σε διευθυντή. Συνολικά
σήµερα στο νοσοκοµείο υπηρετούν εννέα ειδικευµένοι γιατροί
και µία επικουρική ιατρός. Μιλάω για αναισθησιολόγους. Προ-
βλέπονται είκοσι εννέα, υπηρετούν δέκα. 

Και λέµε για το πώς προσπαθούµε να κινήσουµε γενικά από
τα γύρω νοσοκοµεία ή και από τον ιδιωτικό τοµέα µε συµβολή
που συνεχώς κάνουµε και αντλούµε ειδικά για τις εφηµερίες για-
τρούς από τον ιδιωτικό τοµέα. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ πολύ, κυρία Θρασκιά, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Υπουργέ, όντως το πρό-
βληµα των αναισθησιολόγων είναι τεράστιο. Βέβαια, πρέπει να
λάβει κανείς υπ’ όψιν του -κάτι που είµαι σίγουρη ότι γνωρίζετε
πολύ καλά- µε τις απάνθρωπες συνθήκες στις οποίες δουλεύουν
οι γιατροί: χωρίς ρεπό, συνεχόµενες ατελείωτες ώρες, το οποίο
είναι επικίνδυνο. Είδαµε περιστατικά και στη Θεσσαλονίκη, µια
γυναίκα γιατρός τι έπαθε, ένας άλλος έσπασε το χέρι του,
έχουµε ατυχήµατα που συµβαίνουν την ώρα της δουλειάς ακρι-
βώς γιατί οι εργαζόµενοι είναι σε τέτοιο βαθµό εξαντληµένοι που
ξεπερνάνε τα ανθρώπινα όρια. 

Άρα δεν είναι τυχαίο ούτε το ότι δεν καλύπτονται οι θέσεις.
Πρέπει να κάνουµε κάτι για να καλυφθούν οι θέσεις. Δεν είναι ότι
δεν θέλουν οι αναισθησιολόγοι µας να δουλέψουν, αν και γνω-
ρίζω ότι τη συγκεκριµένη ειδικότητα όντως δεν υπάρχουν και
πολλοί που να την επιλέγουν µετά το πανεπιστήµιο, µετά την ολο-
κλήρωση των σπουδών τους.

Θέλω να µείνω στο εξής: Οι συµβασιούχοι του προγράµµατος
«Τέσσερις Χιλιάδες στην Υγεία», αυτοί που υπάρχουν και στο «Ιπ-
ποκράτειο», δουλεύουν εφτά συνεχόµενα χρόνια. Περιµένουν
τώρα την ανανέωσή τους. 

Όσον αφορά τις συµβάσεις τους, δεν θα µιλήσω για µονιµο-
ποίηση, παρ’ ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Την
πήρα την απάντηση µάλλον. Δεν είναι εδώ η συνάδελφος. Την
άκουσα. Όµως, ακόµη και για την ανανέωση της σύµβασής τους
έπρεπε να έχει γίνει τον Δεκέµβριο. Μπήκαµε στον Φλεβάρη και
δεν έχει γίνει ακόµη. Σήµερα µου είπαν, γιατί ξέρανε και µε αγω-
νία περίµεναν να συζητήσουµε αυτό το θέµα, ότι η ανανέωση κα-
θυστερεί εξαιτίας αυτού που έγινε στο Υπουργείο Εργασίας µε
την απειλή βόµβας κ.λπ.- ότι κάπου εκεί χάθηκε εκεί. 

Τώρα αντιλαµβάνεστε ότι όλο αυτό είναι λίγο παράξενο να το
ακούνε. Πάντως, η αγωνία τους είναι τεράστια. Το λιγότερο που
µπορούµε να κάνουµε είναι να ανανεωθούν οι δικές τους συµβά-
σεις, άµεσα. Εδώ θα ήθελα να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι και
αυτοί µε τροµερή αυταπάρνηση στηρίζουν το «Ιπποκράτειο»
έστω και µε αυτόν τον τρόπο που δουλεύει αυτή τη στιγµή. Χωρίς
αυτούς πραγµατικά δεν δουλεύει. 

Αναφορικά µε τα απογευµατινά χειρουργεία, προφανώς δεν
θα βρουν πρακτική εφαρµογή στη Θεσσαλονίκη. Κλείνοντας, θα
ήθελα να σας πω ότι υπάρχουν σοβαρές καταγγελίες ότι κατευ-
θύνονται οι ασθενείς προς τα απογευµατινά ιατρεία, τα οποία
είναι και επί πληρωµή και ενώ υπάρχει χώρος στα πρωινά. Και
αυτό είναι κάτι που θέλω να δείτε. Ενώ µπορούν να πάνε στα
πρωινά, λένε ότι δεν υπάρχουν ώρες. Όµως, υπάρχουν ώρες και
αυτοί κατευθύνονται στα απογευµατινά προς πληρωµή. Σας µε-
ταφέρω ακριβώς τις καταγγελίες και ελπίζω να γίνει κάτι προς
αυτή την κατεύθυνση. Και κυρίως για τους ανθρώπους αυτούς,
που σας µίλησα πριν, τους συµβασιούχους που στηρίζουν κυριο-
λεκτικά και περιµένουν να γίνει πράξη αυτό το ΦΕΚ, για να συνε-
χίσουν να στηρίζουν µε αυτόν τον υπεράνθρωπο τρόπο τη
λειτουργία του νοσοκοµείου έστω και έτσι.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Θρασκιά. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς να µιλήσω ανάποδα για τους τέσσερις χιλιάδες. Δεν είναι
ίδια περίπτωση µε τους ΣΟΧ. Είναι διαφορετική η περίπτωση.
Εκεί λόγοι δηµόσιας υγείας επιβάλλουν την ανανέωσή τους.
Είναι προσωπικό που δεν βρίσκουµε. Άρα, δεν τίθεται ζήτηµα, µε
βάση τα όσα είπα πριν εννοώ για τους έχοντες σύµβαση ορισµέ-
νου χρόνου. Ως Υπουργός Εργασίας είχα συµφωνήσει µε την
ανανέωσή τους. Ως Υπουργός Υγείας αιτήθηκα την ανανέωσή
τους και ως Υπουργός Υγείας ενηµερώθηκα σήµερα ότι ο Υπουρ-
γός Εργασίας υπέγραψε την ανανέωσή τους σήµερα. Άρα, λοι-
πόν, είναι καθ’ οδόν προς το Εθνικό Τυπογραφείο για να εκδοθεί
το ΦΕΚ. 

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Λέω ότι ευτυχώς δεν έγινε κάτι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

χάθηκε τίποτα όχι από την απειλή της βόµβας, αλλά από τη
βόµβα. Και έσκασε πραγµατική βόµβα και δεν έµεινε κολυµπη-
θρόξυλο στο Υπουργείο Εργασίας. Κινδύνευσε κόσµος, υπήρξε
πραγµατικό πρόβληµα. Όµως, η βόµβα δεν σταµάτησε την ερ-
γασία. Έχει υπογραφεί η απόφαση. Είναι κοινή υπουργική από-
φαση των Υπουργών Υγείας και Εργασίας. Έχουν υπογράψει και
οι δύο και είναι καθ’ οδόν προς το Εθνικό Τυπογραφείο. Ανανε-
ώνονται αυτοί, λοιπόν, και οι τέσσερις χιλιάδες. 

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Να µην έχουν, λοιπόν, καµµία
αγωνία. Τελείωσε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ανα-
νεώνονται και να µην έχουν καµµία αγωνία.

Τώρα όσον αφορά τους αναισθησιολόγους, το πρόβληµα δεν
είναι τόσο απλό όσο νοµίζουµε. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας έχει κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου σε παγκόσµιο επί-
πεδο, σχετικά µε το ότι το έλλειµµα των αναισθησιολόγων είναι
τόσο µεγάλο παγκοσµίως που αποτελεί τον µεγαλύτερο δυνη-
τικό κίνδυνο για τα σύγχρονα εθνικά συστήµατα υγείας. Σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης λείπουν µερικές εκατοντάδες
χιλιάδες αναισθησιολόγοι από πραγµατικές ανάγκες. Το ίδιο
συµβαίνει και στην Ελλάδα. 

Όπως καταλαβαίνετε, λόγω της δεκαετούς κρίσης που προ-
ηγήθηκε την εποχή της χρεωκοπίας, πάρα πολλοί γιατροί µας
έφυγαν και βρήκαν δουλειά στο εξωτερικό, µεταξύ αυτών και
πολλοί αναισθησιολόγοι. Επίσης, λόγω της ελλείψεώς τους, οι
αµοιβές που λαµβάνουν πλέον οι αναισθησιολόγοι στον ιδιωτικό
τοµέα είναι πάρα πολύ µεγάλες. Ένας αναισθησιολόγος, αγα-
πητή κυρία συνάδελφε, σήµερα στον ιδιωτικό τοµέα µπορεί να
βγάλει έως και 12.000 ευρώ τον µήνα. Όπως καταλαβαίνετε, αν
µου πείτε αν µπορώ να δώσω 12.000 ευρώ µισθό στο ΕΣΥ, η
απάντηση είναι ότι δεν µπορώ να δώσω, όπως δεν µπορεί και κα-
νένας µας. Άρα, πρέπει να σκεφτούµε λίγο πιο έξυπνα. 

Ένας από τους στόχους των απογευµατινών ιατρείων είναι να
αυξήσει το εισόδηµα των αναισθησιολόγων προς αυτό των χει-
ρουργών µένοντας εντός του ΕΣΥ. Να µη χρειάζεται, δηλαδή, να
ψάξουν την οδό της παραίτησης για να βρουν δουλειά στον ιδιω-
τικό τοµέα, αλλά να µπορούν να συµπληρώσουν το εισόδηµά
τους εργαζόµενοι λίγο ή περισσότερο µέσα στο δηµόσιο νοσο-
κοµείο και άρα, αυξάνοντας το εισόδηµά τους κατά ένα µεγάλο
βαθµό και αναλόγως του πόσο θα µπορούν να δουλέψουν. 

Παρά ταύτα, δεν έχουµε καταθέσει τα όπλα. Προκηρύξαµε
οκτώ θέσεις ΔΕΠ, πανεπιστηµιακές δηλαδή, στην Ιατρική Σχολή
Θεσσαλονίκης του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου για θέσεις αναι-
σθησιολόγων, προσδοκώντας ότι είναι πιθανόν να προσελκύ-
σουµε αναισθησιολόγους µε την προσδοκία να πάρουν θέση στο
πανεπιστήµιο, που είναι µια πιο, ας το πούµε, ελκυστική ενδεχο-
µένως θέση. Αυτοί οι οποίοι θα µπουν στο πανεπιστήµιο αυτοµά-
τως υπηρετούν και στο ΕΣΥ, στα νοσοκοµεία µας. Άρα,
µπορούµε µέσω αυτών να συµπληρώσουµε ένα µεγάλο µέρος
του ελλείµµατος που σήµερα έχουµε.

Έχω δει ήδη -και έχω συµπληρώσει µόλις έναν µήνα θητείας-
την Ένωση Αναισθησιολόγων και είµαστε σε έναν διάλογο ως
προς το ποια είναι τα κίνητρα που θα µπορούσαµε να θεσπί-
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σουµε στα αλήθεια µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ώστε να
καταστήσουµε λίγο πιο ελκυστική την προσέλκυση αναισθησιο-
λόγων στο ΕΣΥ. Βεβαίως έχω µιλήσει και µε τις ιατρικές σχολές.
Φαίνεται, λοιπόν, ότι υπάρχει µια αντιστροφή της τάσης. Φαίνεται
ότι περισσότεροι άνθρωποι επιλέγουν τώρα την ειδικότητα του
αναισθησιολόγου απ’ ό,τι στο παρελθόν. Όµως, αυτοί για να φτά-
σουν να γίνουν αναισθησιολόγοι θέλουν πέντε χρόνια. Ξέρετε,
είναι µια δύσκολη ειδικότητα. Δεν είναι εύκολο να είσαι αναισθη-
σιολόγος. Είναι πάρα πολύ δύσκολο. Κρατάς κυριολεκτικά στα
χέρια σου τη ζωή του ασθενούς και πρέπει να είσαι πάρα πολύ
καλά εκπαιδευµένος. 

Άρα, µε µία βεντάλια δράσεων προσπαθούµε να αντιµετωπί-
σουµε ένα πραγµατικά µεγάλο πράγµα, το οποίο, δυστυχώς, στη
Θεσσαλονίκη είναι µεγαλύτερο. Αν υποτεθεί ότι σε όλη την Ελ-
λάδα έχουµε ένα έλλειµµα αναισθησιολόγων «Χ», στη Θεσσαλο-
νίκη είναι τρία «Χ». Δεν µπορώ να υπεισέλθω περισσότερο στο
γιατί συµβαίνει αυτό στη Θεσσαλονίκη, γιατί είναι ένα πρόβληµα
που το παρέλαβα, το βρήκα πηγαίνοντας στο Υπουργείο. Όµως,
είναι πράγµατι πάρα πολύ ζέον. 

Προς το παρόν καλύπτουµε εφηµερίες µε τη συνδροµή του
ιδιωτικού τοµέα που στέλνει αναισθησιολόγους από τα ιδιωτικά
νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης για να καλύψουν εφηµερίες στο
ΕΣΥ, ώστε να µη µείνουµε χωρίς εφηµερεύοντες γιατρούς. Σε
αυτούς δίνουµε επιπλέον αµοιβή, για να µπορούν να έρχονται
και να δουλεύουν στο ΕΣΥ. Όµως, αυτή είναι µια προσωρινή
λύση, τελείως εµβαλωµατική, δεν είναι η λύση που θέλουµε να
γίνει µέσω µονίµων προσλήψεων. Όµως, επαναλαµβάνω ότι το
πρόβληµα εδώ είναι ότι συνεχώς προκηρύσσουµε θέσεις µονί-
µων αναισθησιολόγων και ουδείς εκδηλώνει ενδιαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. Ήταν σαφής. 

Και τώρα προχωράµε στην έκτη µε αριθµό 625/24-1-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Εξωπορισµός των υπηρεσιών καθαριότητας του Γενικού Αντι-
καρκινικού Ογκολογικού Νοσοκοµείου Αθηνών «Ο Άγιος Σάβ-
βας», ο οποίος οδηγεί στην ανεργία δεκάδες εργαζοµένους
επιβαρύνοντας αδικαιολόγητα τον κρατικό προϋπολογισµό και
στην τιµώρηση των χρονίως πασχόντων εργαζοµένων».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα το είπατε, το άκουσε και ο κύριος Υπουργός. Εξάλ-

λου, το έχει διαβάσει. 
Η ερώτηση είναι συνέχεια µάλλον της προηγούµενης που κα-

τέθεσε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Θέλω να πω και να το-
νίσω ότι η νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία του εξωπορισµού
υπηρεσιών του δηµόσιου τοµέα που κρίνονται ως µη στενά συν-
δεόµενες µε τον πυρηνικό σκοπό κάθε φορέα ή οργανισµού είναι
µια πολύ γνωστή τακτική της νεοδεξιάς παγκοσµίως, αλλά και
της Ελλάδας από την εποχή των µνηµονίων έως την «Ελλάδα
2024» του Κυριάκου Μητσοτάκη µε την εξαίρεση βεβαίως της κυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ µεταξύ 2015-2019, όταν η χώρα εξήλθε
των µνηµονίων.

Η Κυβέρνηση της νεοδεξιάς Νέας Δηµοκρατίας επαναφέρει
στυγνά και µεθοδικά την αποτυχηµένη αυτή µέθοδο στο ΕΣΥ ξε-
κινώντας από τον νευραλγικό «Άγιο Σάββα», όπου µε απόφαση
του ΔΣ παραχωρεί την καθαριότητα του νοσοκοµείου στην ιδιω-
τική εταιρεία µε την επωνυµία «Ipirotiki Facility Services» κ.λπ. για
δύο χρόνια και έναντι του ποσού των 3.299.000 ευρώ µε δι-
καίωµα προαίρεσης για ένα επιπλέον έτος έναντι του ποσού
1.649.000 ευρώ.

Στην απόφαση του ΔΣ αναφέρεται ρητά ως αιτιολογία προτί-
µησης παραχώρησης των υπηρεσιών καθαριότητας σε ιδιώτη
αντί της µονιµοποίησης των συµβασιούχων ορισµένου χρόνου
µε ταυτόχρονη κάλυψη των κενών θέσεων µέσω διαγωνισµού
ΑΣΕΠ το ότι από τους πενήντα έξι εργαζόµενους στην καθαριό-
τητα, οι είκοσι δύο αντιµετωπίζουν χρόνια προβλήµατα υγείας,
όπως νωρίτερα είπατε και συχνά βρίσκονται σε αναρρωτική
άδεια.

Η διοίκηση, λοιπόν, του νοσοκοµείου επικαλείται έναν αριδή-

λως, θα έλεγα, ρατσιστικό λόγο, αυτόν της χρόνιας νόσου. Ποι-
νικοποιεί ουσιαστικά την ασθένεια, διακρίνει τους εργαζόµενους
σε υγιείς και ασθενείς και τιµωρεί τους ασθενείς που τολµούν να
κάνουν χρήση ενός νοµίµου δικαιώµατος, αυτού της αναρρωτι-
κής άδειας. 

Αντί, λοιπόν, η κοµµατικά διορισµένη διοίκηση του εν λόγω νο-
σοκοµείου να καλύψει τις θέσεις εργαζοµένων στην καθαριότητα
που ήταν ενενήντα εννέα, σύµφωνα µε προηγούµενη τεχνική µε-
λέτη, και αντί να βελτιώσει τις συνθήκες εργασίας εντός της κτη-
ριακής υποδοµής του νοσοκοµείου και αντί να προκηρύξει
αντίστοιχες µόνιµες θέσεις µέσω ΑΣΕΠ µε ειδική µοριοδότηση
της προϋπηρεσίας των επί έτη υπηρετούντων ΣΟΧ, παραχωρεί
τις υπηρεσίες καθαριότητας σε ιδιώτη και στέλνοντας στην ανερ-
γία τους συµβασιούχους.

Είναι παγκοσµίως γνωστό ότι ο εξωπορισµός κοστίζει στο δη-
µόσιο περισσότερο από ό,τι αν επέλεγε να διαθέτει µόνιµους
υπαλλήλους για τις υπηρεσίες αυτές και, µάλιστα, οι προσφερό-
µενες υπηρεσίες είναι συνήθως υποδεέστερης ποιότητας. 

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τα εξής:
Πόσο θα κόστιζε ανά έτος στο ελληνικό δηµόσιο η πρόσληψη

µέσω ΑΣΕΠ ενενήντα εννέα µόνιµων εργαζοµένων στην καθαριό-
τητα, περισσότερο ή λιγότερο από 1.649.000 ευρώ;

Συµφωνείτε µε τη ρατσιστική διάκριση ο Υπουργός των εργα-
ζοµένων σε υγιείς και χρόνια νοσούντες; Συµφωνεί µε την ιδέα
ότι οι χρόνια νοσούντες είναι ανίκανοι για εργασία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε συνάδελφε, θα σας απαντήσω µε ειλικρίνεια, µπορώ, γιατί
πραγµατικά σας σέβοµαι. 

Κανένας δεν είπε ότι κάποιος εργαζόµενος δεν έχει δικαίωµα
να αρρωστήσει. Προφανώς έχει δικαίωµα να αρρωστήσει. Εάν,
όµως, από τους πενήντα έξι που έχουν αποµείνει οι είκοσι δύο
είναι σε µόνιµη αναρρωτική άδεια, αυτό σηµαίνει ότι το νοσοκο-
µείο πρέπει να προσλάβει άλλους, γιατί φαντάζοµαι ότι καταλα-
βαίνετε και εσείς ότι δεν µπορεί το νοσοκοµείο να µένει χωρίς να
καθαρίζεται, διότι ένα αγαθό είναι η προστασία των δικαιωµάτων
των εργαζοµένων που βγήκαν σε µόνιµη αναρρωτική άδεια -πολ-
λοί, για να είµαι ειλικρινής, µου κάνει εντύπωση τόσο πολλοί,
αλλά ακούω ότι είναι όλα σωστά, ας πούµε ότι είναι όλα σωστά-
και την άλλη υπάρχει και το αγαθό τού να είναι καθαρό το νοσο-
κοµείο και να µπορούν οι ασθενείς για τους οποίους έχουµε φτιά-
ξει τα νοσοκοµεία, να απολαµβάνουν τις υπηρεσίες υγείας που
τους αξίζουν. 

Τώρα λέτε «η νεοφιλελεύθερη άποψη». Αυτό είναι µία καρα-
µέλα την οποία εγώ έχω βαρεθεί να ακούω. Τα λέγατε και στις
εκλογές, µη λέµε τα ίδια. Τα είπατε το 2019, τα είπατε το 2023,
θα τα ξαναπείτε το 2027. Να τα πείτε όσες φορές θέλετε. Θα τα
κρίνει ο λαός αυτά ούτως ή άλλως.

Πάµε, όµως, να γίνουµε λίγο πρακτικοί στο προκείµενο. Εσείς
λέτε ότι είναι αποδεδειγµένο ότι η πρόσληψη κοστίζει λιγότερο
από τους εργολάβους. Επειδή το λέτε εσείς, σηµαίνει ότι ισχύει;
Όχι βέβαια, διότι οι µελέτες που έφερε η ΠΟΕΔΗΝ και είπε ότι
ισχύει αυτό το πράγµα κρίθηκαν, όπως είπα και στον προηγού-
µενο συνάδελφο, από τρία διαφορετικά επίπεδα διοικήσεως, από
την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων που έκρινε κατά
βάση εάν η σύµβαση είναι συµφέρουσα για το δηµόσιο ή όχι και
από το Ελεγκτικό Συνέδριο που κατά βάση κρίνει αν η σύµβαση
είναι συµφέρουσα ή όχι. Και οι δύο αυτοί ανεξάρτητοι θεσµοί,
δηλαδή η ανεξάρτητη αρχή και η ελληνική δικαιοσύνη, έκριναν
ότι δεν έχει δίκιο η ΠΟΕΔΗΝ και έχει δίκιο η διοίκηση του νοσο-
κοµείου. Και για ποιον λόγο το έκριναν αυτό; Θα το πω πολύ
απλά για να το καταλάβετε. Η ΠΟΕΔΗΝ κάνει κάτι έξυπνο. Αθροί-
ζει τους µισθούς και τις ασφαλιστικές εισφορές των εργαζοµέ-
νων µε τα χρήµατα που δίνει στους εργολάβους και λέει «Οι
µισθοί είναι αυτοί. Στον εργολάβο δίνονται αυτοί, άρα σας βλά-
πτει ο εργολάβος». 

Πολύ ωραία, αλλά δεν είναι καθόλου έτσι. Αυτά νόµιζαν, ξέ-

9812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρετε, και στη Σοβιετική Ένωση και κλείσανε, διότι αυτό που µε-
τράει σε µία σχέση εργασίας δεν είναι αυτό, είναι η παραγωγι-
κότητα. Δηλαδή, ο εργολάβος έχει προσληφθεί για να παράγει
ένα έργο. Η ευθύνη του είναι αν το νοσοκοµείο θα µένει καθαρό.
Εάν στο διάστηµα που πάει να µείνει καθαρό, είκοσι δύο βγαί-
νουν σε αναρρωτική άδεια, είναι υποχρεωµένος να φέρει άλλους
είκοσι δύο να καθαρίζουν το νοσοκοµείο ο ίδιος, γιατί αν δεν κα-
θαρίζει το νοσοκοµείο, πέφτει η σύµβαση και πληρώνει ποινική
ρήτρα. Επίσης, ο εργολάβος είναι υποχρεωµένος να φέρνει τα
υλικά καθαρισµού για να γίνει καθαριότητα, ενώ αν έχεις προσ-
λάβει τους ΣΟΧ πρέπει να υπολογίσεις και τα χρήµατα που θέλει
το νοσοκοµείο µε άλλες προµήθειες για να αγοράζει τα υλικά κα-
θαρισµού και ούτω καθεξής. 

Άρα, λοιπόν, για όλους αυτούς τους λόγους, η Διοίκηση του
«Αγίου Σάββα» και άλλων νοσοκοµείων έκρινε -κατά τη γνώµη
µου, ορθώς- ότι η outsourcing διαδικασία συµφέρει το ελληνικό
δηµόσιο και πρέπει να σας πω ότι ειδικά στον «Άγιο Σάββα» out-
sourcing διαδικασία καθαρισµού υπήρχε πάνω από τριάντα χρό-
νια. Πότε σταµάτησε; Επί Παύλου Πολάκη επί ΣΥΡΙΖΑ που
προσέλαβε τους ΣΟΧ. Πολύ ωραία! Μια σειρά διαδοχικών ελλη-
νικών κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρατίας µέχρι το 2017,
έκρινε ότι συµφέρουν οι εργολάβοι. Ήρθε ο κ. Πολάκης και απο-
φάσισε ότι συµφέρουν οι ΣΟΧ. Πολύ ωραία! Και ήρθε µια νέα Κυ-
βέρνηση και επιστρέφει στο προηγούµενο δόγµα και λέει: «Με
συµφέρει περισσότερο ο εργολάβος». Αυτά τα κρίνει τελικά ο
ελληνικός λαός στις εκλογές. Και ο ελληνικός λαός έκρινε. 

Εµείς, λοιπόν, κρίνουµε, το Ελεγκτικό Συνέδριο έκρινε, το Δι-
οικητικό Εφετείο έκρινε και η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµ-
βάσεων έκρινε ότι συµφέρει περισσότερο η διαδικασία του
διαγωνισµού. Τόσο απλά! 

Τώρα εσείς τι θέλετε; Θέλετε κι εσείς, όπως το ΚΚΕ, να µονι-
µοποιήσουµε τους ΣΟΧ, να µετατρέψουµε δηλαδή τη σύµβαση
ορισµένου χρόνου σε σύµβαση αορίστου χρόνου; Πείτε µου.
Αυτό θέλω να καταλάβω. Θέλετε να µετατρέψετε αυτούς τους
ανθρώπους σε συµβασιούχους αορίστου χρόνου, δηλαδή να
τους κάνετε µόνιµους δηµοσίους υπαλλήλους. Θέλω να το
ακούσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τρία λεπτά για
τη δευτερολογία σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Βέβαια να πω, κύριε Υπουργέ, ότι ο προηγούµενος Υπουργός
έλεγε ότι έδωσε εντολή στις διοικήσεις να µην προχωρήσουν σε
εργολαβίες. Φαίνεται ότι άλλαξε η πολιτική αυτή της Νέας Δη-
µοκρατίας διά της υπουργίας της δικιάς σας όπου µπαίνετε
απευθείας στο ψητό και προχωράτε µάλλον όπως η δικιά σας αν-
τίληψη, φιλοσοφία και λογική επιβάλλει. Απολύονται οι ΣΟΧ και
µπαίνουν εργολάβοι, γιατί δεν µπορούν να µονιµοποιηθούν, εί-
πατε στο ΚΚΕ, δηλαδή δεν το προβλέπει το Σύνταγµα. Και προ-
βλέπει τους εργολάβους, δηλαδή, το Σύνταγµα! Δεν το
καταλαβαίνω αυτό. 

Βλέπουµε, λοιπόν, να γίνονται µε πολλή ευκολία παρατάσεις
κατά το δοκούν, ήτοι µε τη θέληση του Υπουργού. Δώσατε και-
νούργια τρίµηνη µετά την προηγούµενη κινητοποίηση την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα. Αφού µπορείτε, λοιπόν, να δώσετε
παρατάσεις, γιατί δεν δίνετε ικανό αριθµό ηµερών, µηνών και
όσο χρειάζεται, µέχρι που να προκηρυχθούν οι ανάλογοι διαγω-
νισµοί, ούτως ώστε αυτός ο κόσµος να τακτοποιηθεί; 

Και να πούµε ότι συνεχώς επικαλείστε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, κ.λπ.. Εσείς ήσασταν η προηγούµενη κυβέρνηση. Μην
ξεχνάτε ότι διάγετε τη δεύτερη θητεία του κοινοβουλευτικού σας
βίου και του κυβερνητικού σας βίου. Δεν είναι η πρώτη σας. Το
λέω για να µη φτιάχνουµε εντυπώσεις τζάµπα. 

Να πω τώρα ότι για τον «Άγιο Σάββα» συγκεκριµένα υιοθετείτε
και τη λογική της διοικήτριας και της διοίκησης έτσι όπως είναι.
Κι επειδή επικαλείστε τους διάφορους ελεγκτικούς φορείς, πέ-
ρασαν οι συµβάσεις αυτές κατά τη νοµιµότητά τους, πιστεύω,
όχι κατά πόσο είναι συµφέρουσες αυτές για το ίδιο το ίδρυµα
και για τους ίδιους τους εργαζόµενους, διότι το 2019 δούλευαν

ενενήντα συµβασιούχοι και το 2023 διατίθεντο πενήντα έξι για
τις ανάγκες του νοσοκοµείου. Και να πούµε ότι οι συµβασιούχοι
αυτοί, βάζοντας τον µισθό τους και τις ασφαλιστικές εισφορές,
έρχονται τον χρόνο µεικτά γύρω στις 784.000 ευρώ. Βάλτε
800.000 ευρώ, να είµαστε και µπόλικοι. 

Ο ιδιώτης λαµβάνει, κύριε Υπουργέ, 1.649.000 ευρώ κατ’ έτος.
Η διαφορά είναι 864.000 ευρώ. Είναι το κέρδος του ιδιώτη που
θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό, που θα επιβαρύνει
τους φορολογούµενους πολίτες. Εποµένως, ο εξωπορισµός των
υπηρεσιών καθαριότητας του «Αγίου Σάββα» µας στοιχίζει 110%
πιο ακριβά. 

Θα µου πείτε, όπως είπατε, ότι κάνει καλύτερη δουλειά. Ας βά-
λουµε ερωτηµατικό, γιατί έχουµε την προηγούµενη εµπειρία. Θα
πούµε ότι έχουν καλύτερες αµοιβές οι εργαζόµενοι; Κάθε άλλο!
Θα πούµε ότι έχουν καλύτερες συνθήκες εργασίας οι αµειβόµε-
νοι; Κάθε άλλο! Τα δοκιµάσαµε αυτά και επί της υπουργίας σας
και επί προηγούµενων κυβερνήσεων. Υπηρετήσαµε και υπηρε-
τούσαµε µέχρι χτες το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Τους δοκιµάσαµε
λοιπόν. 

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε την αλλαγή του οργανισµού ούτως
ώστε να προβλέπει ενενήντα θέσεις και όχι έντεκα που προβλέ-
πει ο οργανισµός, που φαίνεται ότι είναι ένα εντελώς ξεπερα-
σµένο µοντέλο και εκτός πραγµατικότητας στον «Άγιο Σάββα»,
διότι δεν καλύπτονται οι υπηρεσίες του και την προκήρυξη των
κενών οργανικών θέσεων για άµεση πρόσληψη στο νοσοκοµείο. 

Η απόφαση του διοικητικού συµβουλίου νοµίζω ότι είναι ρα-
τσιστική, κύριε Υπουργέ, για να µη λέµε τώρα ότι πάσχουν από
χρόνιο νόσηµα, διότι αυτά νοµίζω ότι ακουµπάνε τα όρια της ηθι-
κής και της βιοηθικής. Τι θέλετε να πούµε; Το εµπεδώσαµε τον
καιρό της πανδηµίας µε τα lockdown και όλα εκείνα τα τραγελα-
φικά που έγιναν σε πλατείες εδώθε και εκείθε. Να µη µιλήσουµε,
λοιπόν, για ρατσισµό καθαρό. 

Πιστεύω τη διοίκηση του «Αγίου Σάββα» να την επαναφέρετε
και την καθ’ όλα κατ’ εσάς άξια διοικήτρια κυρία Μπαλαούρα. Η
αναρρωτική άδεια είναι νόµιµο δικαίωµα του εργαζόµενου και
πρέπει να κατοχυρώνεται και να προστατεύεται. Δεν µπορεί το
2024 σε ένα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υπάρχει
διοίκηση νοσοκοµείου που δεν ορρωδεί ούτε µπροστά στους
χρόνια πάσχοντες ανθρώπους που τους στοχοποιεί, που τους
στιγµατίζει και κάνει ρατσιστική διάκριση σε βάρος τους. Να υπο-
θέσουµε ότι τέτοια προβλήµατα δεν θα υπάρχουν µε τον εργο-
λάβο σας, ο οποίος θα προσλαµβάνει µόνον υγιείς και θα
απολύει τους ασθενείς; Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, τι ανοίγουµε;
Καιάδα σύγχρονο για να βάλουµε αυτούς τους εργαζόµενους
που ασθενούν; 

Και βεβαίως, να πω για τα απογευµατινά, ότι εάν δεν διπλα-
σιαστούν οι µισθοί του ιατρικού κόσµου, του υγειονοµικού κό-
σµου, και του ΕΣΥ δεν πρόκειται ποτέ να καλύψουµε θέσεις και
κενά. Τι νοµίζετε ότι µε τα απογευµατινά ιατρεία θα λύσουµε το
πρόβληµα, µεταφέροντας το πρόβληµα στην τσέπη του κόσµου;
Δηλαδή, ένα χειρουργείο εξαρτάται µόνο από έναν χειρουργό
και έναν αναισθησιολόγο; Όλο το υπόλοιπο team που είναι; Και
καλά, έχουµε το 40% των χειρουργικών κλινών εκτός λειτουρ-
γίας, το απόγεµα πώς θα λειτουργήσουν; 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο. 
Πάντως, οι χρόνιες ασθένειες είναι και ευρωπαϊκό πρόβληµα

και αυτό. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, ως προς το τελευταίο, είπατε επί λέξει «αν δεν διπλασιά-
σουµε τους µισθούς των γιατρών του ΕΣΥ… και πως πάντα µε-
ταφέρεται το πρόβληµα στην τσέπη του κόσµου». Με
συγχωρείτε, ο ενδεχόµενος διπλασιασµός των µισθών των ια-
τρών του λοιπού προσωπικού του ΕΣΥ, δεν θα πληρώνεται από
τους φόρους µας; Από την τσέπη του κόσµου δεν θα πληρώνε-
ται; 

Κύριε συνάδελφε, έχετε την εντύπωση ότι τα κράτη γεννούν
λεφτά; Τα µόνα λεφτά που ξοδεύουν τα κράτη, είναι των φορο-
λογουµένων τους. Δηλαδή, της τσέπης του κόσµου. Αν χρει-
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άστηκε να φτάσετε σε αυτή την ηλικία και να έρθετε στο Κοινο-
βούλιο, για να σας πω µία αµερικάνικη παροιµία «there is not
such thing as the free meal», «δεν υπάρχει τίποτα τέτοιο σαν το
δωρεάν γεύµα», λυπάµαι που δεν το έχετε καταλάβει. Πρέπει να
το µάθετε, όµως, πιστεύω ότι είστε πια ενήλικας. Τζάµπα δεν
υπάρχει πουθενά στον κόσµο. Το αν µου λέτε αν πρέπει να το
φορτώσουµε στους φορολογούµενους  που είναι µία πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ ή αν θέλετε να το φορτώσουµε σε αυτόν που µπορεί
να το πληρώσει και θέλει να πάει γρηγορότερα, αυτή είναι µια
συζήτηση λογικών ανθρώπων. Αν µου πείτε ότι υπάρχει τρόπος
να διπλασιάσουµε τους µισθούς των γιατρών του ΕΣΥ χωρίς να
τους φορτώσουµε στον φορολογούµενο και χωρίς να το πληρώ-
σει κάποιος, µε συγχωρείτε, αλλά αυτή δεν είναι συζήτηση σο-
βαρών ανθρώπων. 

Δεύτερον, ποιος σας είπε ότι δεν έχει δικαίωµα ο εργαζόµενος
αναρρωτικής άδειας; Εγώ; Είναι πότε δυνατόν να πούµε κάτι τέ-
τοιο; Άλλο πράγµα είναι η αναρρωτική άδεια που υπάρχει µέσα
στην εργατική µας νοµοθεσία και έχει κάποιους συγκεκριµένους
όρους και προϋποθέσεις και άλλο σας είπα αγαθό είναι ότι πρέ-
πει να µένει καθαρό ένα δηµόσιο νοσοκοµείο. Αν από τους πε-
νήντα οκτώ είναι οι είκοσι δύο σε µόνιµη αναρρωτική άδεια,
προφανώς οι τριάντα πέντε εναποµείναντες δεν µπορεί να κά-
νουν τη δουλειά των ενενήντα. Αυτό σας είπα. Και επειδή αυτό
συνέβαινε επί σειρά µηνών στο νοσοκοµείο Άγιος Σάββας, η δι-
οίκηση έπρεπε να παίρνει διαρκώς µε απευθείας αναθέσεις ιδιω-
τικά συνεργεία. Ε, αντί να παίρνει διαρκώς ιδιωτικά συνεργεία µε
απευθείας αναθέσεις, αποφάσισε να κάνει διαγωνισµό. 

Τρίτον, δεν µπαίνω στα νούµερα που λέτε. Τα αµφισβητώ όλα.
Είναι όλα λάθος κατά τη διοίκηση, αλλά δεν µπαίνω καν στο
πινγκ-πονγκ. Να σας πω για ποιο λόγο. Διότι όλα αυτά τα επιχει-
ρήµατα ετέθησαν σε τρία διαφορετικά δικαιοδοτικά όργανα της
πολιτείας ανεξάρτητα της Κυβερνήσεως: της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων, του Διοικητικού Εφετείου και του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Τρία διαφορετικά επίπεδα ανεξάρτητα
της διοικήσεως κυβερνητικώς ελεγχόµενα έκριναν ότι αυτά τα
νούµερα είναι λάθος. Τι να κάνουµε τώρα; Που θέλετε να πάµε;
Θέλετε να πάµε στο Βατικανό να το συζητήσουµε; Θέλετε να
πάµε στον ΟΗΕ να το συζητήσουµε; Στον πάπα της Ρώµης, που
θέλετε να πάµε; Στα τρία όργανα που έχει το κράτος, και τα τρία
είπαν ότι είναι πιο συµφέρον ο εργολάβος. Τελεία. Αυτό δεν έχει
να κάνει µε το αν είσαι Νέα Δηµοκρατία ή ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό έχει να
κάνει µε την επιστήµη των µαθηµατικών. 

Τέταρτον, είπατε ότι ο προηγούµενος Υπουργός είπε ότι
έδωσε εντολή να σταµατήσει. Πρώτα απ’ όλα, δεν µπορεί να το
κάνει ένας Υπουργός αυτό, όταν υπάρχει ένας διαγωνισµός. Ο
διαγωνισµός έχει ξεκινήσει από το 2021 και βγαίνει πράξη του
Ελεγκτικού Συνεδρίου. Προφανώς, µπορεί να είχε πει ο Υπουρ-
γός να περιµένουµε την Πράξη του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Μέχρι
εκεί µπορούσε να φτάσει ο εκάστοτε Υπουργός. Εάν, όµως, το
Ελεγκτικό Συνέδριο βγάλει οριστική κατακύρωση ενός διαγωνι-
σµού, υπάρχει τρόπος ο Υπουργός να το σταµατήσει, χωρίς η
εταιρεία να δικαιούται τις ποινικές ρήτρες που προβλέπουν οι
συµβάσεις; Όταν λέτε να έρθει ο Υπουργός και να πει σταµατώ
τη σύµβαση ενώ υπάρχει κατακυρωτική πράξη του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, ξέρετε τι λέτε; Λέτε να πάνε να πληρώνουν τον ερ-
γολάβο, τη σύµβασή του, χωρίς να παρέχει την υπηρεσία, αυτό
λέτε. Αυτό είναι αυτό που λέει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ τώρα
στη Βουλή. Γιατί αυτό προβλέπει το Σύνταγµα της χώρας. 

Άρα κανένας Υπουργός δεν µπορεί να σταµατήσει έναν δια-
γωνισµό που έχει κριθεί νόµιµος σε τρία επίπεδα της διοικήσεως
και έχει κατακυρωτική πράξη του Ελεγκτικού Συνεδρίου, χωρίς
να χρεώσει τον Έλληνα φορολογούµενο. Να φέρω ένα παρά-
δειγµα. Πριν από µερικά χρόνια ήταν να γίνει αυτή η υποθαλάσ-
σια στη Θεσσαλονίκη. Το θυµάστε, κυρία Θρασκιά. Φώναξαν εκεί
διάφορες συλλογικότητες, έκαναν φασαρία, φοβήθηκαν τότε οι
κυβερνήσεις, πήγαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Ακυρώθηκε
το έργο ενώ να γίνει διαγωνισµός, είχε κατοχυρωθεί στην εται-
ρεία «ΑΚΤΩΡ». Εγώ ως Υπουργός Ανάπτυξης πλήρωσα την ποι-
νική ρήτρα της σύµβασης. Η εταιρεία «ΑΚΤΩΡ» πληρώθηκε στο
ακέραιο τη σύµβασή της, πήρε 90 εκατοµµύρια ευρώ. Ναι, υπο-
θαλάσσια δεν έχουν οι Θεσσαλονικείς, αλλά την υποθαλάσσια

την πλήρωσε ο ελληνικός λαός. Για ποιο λόγο; Διότι δεν µπορεί
κανένας υπουργός να σταµατήσει πράξη καταλογισµού. Άρα η
σύµβαση στον «Άγιο Σάββα» που έχει πράξη κατακύρωσης του
Ελεγκτικού Συνεδρίου, δεν µπορεί νοµίµως να σταµατήσει κατά
κανέναν τρόπο. Και όποιος το υπόσχεται στη Βουλή, να βγάλει
από την τσέπη του τα λεφτά να τα πληρώσει. Εγώ δεν σκοπεύω
να χρεώσω τον Έλληνα φορολογούµενο µε επιπλέον λεφτά.

Τέταρτον, όλη αυτή η ιστορία του µπούλινγκ που έχει δεχτεί η
διοικήτρια του «Αγίου Σάββα» πρέπει να είναι καταδικαστέα απ’
όλα τα κόµµατα. Η διοικήτρια κινήθηκε στα πλαίσια του νόµου
και οι πράξεις κρίθηκαν νόµιµες απ’ όλα τα ανεξάρτητα όργανα
στα οποία προσέφυγαν οι έχοντες αντίθετη γνώµη. Δεν µπορεί
όταν ένας ανώτατος διοικητικός υπάλληλος επιτελεί το καθήκον
του ευόρκως, ελέγχεται και κρίνεται ότι το έκανε σωστά, να την
βρίζουµε και από πάνω. Γιατί δεν θα βρίσκουµε ποτέ κανέναν δι-
οικητή να κάνει τη δουλειά.

Κοντολογίς, λοιπόν, για να το µαζέψουµε, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ µπο-
ρεί να  νοµιµοποιήσει. Αν µπορούσατε να τους κάνετε νοµίµως,
θα τους είχατε προσλάβει νοµίµως. Εσείς προσλάβατε ως ΣΟΧ.
Η απόφαση να προσλάβετε µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου
είναι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Όταν τους προσλάβατε ως ΣΟΧ, τους
είπατε µε το µατάκι κλειστό, ότι θα τους κάνετε µονίµους δηµο-
σίους υπαλλήλους; Αυτό είναι παράνοµο αν το κάνατε. Όχι. Τους
προσλάβατε ως ΣΟΧ και τους είπατε θα προσληφθείς και µετά
θα φύγεις. Άρα τους είπατε από την αρχή ότι δεν θα γίνουν µό-
νιµοι. Σας εξήγησα ότι το Σύνταγµα της χώρας απαγορεύει τη
νοµιµοποίηση από το παράθυρο και καλώς την απαγορεύει. Ο
ΣΥΡΙΖΑ ουδέποτε έθεσε ζήτηµα στην Αναθεώρηση του Συντάγ-
µατος αλλαγής αυτού του άρθρου του Συντάγµατος, αντιθέτως,
και ο ΣΥΡΙΖΑ επιχειρηµατολόγησε υπέρ της ύπαρξης αυτού του
άρθρου στο Σύνταγµα, το οποίο υπάρχει για να µην µπορούµε
να διορίζουµε όποιον θέλουµε στο δηµόσιο. 

Αν ο κ. Πολάκης τότε τους υποσχέθηκε µονιµοποίηση, τους
κορόιδεψε. Δεν θα ήταν η πρώτη φορά που έχει κοροϊδέψει στη
ζωή του, αλλά αυτούς σίγουρα τους κορόιδεψε κι εγώ δεν δέχο-
µαι σε απλούς ανθρώπους να πηγαίνω και να τους κοροϊδεύω
κατάµουτρα, για να το παίξω καλός.

Τέλος, καµµία εύκολη παράταση δεν έχει δοθεί. Η παράταση
που έδωσα και εγώ τώρα µέχρι τις 30 Ιουνίου, δεν έγινε λόγω
της κινητοποίησης, έγινε γιατί ακόµα δεν έχουν ολοκληρωθεί οι
διαγωνισµοί. Ο νόµος ισχύει. Όπου ολοκληρώνεται ο διαγωνι-
σµός, ο νόµος ισχύει.  Όµως, επειδή -προφανώς- µε ενηµέρωσαν
οι υπηρεσίες ότι δεν θα έχουν ολοκληρωθεί όλοι αυτοί οι διαγω-
νισµοί µέχρι 30 Ιουνίου, γι’ αυτό τον λόγο αποφάσισα, εφόσον
υπάρχουν πραγµατικές ανάγκες, λόγω αυτής της λεπτοµέρειας,
µέχρις ότου ολοκληρωθούν οι σχετικοί διαγωνισµοί, να συνεχί-
σουν να παρέχουν υπηρεσίες. Μόλις ολοκληρωθούν και κατακυ-
ρωθούν, θα σταµατήσουν και αυτοί να εργάζονται. Αλλά είπα και
το λέω να το ακούσουν καλά οι εργαζόµενοι, ο κάθε εργολάβος
που µπαίνει στο νοσοκοµείο υποχρεούται να κάνει πρόταση ερ-
γασίας πρώτα στους ΣΟΧ. Εάν κάποιος εργαζόµενος φοβάται
ότι θα µείνει χωρίς δουλειά, δεν θα µείνει χωρίς δουλειά, διότι
µπορεί να βρει αυτοµάτως δουλειά στον εργολάβο που µπαίνει
στο νοσοκοµείο. Εάν δεν θέλει να δουλέψει στον εργολάβο και
θέλει να γίνει µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος, θα πρέπει να πάει
µέσω ΑΣΕΠ. 

Δηλαδή, εσείς πιστεύετε ότι στους δέκα χιλιάδες που έχουµε
για πρώτη φορά -και µόνο για έναν χρόνο, έτσι;- να προσλάβουµε
στο ΕΣΥ, η πρώτη µας προτεραιότητα πρέπει να είναι οι έξι χι-
λιάδες ΣΟΧ. Αυτό πιστεύετε. Να µείνουµε από  γιατρούς και νο-
σηλευτές στα νοσοκοµεία, γιατί δεν φτάνουν όλες αυτές οι
θέσεις και για τους ΣΟΧ και για τους γιατρούς και για τους νο-
σηλευτές, και να προτεραιοποιήσουµε ως µόνιµες προσλήψεις
τους έξι χιλιάδες µε σύµβαση ορισµένου χρόνου που δουλεύουν
ως καθαριστές ή ως υπάλληλοι στη σίτιση. 

Εσείς ως γιατρός Παναγιωτόπουλος, αυτή πιστεύετε ότι είναι
η προτεραιότητα στον Εθνικό Σύστηµα Υγείας ή αυτό που είπε
πριν η συνάδελφός σας να βρούµε αναισθησιολόγους, να
βρούµε χειρουργούς, να βρούµε νοσηλευτές;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Άγονες!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ποια
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είναι η προτεραιότητά σας;
Δεν ξέρετε ότι έχουµε περιορισµό στις προσλήψεις; Πρώτη

φορά το ακούτε; Δεν ξέρετε ότι δεν µπορούµε να πάρουµε πα-
ραπάνω; 

Άρα στην πραγµατικότητα εισηγείστε εσείς, γιατρός, στον
Υπουργό Υγείας της Ελλάδος «Μην προσλάβεις γιατρούς και νο-
σηλευτές, πρέπει να προσλάβεις ΣΟΧ» και αυτό το λέµε σοβαρή
αντιπολίτευση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.20’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 7
Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που θα διανεµηθεί.
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